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Sobota, 16. marca 1963 
Štev. 9, leto XXI.

V OKVIRU

Vedno pogosteje slišimo zahtevo, naj vsakdo in ne 
samo nekateri moralno in materialno odgovarja za svoje 
delo. Ta zahteva je prodrla tudi v osnutek nove ustave, 
ki predvideva večjo odgovornost celo za organe družbe
nega samoupravljanja.

Upravičeno se vzbuja pomislek: Kako naj na primer 
občinski zbor proizvajalcev materialno odgovarja za svoje 
delo, če občani ne izvolijo vanj samo najboljših ekono
mistov, ampak tudi gospodarsko manj razgledane občane, 
ki pa imajo kot protiutež strokovnosti morda bolj zdrave 
Poglede na celotno življenje v komuni in na vse potrebe 
občanov?

Odgovor: Ob sedanjem sistemu dela mnogi občinski 
odbori in sveti res ne bi mogli prevzeti nase materialne 
odgovornosti. Ne zato, ker niso ozko »cehovsko« zaprti — 
takšno selekcioniranje bi celo škodovalo celotni politiki 
komune, ker bi cehovsko zaprti zbori in sveti dajali pred
nost svojim strokovnim potrebam, ne pa najbolj perečim 
skupnim potrebam — problem je drugje: v sami strokov
nosti občinske uprave.

Učinkovitost gospodarske, zdravstvene, kulturne, ko
munalne in vseh drugih politik, ki jih morajo po danih 
Pooblastilih in veljavnih predpisih voditi občinski ljudski 
odbori s pomočjo svetov, ni odvisna samo od njihove dobre 
bolje in pripravljenosti, da bi vsa vprašanja kar najbolje

V PRIHODNOST
tešili, marveč še veliko bolj od. študij, analiz in raznih 
Pokazateljev, na podlagi katerih je mogoče razsodno in 
Pametno sklepati in ukrepati. Če je ta dokumentacija po
manjkljiva, površno sestavljena ali pa samo enostranska, 
Potem se seveda kaj lahko zgodi, da zbor ali svet sprejme 
sklep, ki nasprotuje interesom komune, žal pa svojo 'na
pako šele čez čas ugotovi, ko je škoda že očitna, ni je pa 
Peč mogoče popraviti brez takšnih ali drugačnih žrtev.

Konkreten primer: član gospodarskega sveta da pobudo 
za gradnjo tovarne sadnih sokov. Sadjarstvo je v občini 
zelo razvito, zaradi velike oddaljenosti od industrijskih 
središč pa je sadje težko prodati. Z vidika komune ime
nitna ideja. Toda kako je s tržiščem, kako je z obstoječimi 
kapacitetami za izdelovanje sadnih sokov v republiki, dr
žavi? Ali bi razmeroma veliki prevozni stroški še omogo
čali konkurenčnost? Kakšne kapacitete bi zagotavljale 
ekonomičnost proizvodnje?

Marsikdaj so ti izračuni površno sestavljeni zunaj ob
činskega poslopja, v občinski upravi pa ni nikogar, ki bi 
investicijski elaborat lahko kritično ocenil in opozoril na 
Pomanjkljivosti. Te se pokažejo Šele takrat, ko tovarna že 
stoji in občanont ne dviguje življenjskega standarda, pač 
Pa odvzema denar, ki bi ga sicer porabili za druge, ko
ristnejše namene.

Primer je izmišljen, podobnih, toda resničnih pa je 
veliko preveč, da bi jih jemali kot izjeme, ki potrjujejo 
Pravilo o smotrni investicijski politiki in dobrem gospo
darjenju v komunah. ‘

Občinski ljudski odbori in njihovi organi družbenega 
samoupravljanja se ob vsakem takem »zainve&tiranju« 
med drugim izgovarjajo na pomanjkanje strokovnjakov. 
Izgovor drži: ob zadnjem popisu prebivalstva je bilo na 
sedežih vseh slovenskih komun skupno samo šestnajst eko
nomistov s fakultetno izobrazbo (po drugih podatkih tri
indvajset) in verjetno se število do zdaj ni bistveno pove- 
colo kljub reorganizaciji okrajnih ljudskih odborov. Kako 
nai bi ta peščica ekonomistov redno spremljala delovanje 
gospodarskega instrumentarija, sestavljala ustrezno doku
mentacijo za perspektivni razvoj gospodarskih in negospo
darskih dejavnosti, za investicijsko politiko, predlagala na 
Podlagi serioznih študij takšne občinske dajatve, ki ne bi 
ovirale predvidenega razvoja v gospodarstvu oziroma hi 
bl v omogočale realizacijo načrtov na vseh drugih pod
ročjih?

Marsikatera zaletavost, drago eksperimentiranje gre na 
acit« pomanjkljive dokumentacije, analiz in študij, ki so 

■i h za oblastvena predstavništva in organe družbenega 
CLmoupravljanja v komunah sestavili nesposobni, po kva- 
'pkacijski strukturi nezadovoljivi uslužbenci občinskih 
ludskih odborov. Kljub temu namreč, da so komune pre- 
v-f}e skrb za celotno življenje na svojem območju, so se 

Jthove službe le malokje kvalitativno izboljšale. Zakaj, 
f težko karkoli kategorično trditi. Prav gotovo je temu 
vm0rna kriva tudi sedanja naša zakonodaja, ki ne pred- 
iaeua nobenih pravnih sankcij za povzročitelje takšne ali 

dpi®abne materialne škode. Brž ko se s predpisi naostri 
°vna odgovornost 'di za organe družbenega samo

upravljanja, bodo le-t sami poskrbeli, da se občinske 
Pravne službe okrepijo s strokovnjaki. Iluzorno bi bilo 

_ mreč pričakovati, da se bodo občani, ki so 'edno zapo- 
na vsek mogočih delovnih mestih izven občinske 

une’ Z^mdi povečane odgovornosti v občinskih samo- 
iih"a-Vn^ or0anih, poslej posvečali vsem podrobnostim, kt 
. Je treba vedeti za vodenje dobre in perspektivne 0°~ 

0 arske ali kake druge politike v komuni. To bo tudi 
nafrih°^n^e občinske uprave — občinskih profesio-
Vor~+ ^etavcev. Samo zadovoljiva strokovnost pa je lahko 

™vo, da bodo rezultati njihovega dela dober in.za- 
den^lV- k°žip°t vsem tistim, ki so jim občani zaupali vo- 

?e m skrb za nadaljnji razvoj komun, 
ral*em po t>o tudi dbsežen namen zahteve po večji nto- 
dru 1 ln, rtaterialna odgovornosti pri družbeno-političnem 

lu v komuni.
občfntijn*k* izdatki se bodo zaradi strokovne okrepitve 
škodo cp,.uPrave sicer nekoliko povečali, v primerjavi s 
služb ’ kl u° Pnvzr°ča slabo funkcioniranje občinskih 
malenlf0\ ** povečani personalni izdatki manj kot

SPLOŠNA GOSPODARSKA BANKA ZA SLOVENIJO JE RAZPISALA VPIS OBVEZNIC

NOVOST V INVESTIRANJU
Splošna gospodarska banka za Slovenijo je v minulem 

mesecu razpisala vpis obveznic v skupni vrednosti 15 mi
lijard dinarjev. Ta akcija, pravzaprav gre za namensko 
združevanje razpoložljivih sredstev, pa ima, kolikor lahko 
to že zdaj presodimo, dvojen pomen za nadaljnji ekonom- 
sko-gospodarski razvoj. Tako naj bi po eni strani gospo
darstvo samo sebi zagotovilo materialno osnovo za čimbolj 
smotrno obnovo in razširitev proizvodnih kapacitet, po 
drugi strani pa pomeni razpis obveznic tudi povsem novo 
kvaliteto v politiki investiranja.

bršen del industrije zagotoviti
Pripomb o načelih in sami 

politiki investiranja bi lahko na
šteli veliko. Bodisi takšne bodisi 
drugačne pa v svojem bistvu 
odkrivajo isto: sredstva v druž
benih investicijskih skladih so 
preskopo odmerjena, da bi lahko 
zadostila dejanskim potrebam, 
sredstva pa, ki jih skozi leto 
ustvarjajo gospodarske organiza
cije, najčešče ali pa celo nikoli 
ne zadostujejo za ekonomično 
izvedbo investicijskih del. In ob 
tem pomislek: ali pa tudi dose
danji način zbiranja in razdelje
vanja razpoložljivih investicij
skih sredstev zagotavlja najbolj 
smotrne in ekonomične naložbe?

AKCIJA OBVEZNIC
»Spričo spremenjene vloge 

splošnega investicijskega skla
da,« pravi šel odseka za sredstva 
pri Splošni gospodarski banki 
Lado Skraban, »bi si morala 
vrsta gospodarskih panog in do-

investicijska sredstva bodisi iz 
lastnih sredstev, bodisi iz druž
benih investicijskih skladov ob
čin in okrajev. Ta sredstva pa, 
razdrobljena kot so, ne morejo 
zagotoviti niti smotrne investi
cijske politike niti dovolj trdne 
materialne osnove za vključeva
nje našega gospodarstva v med
narodno delitev dela.«

Združevanje razpoložljivih in
vesticijskih sredstev je potem
takem nujno. Toda pri tem se 
je treba odločiti za dvoje: ali 
združevati ta sredstva izven go
spodarstva, v skladih občin, 
okrajev in republike ter tako 
vztrajati pri dosedanji politiki 
zbiranja in razdeljevanja teh 
sredstev ali pa poiskati obliko 
združevanja v okviru gospodar
stva.

»Odločili smo se za drugo 
možnost;« pravi Lado Skraban. 
V ta namen je tudi gospodarska
banka razpisala vpis obveznic.«

PO POTI VARČEVANJA
Tudi doslej bi že lahko govo

rili — včasih seveda o bolj, dru
gič spet o manj uspešnih prime
rih združevanja sredstev, ,a za 
večino med njimi velja, da so 
bili bolj enkratna akcija kot 
stalna oblika medsebojnega' so
delovanja. Od tod tudi vpraša
nje, v čem pomeni zadnji razpis 
obveznic novo kvaliteto v poli
tiki zbiranja in razdeljevanja 
investicijskih sredstev?

»Delovne organizacije nala
gajo ustvarjena sredstva na svo
je račune,« pravi šef odseka 
za sredstva pri gospodarski ban
ki. »Toda pogosto je prav od 
banke odvisno, ali so ta sred
stva likvidna ali ne. K temu še 
bojazen delovnih kolektivov, da 
bi lahko njihova sredstva tako 
ali drugače prizadela spremem
ba v instrumentih, da so po
gosto izpostavljena pritisku takš
nega ali drugačnega združeva
nja, kar pa ne pomeni vselej za 
kolektiv najbolj ekonomično na
ložbo. Le tako si tudi lahko raz
lagamo pojav, da večina gospo
darskih organizacij pri svojih 
investicijskih sredstvih gospo
dari po načelu iz rok v usta.«

A v čem naj bi to spremenilo 
obveznice?

»Delovna organizacija bo lah
ko pri gospodarski banki nalo
žila svoja prosta sredstva, za

DEVIZNA BILANCA OBRTI

izvajalcev brez kakršne koli 
organizirane podpore. Se več.

Nadaljnji razvoj našega gospodarstva in rast življenj
skega standarda zahtevata vse večje vključevanje v med
narodno delitev dela. V tej zvezi številni ukrepi usmerjajo 
in stimulirajo čimvečji izvoz blaga in storitev, gospodarske 
panoge in podjetja pa sprejemajo plane in obveznosti iz
voza za vse leto ter še po mesecih. Gospodarska zbornica 
LRS je minulo leto izvedla dve akciji y cilju pospeševanja 
izvoza in tudi letos je že minuli mesec začela s podobnimi 
ukrepi skupno z banko, okrajnimi zbornicami, resornimi 
sekretariati in ljudskimi odbori. V številnih referatih, po
ročilih, tisku in radiu je bila tudi širša javnost seznanjena 
z uspehi, problemi in neuspehi na področju izvoza po go
spodarskih panogah iri celo po podjetjih. Zanimivo pa je, 
da pri vsej opisani intenzivnosti naporov o obrti- niti go
vora ni.

milijonov deviznih dinarjev.
Spričo takšnega stanja je Takega deviznega učinka ne 

lahke prevladalo tudi mnenje, kaže omalovaževati, toliko manj, 
da so turistični spominki, ki če upoštevamo, da ga je ustvari- 
so izdelek obrti ati domače lo zelo veliko število malih pro- 
obrti in ki jih pogosto omenja
jo v zvezi z našim turizmom,, 
edini obrtni izdelek, ki nam 
neposredno ali pa posredno 
prinese kak devizni dinar.

Celoten dejanski izvoz obrt
nih izdelkov ni mogoče prika
zati, ker Zavod za statistiko ne 
vodi evidence po proizvajalcih, 
temveč po vrstah izdelkov. Med 
lemi pa so vendar nekateri, za 
katere je povsem gotovo, da 
jih izdeluje izključno obrt. Po 
uradni statistiki je bil v minu
lem letu 7. izvozom takšnih iz
delkov ustvarjen devizni pri
liv 4*3,9 milijona deviznih di
narjev (po tečaju $ ;= 300 din).
\ ilustracijo navajamo, da je 
bdo izvoženih za 68 milijonov 
čipk, za 2 milijona vezenin in 
ročno tkanih preprog, za 336 
milijonov pletenih košar in 
drugih pleten,ib izdelkov in za 
24 milijonov devizni h dinarjev 
rezbarskih lesenih izdelkov.

Med drugimi proizvodi, ki so 
bili izvozen! lani, pa so še šte- 
T j i* v,s*-uPine, v katerih je 
udeležba obrti povsem nedvom- 
na, kot npr. izdelki lesne ga
lanterije, leseni in kovinski 
predmeti za gospodinjstvo, ne
kateri tekstilni izdelki, pohi
štvo m podobno. Ce upošteva
mo se izvoz navedenih izdel
kov, tanko na osnovi izkušeni 
iz preteklih let, ko je bivša 
obrtno-komunalna zbornica vo
dila posebno statistiko, z goto
vostjo cenimo, da je znašal iz- 
vo* vseh obrtnik izdelkov iz 
LRS v letu 1962 najmanj 800

Ne le, da tega področja naše 
izvozne dejavnosti nobena od 
v uvodu omenjenih akcij ni 
zajela, temveč so bili opisani 
rezultati celo doseženi v vse 
prej kot ugodnih pogojili.

Nasprotno je vsa obrt lan
sko leto uvozila za 85,1 mili
jona deviznih dinarjev repro
dukcijskega materiala. Če upo
števamo, da je navedeni ma
terial bil uvožen za vseh 564 
obrtnih ali obrti podobnih de
javnosti, od tega samo rezerv
nih delov za avtoremont v vre
dnosti 17,5 milijona deviznih 
dinarjev, je povsem oči to, da 
je devizna bilanca obrti visoko 
aktivna.

Ko je torej tako evidentno, 
da je izvoz obrtnih izdelkov za 
naše gospodarstvo zelo intere
santen (skora j ves izvoz - teh 
proizvodov prodamo za čvrste 

(Nadaljevanje na 3. strani)

kritje posojila pa bo dobila ob1 
veznico. V skladu s svojim in
vesticijskim programom in po
trebami bo tudi lahko določila 
rok vplačila odstopljenih sred
stev. Tako je prvič omogočeno, 
da si lahko delovni kolektivi z 
varčevanjem zagotove potrebna 
sredstva za realizacijo svojih in
vesticijskih programov. Ugod
nost, ki je ne kaže prezreti, bodo 
za gospodarske organizacije po
menile tudi obresti na posojena 
sredstva«

Razpis predvideva vpis ob
veznic v višini 15 milijard di
narjev. In kaj naj bi dosegli * 
tako združenimi sredstvi?

»Ta sredstva naj bi omogo
čila gospodarski banki pred
vsem investiranje v moderniza
cijo in razširitev proizvodnih 
kapacitet. Banka bo tudi lahko 
prevzela kreditiranje celotnih 
investicijskih del in ne bo pre
pisovala jamstva v višini naprej 
določenih odstotkov. Tako bodo 
investicijska dela veliko hitreje 
opravljena in zato investicije 
bolj ekonomične.

RAZŠIRITEV AKCIJE
Težko je zdaj, ko smo prav

zaprav šele na začetku akcije, 
povedati kaj več kot to, da ven
darle obeta bistveno spremeniti 
dosedanji način zbiranja in raz
deljevanja investicijskih sred
stev. Navsezadnje, uspeh je od
visen tudi od odziva in razume
vanja delovnih kolektivov.

Morda bi zato kazalo raz
mišljati tudi o tem, da bi gospo
darska banka razen z obrestmi 
tudi še kako drugače vzpodbu
dila delovne organizacije k take
mu načinu združevan ja sredstev. 
Ena izmed takih oblik, za go
spodarske organizacije bržčas 
najbolj privlačna, bi bila v tem, 
da bi vsaka obveznica zagotav
ljala tudi določeno kvoto kre
dita.

V vsakem primeru pa je tre
ba reči, da bi morali tak način 
združevanja sredstev, ki ne omo
goča le smotrnega investiranja, 
temveč postavlja vse partnerje 
v povsem enakopraven položaj, 
obdržati tudi v prihodnje. Še po
sebno, če bo tudi zakonodaja 
priznala obveznice kot plačilno 
sredstvo in bodo tako lahko v 
stalnem obtoku. V tem primeru 
jih bodo lahko gospodarske or
ganizacije uporabljale za odpla
čilo anuitet, za nabavo investi
cijske opreme, lahko si jih bodo 
med seboj posojale, skratka pro
dajale. To pa pomeni, da bi pr
vič tudi naše gospodarstvo do
bilo svoj denarni trg.

— Oprostite ... Kdo pa ste?
—Imenujem se kar na kratko Mr. bund...-
— Se pravi, da niste iz naših krajev?

Da ta ne. Trenutno prebivam pri vas. Moja domovina je sicer Amerika, pa Francija, An- ®
pitja, Nizozemska ... Italija ... da, da, pa tudi Jugoslavija..

— Nočete reči, da boste pri nas še k,ar ostali?
— Ne, kliina mi ne ugaja več. Mislim oditi. Sicer pa ostanejo pri vas moji potomci.'..

S
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V čem je rešitev »uganke«
V predzadnji številki (DE z dne 2. marca 1963) je objavljen prispevek »Uganka«, v katerem 

V. S. razpravlja o slabem informiranju državljanov zaradi zmede v množici nasprotujočih si po
datkov. Za primer je navedel informacijo o vrednosti lanskega izvoza iz celjske tovarne emajlirane 
posode. Avtor ugotavlja tri različne istovrstne podatke, od katerih je objavljen eden v »Delu«, 
drugi v »Večeru« in tretji v informativnem biltenu okrajnega ljudskega odbora Celje. Vprašuje se, 
kateri podatek je pravilen in kdo ima prav, ali zavod za statistiko, direktor ali pa okrajni ljudski 
odbor? 1

No, povrhu vsega je še samega pisca pri informiranju javnosti malo spodneslo, ko je obdolžil 
organa za statistiko, da je dal v javnost hapačne podatke. Dejansko je pisec povzel neustrezno 
informacijo iz dnevnika »Delo«, ta pa od Instituta za zunanjo trgovino v Beogradu. Po podatkih, 
ki sta jih prejela okrajni in republiški zavod za statistiko od imenovanega podjetja, pa je »Emaj- 
hrka« izvozila lani za 912,891 deviznih dinarjev svojih izdelkov (priloga k obr. Ind-1), kar tudi pisec 
navaja za pravilen podatek in s čimer uradna statistika v svojih obdelavah najprej operira.

Izdelki Mizarske zadruge iz Sevnice so po vsej verjetnosti bolj poznani v 
inozemstvu kakor doma. Kaj tudi ne, saj večino svojih proizvodov izvažajo. 
Podjetje je specializirano na izdelavo raznega stilskega pohištva ter drugih 
posebnih naročil. V preteklem letu so sevniški mizarji plan proizvodnje 
presegli za 8 % kljub temu, da je bilo podjetje že v rekonstrukciji in so tako 
mizarji izvrševali dela tam, kjer so se sočasno izvajala investicijska dela. 
Zaradi premajhnih zmogljivosti tovarne ter prevelikih naročil domačega 
tržišča je v preteklem letu nazadoval izvoz za 40%. z rekonstruiranimi 
obrati, ki bodo že v juliju letos začeli s polno zmogljivostjo obratovati, pa 
bodo proizvodnjo povečali za 100 %, obenem s tem pa tudi izvozili kar de

setkrat več izdelkov kot doslej. (Mii an Šparovec)

z

ZAPISEK S SEJE KOMISIJE 
ZA POMOČ PRI IZDELAVI STATUTOV

NI RAZLOGOV 
ZA ODLAŠANJE

Minulo soboto se je tretjič 
Sestala -komisija. za pomoč pri, 
izdelavi statutov'delovnih orga
nizacij, ki jo je imenovalo pred
sedstvo .Republiškega ' sveta sin-*' 
dikatov Slovenije januarja le
tos. Na tokratnji seji so' udele
ženci razpravljali o predlogu za 
pravno zgradbo statutov delov
nih organizacij, hkrati ob tem 
pa( jim je bila predložena infor
macija, kako je doslej potekala 

„ izdelava statutov. Gradivo za to 
informacijo je posredovalo 45 
občinskih sindikalnih svetov, in 
sicer na vprašalnik, ki ga je ko
misija posredovala sindikalnim 
svetom v začetku februarja.

Iz poročil sindikalnih svetov 
oziroma informacije, ki je bila 
posredovana članom komisije, 
je moč razbrati tole:

— Večina občinskih sindi
kalnih svetov je o izdelavi sta
tutov delovnih organizacij raz
pravljala' na sejah predsedstev, 
plenarnih sejah že pred posve
tovanjem, ki ga je sklical Re
publiški' svet sindikatov Slove
nije. Posamezni občinski sindi
kalni sveti. &$'!& tem razpravlja
li celo že v' decembru lani.

— -Statistični podatki pove
do, da so člani svetov o tej pro
blematiki razpravljali na šest
najstih plenarnih zasedanjih (po
nekod je bila skupna plenarna 
seja občinskega sindikalnega 
sveta in občinskega odbora 
SZDL), da je bilo v ta namen 
sklicano 29 posvetovanj (sklica
la sta ga skupno sindikalni svet 
in Delavska oziroma Ljudska 
univerza) in da je bilo v ta na
men organiziranih 9 eno ali več
dnevnih seminarjev.

, — Predsedstva posameznih
sindikalnih svetov so svetovala 
zborom proizvajalcev občinskih 
ljudskih odborov, naj razprav
ljajo o tej problematiki na svo
ji seji. Ta pobuda je bila ures
ničena v devetih občinah.

— V 17 delovnih organizaci
jah so do začetka marca že za
čeli z razpravo o tezah statu
tov, v petih delovnih organiza
cijah so v razpravi že statuti,- 
v 3 'pa so, po informacijah sin
dikalnih svetov, statute celo že 
sprejeli. <*

Zaključek na osnovi teh in
formacij je, da - je akcija glede 
izdelave statutov delovnih orga
nizacij v polnem teku, da so se 
za to izredpo pomembno nalo
go zelo zavzeli občinski sindi
kalni sveti in komisije, ki so jih 
sveti izvolili v ta namen, da je 
zelo tesno Sodelovanje med sve
ti in komisijami ter gospodar
skimi zbornicami v okrajih ih 
delavskimi ter ljudskimi univer
zami v občinah in okrajih.

Na posvetovanju, ki ga je 
sklical Republiški svet sindika
tov Slovenije,-je bilo' rečeno, naj 
komisija izdela metodologijb in 
izdelavo Statusov ih tgze in z nji
mi opozori delovne organizacije, 
na kaj vse naj bodo pozorne pri 
izdelavi statutov. Komisija Re
publiškega sindikalnega sveta je 
tokrat za pomoč pri izdelavi sta
tutov že razpravlja o predlogu za' 
pravno zgradbo statutov delov
nih organizacij. Namen predlo
ga je, opozoriti sestavljalce sta
tutov, kako razporediti gradivo, 
kako obravnavati posamezna 
načela.

Statuti naj bodo po zgradbi 
in dikciji pregledani, razumljivi 
in jasni, da jih bo brez truda 
razumel in si jih razlagal vsak 
član delovnega kolektiva.

— Statuti so hkrati tudi 
pravni akt, zato naj bo njihova 
zgradba logična, formulacije 
pravnih pravil pa precizne, da 
ne dopuščajo dvoumnosti, zlasti 
glede svoje pravne veljavnosti.

Gradivo, o katerem je tokrat 
razpravljala komisija, naj bi bi
lo torej v pomoč sestavi j alcem 
statutov, zato da bi bili statuti 
že po svoji sistematiki, dikciji 
in načinu formulacij, načel in 
pravnih pravil tudi s povsem 
formalnega vidika drugačni od 
dosedanjih samoupravnih pred
pisov, to je pravil, pravilnikov 
in poslovnikov.

Po tehtni in vsestranski raz
pravi o omenjenem predlogu je 
komisija sklenila, naj sestavljal- 
ci predlog še dopolnijo. Hkrati 
ob tem je bilo sklenjeno, da bo
do tri strokovne komisije pro
učevale vprašanja s področja or
ganizacije podjetij, samouprav
ljanja, pravic in dolžnosti zapo
slenih. To gradivo bo osnova za 
seminarje, ki naj bi jih v bliž
nji bodočnosti priredili v posa
meznih občinskih in okrajnih 
središčih.

Komisija svetuje vsem de
lovnim kolektivom, da ne odla
šajo z pripravami in izdelavo 
statutov delovnih organizacij — 
ponekod namreč opravičujejo 
svoje odlašanje z različnimi 
vzroki. Gradivo, ki naj bi jim ga 
posredovala komisija za pomoč 
pri izdelavi statutov delovnih 
organizacij Republiškega sindi
kalnega sveta, jim bo pri tem 
delu samo v pomoč in ne bo ta
ko, da bi lahko komurkoli in ka
terikoli delovni organizaciji slu
žili kot »tipski« statut. Na to 
neodložljivo nalogo, naj kolekti
ve delovnih organizacij pred
vsem opozarjajo gospodarske 
zbornice, občinski sindikalni 
sveti in njihove komisije.

P. D.

Ta primer, ki le slučajno po 
svojem izhodišču izhaja iz 
zmote, pa povsem pozitivno in 
aktualno odkriva družbeni pro
blem, ki ga bo treba prej ali 
slej rešiti. V tem pogledu, se 
pisec članka pravilno vprašuje, 
kako naj se znajde državljan 
v zmedi ugank spričo številnih 
nasprotujočih si podatkov, in 
tudi. da utegne pri tem le-ta 
ostati dezinformiran. S> tega sta
lišča jc treba vprašanju seda
njega; sistema informacij po
svetiti vso pozornost in urediti 
pej-eča vprašanja. V tem smislu 
je ozadje tega ali onega pri
mera dezinformiranja javnosti 
ali ožjih organov za vodenje 
gospodarstva in politike stvar 
šiiše razprave, ki naj osvetli 
načelne vzroke neusklajenosti 
in nepopolnosti raznih informa
tivnih služb, med katere često 
brez večjega premisleka eno
stavno uvrščamo tudi statistiko. 

ARGUMENT UGOVOROV
V glavnem se danes trdi, ida 

je »statistika« preobširna, ne
ustrezna v svoji podrobnosti in 
krivec za težave, ki jih ima
jo gospodarske organizacije s 
tem, ko morajo na vse strani 
pošiljati večkrat enake ali sa
mo oblikovno spremenjene po
datke. Problem se zdi kot na 
dlani in rešitev nakazujejo pri
zadeti in neprizadeti enostav
no v ukinitvi vseh odvečnih 
statistik.

Dejansko razlikujemo že od 
prvih dni načrtnega usmerja
nja družbe in gospodarstva pri 
nas statistiko in razne evidenč
ne službe. Vsaka analiza spre
minjajočih se sistemov stati
stike in evidence pa je doslej 
pokazala, da brez te dvojnosti 
informativne službe ne more
mo biti, ker so družbeno-poli- 
tične spremembe v vseh fazah 
izgradnje socializma tako česte 
in polne nove vsebine, da za
htevajo neprestano in vsestran
sko spremljanje vsakršnega do
gajanja v družbi zaradi prila
gajanja kvalitativnim dosež
kom. Živahnost teli sprememb 
celo presega metodološko-meto- 

Idični razvoj .-statistike, vkl juč
no njeno tehniko, zato jo je 
treba po vseh izgledih res stal-, 
no dopolnjevali z novimi in 
prožnejšimi evidenčnimi služ
bami. Funkcijo statistik in ra
znih evidenc odrejajo torej 
družbene potrebe, realne mož
nosti njihovega zadovoljevanja 
in neposredni razvoj posamez
nih področij gospodarstva. Jz 
tega izhaja, da imajo statisti
ke in evidence svoje posebne 
naloge ter ne gre mešati dru
go z drugim.

Res pa je, da statistika 
spremlja in proučuje tudi takš
ne množične pojave, ki so za- 
j-ati že tudi s posebnimi evi
dencami. To ' je potrebno zato/ 
ker se statistika tega ne more 
odreči po svoji širši družbeni 
funkciji. Dogaja se tudi obra
tno, da je statistiki navržena 
ta ali ona evidenca, ki ji daje 
konjimkturen in operativen 
značaj, medtem ko se hkrati 
ukvarja z raziskovanji, ki so
dijo že v področje inštitutov. 
V glavnem pa je od celotnega 
obsega poročil, ki jih dajejo 
danes gospodarske organizacije, 
statističnih le tretjina, vse dru
go pa terjajo razne druge usta
nove, organizacije in ljudski 
odbori.

RAZMEJITEV DRUŽBENIH 
FUNKCIJ

Neobhoden faktor opredeli
tve vloge, mesta in nalog sta
tistike ter evidenčnih služb bi 
bilk le akcija načelne diskusije, 
in sicer posredno zaradi odre
janja razvojnih smeri poeno
stavljenja sedanjih služb in 
uvedbe reda, kjer nastopa hi
pertrofija informacij. Praktici- 
stične razmejitve področij, po
kazateljev, ekonomskih ali 
družbenih kategorij samo do
zdevno razčiščujejo ? situacijo, 
dejansko pa povzročajo nove 
nejasnosti in neučinkovitost, kot 
je — za primer — pokazala 
uvedba letošnje petmestne no
menklature gospodarskih de
javnosti, formirane z najbolj
šim namenom uskladitve več 
dosedanjih nomenklatur.

Državljan - proizvajalec in 
upravljalec skupnosti, v kateri 
živi, nedvomno upravičeno za
hteva ažurno in dobro obve
ščanje o poteku ekonomskih 
procesov kakor tudi o, splošno 
družbenih dosežkih ter o rezul
tatih na podlagi konkretnih 
ukrepov. V tem letu je sprotno 
in podrobno zanimanje javno
sti o razvoju gospodarstva ena 
glavnih značilnosti vplivanja 
na potek ekonomskega doga
janja in tudi jamstvo, da bodo 
uspehi večji kot lani. Notra
nja nasprotja v ekonomiki, 
razne razvojne tendence, sub
jektivni vzroki in obstoječi 
primeri odklonov od planira
nih smernic, postavljajo velike 
in odgovorne naloge pred sta
tistiko, terjajo pa še posebne 
oblike družbene kontrole. Vze
mimo za primer formiranje 
raznih zavodov za cene, raz
iskavo trga, konjunkturno pro
učevanje gospodarskih feno

menov, kot je produktivnost, 
rentabilnost itd. Vse te institu
cije bodo le delno lahko upo
rabljale sedaj veljavni sistem 
statističnih služb in bržkone 
težile k dodatnim evidencam. 
S .precejšnjo gotovostjo lahko 
pričakujemo torej nove obraz
ce, s tem pa dodatno evidenco 
v gospodarskih organizacijah, 
kar vse pomeni stroške, in ob
remenitev za poslovne enote. 
Zanimiva in zelo koristna bi 
bila zato analiza ugotovitev, 
koliko koristi od raznih evi
denc dejansko presegajo izdat
ke za njihovo vodenje.

POTREBE Z VIDIKA 
MOŽNOSTI

V nedavni preteklosti je 
prevladovalo mnenje, da stati
stika v celoti lahko zamenja 
evidenco. Ukinjeni sta — ali 
vsaj reducirani na minimum — 
tako imenovana planska in 
operativna evidenca. Izkazalo 
se je, da je to povzročilo pre
močan pritisk na statistiko in 
je treba temu pripisati pojav 
porajanja raznih »črnih« evi
denc, večtirnosti in birokracije 
na tem področju. Sugestivni 
ukrepi najvišjih organov, da 
se omeje resorne statistične 
službe, a odvečne evidence od
pravijo ali pa vsaj uokvirijo 
v zavode za statistiko, niso po
vsod in v celoti želi uspeha. To 
kaže, da je vprašanja razmeji
tve in koordinacije le treba 
rešiti najprej pravno, in v me
jah federacije. Jugoslavija je 
ena redkih gospodarsko rela
tivno razvitih držav, ki kljub 
izredno naprednemu družbene
mu sistemu še nima zakona o 
statistiki. Z novo ustavo je po
dana osnova, da tudi to dose
žemo in s tem ustvarimo izho

dišče za smotrnejšo uredite* 
organizacijskih vprašanj, med
tem ko bo sam razvoj statisti
ke v teoretskem in praktičnem 
obsegu še nadalje potekal v 
zavisnosti od razvoja družbe na 
konkretni razvojni stopnji.

S tem namenom in zavestjo 
moramo težiti, da dosežemo 
predvsem načelno izenačenje 
stališč. Statistika je znanstve
na metoda, ki prispeva k revo
lucionarnemu preobratu v druž
benih vedah. Ta pa nastaja " 
po Marxu — takrat, ko so 
znanstveniki pridružijo nepO’ 
srednemu političnemu boju it} 
začno konkretno raziskovati 
politične in gospodarske odno
se. Seveda so ravni, na katerih 
se presojajo dejstva in delajo 
sklepi, različne, ne smejo pa si 
po svoji družbeni vsebini na
sprotovati. Lani je bilo veliko 
napora, da se uveljavijo neka
tera družbena merila, npr. ob
račun industrijske proizvodnje 
v okrajnem merilu z enotnim 
vrednotenjem vloženega dela. 
Letos zapažamo pretirano vne
mo poklicanih in nepoklicanih 
organov pri objavljanju me
sečnih rezultatov, ki povzroča
jo nerealne, pretežno preopti- 
mistične izglede. Področje pro
gnoze je postala domena sta
tistično polkvalificiranih in 
hobby posameznikov, medtem 
ko je znano, da je to vrhunski 
del kompleksne analize, za ka
tero je nujna visoka strokov
nost. Manjka torej odgovorno
sti pred družbo. V tem pogledu 
dnevno časopisje veliko greši, 
ker priobčuje nepreverjene 
rezultate. Mnenja smo, da je 
treba krivdo za te in še drug8 
podobne pojave iskati in jih 
tudi preprečevati. To pa j8 
možno le s temeljno družbeno 
intervencijo, kajti razne začas
ne direktive, ad hoc dogovori, 
na hitro postavljene odločitve 
o izvajanju evidenčnih in sta
tističnih nalog brez strokovne 
in znanstvene priprave, brež 
globljega poznavanja bistva 
sedanjega problema, ki dejan
sko obsta ja, in površno komen
tiranje rezultatov vodi k na
pačnim aspektom obravnava
nja in reševanja perečih vpra-
šanj' KAREL BERIC

Strah pred resnico?
Čeprav sem prišel k »Žični« 

povsem slučajno —' skupaj s 
komisijo okrajnega sindikalne
ga sveta — se mi zdi, da sem 
že dolgo poznal to delovno or
ganizacijo.

Komisija je hotela vedeti, 
kako imajo urejeno delitev do
hodka, decentralizacijo samo
upravljanja in še' kaj. Pa tudi 
jaz sem hotel slišati kar naj
več o tem. In — zvedeli smo!

Decentralizirani smo, so 
nam povedali. Odkar imamo 
ekonomske enote, vemo, da je 
to zelo pametma oblika gospo
darjenja. Stroški proizvodnje 
se nam znižujejo, storilnost ra
ste. Zanimanje za gospodarje
nje se veča ...

Odlično, toda kako to izglo
da v življenju? Kako se je de
jansko obnesla decentralizaci
ja?!

Nagrajuj6mo po delu, so po
jasnjevali. Po uspehu dela sku
pin proizvajalcev, ki so razde
ljene po fazah proizvodnje. 
Ekonomske enote lahko formi
rajo sklade. Imajo tudi pravice 
pri odločanju o . sklepanju in 
odpovedovanju delovnih raz
merij ...

In uspeh takšnega gospodar
jenja?

Lani so dosegli planirano 
proizvodnjo nekaj mesecev

pred' rokom. V pričakovanju 
večanja dohodka podjetja so se 
odločili za progresivno lestvico 
delitve čistega dohodka v prid 
— skladom. Sicer bi se utegni
lo zgoditi, da bi »prebili« real
no povprečje osebnih dohod
kov.

Koliko pa je pravzaprav v 
podjetju ekonomskih enot?

Šest proizvajalnih in pet 
obračunskih enot, so rekli.

Postali smo pozorni: proiz
vajalnih enot? Naziv sicer ni 
tako važen, pomembna je vse
bina! In pravice teh enot?

Lahko formirajo rezervni 
sklad osebnih dohodkov, če ta
ko sklenejo. Ta sklad nastane 
iž dela sredstev, ki jih je enota 
deležna iz uspeha svojega po
slovanja. Ta uspeh pa je odvi
sen od prihranka med planira
no in doseženo lastno ceno pro
izvodov.

Nad tem smo se zamislili.
Rezervni sklad osebnih do

hodkov? Bolj blagajna vzajem
ne pomoči, kajti denar vlagajo 
in dvigajo proizvajalci, kadar 
se ?,a to odločijo. Dvignejo pa 
ga navadno _ takrat, ko je nji
hov mesečni uspeh dela pod 
povprečjem in ga tako nehote 
uporabljajo kot sredstvo za iz
ravnavanje osebnih dohodkov.

V našem poštnem predalu 
smo ta teden našli tudi tole: 

Delavski enotnosti! »Na četr
ti seji upravnega odbora Go
spodarske zbornice LRS naj bi 
razpravljali tudi o predlogu 
za ustanovitev Biroja za- razi
skavo tržišč, potrdili predra
čun tega biroja in dali soglas
je k pogodbi z Institutom za 
ekonomiko, statistiko Tn de
mografijo, ki naj bi opravljal 
nekatere posle za potrebe tega 
biroja. Kaže, da je članom 
upravnega odbora zbornice za
dostovala obširna obrazložitev 
o delu in poslovanju novega 
biroja. K razpravi se je nam
reč oglasil le en kandidat, ki 
je povedal, da je predloženi 
program preveč načelen in da 
iz njega ne povzema ničesar, 
kar dober gospodarstvenik, ki 
bere časopise, še ne bi vedel. 
Po kratkem pojasnilu delov
nega predsedstva, ki je ovrglo 
pomisleke prej omenjenega di-

skutanta, so člani UO Gospo
darske zbornice (kolikor jih 
?eJ*e bilo na seji) soglasno po
trdili predložene predloge, kar 
bo samo v letošnjem letu obre
menilo tekoči račun zbornice 
za 46 milijonov dinarjev.

Take službe, kot je omenje- 
na’ so našemu gospodarstvu 
več kot potrebne. O tem ni no
benega dvoma. Čudi pa me, da 
nekje brez razprave izglasuje
jo milijonske izdatke, da hi — 
kdaj drugič — na dolgo in na 
široko premlevali manjše.«

Tovariš urednik! »Na se
stanku komercialne komisije 
Poslovnega združenja podjetij 
■uusnjgrske industrije LRS se 
je razvil tak-le pomenek:

Na letošnji »pariški« raz
stavi je tudi naša država od
kupila 500 kvadratnih metrov 
razstavne površine. Zaželeno 
je, naj bi razstavljala tudi 
naša usnjarska podjetja. To
varne nosijo samo transport

ne stroške do državne meje. 
Vse drugo bo plačal Zvezni 
zavod za gospodarsko propa
gando v inozemstvu. Kaj lah
ko damo mi?

— Ne vem. Dobrega usnja 
je malo. Ostalo najbrž ne bi 
šlo v denar. Skoda za lepo 
priložnost, ampak ...

— Že prav, vendar: za »kip- 
se« (usnje iz indijskih kož) se 
tudi na zahodu zanimajo. Kaj 
če bi le prepričali tovarne 
obutve, da bi pokazale nekaj 
modelov čevljev iz tistega 
usnja, ki ga imamo?

— Pa bi jih čevljarji nare
dili?

— To je že zmenjeno!
— Če je tako, pd bomo po

skusili izkoristiti priložnost...
— Lepo, ampak jaz ne ver

jamem, da bi bilo kaj uspe
ha!

— Poskusimo lahko, saj je 
skoraj zastonj!

— Res je...«

O

Ob tem je povsem razumlji' 
vo, da smo podvomili tudi *' 
druge trditve predstavnikov te 
tovarne: o pravici odločanja
glede sklepanja in odpovedo' 
vanja delovnih razmerij in tu' 
di o realnosti planiranja v lan' 
skem letu. Nismo se zmotil'1 
Proizvodni plan sp zato tak8 
hitro presegli, ker so planiral* 
na podlagi predlanske reali za' 
cije, ki je zaradi nenormalnih 
razmer (uvoza) padla za okol* 
100 milijonov dinarjev. Čeprav' 
so se razmere lani normalizi' 
rale (uvoz je bil ukinjen), nis'° 
planirali povečanja nad reali' 
zacijo proizvodnje leta 196®1 
kot bi bilo normalno. Nadalje 
proizvodnja zlasti zadnji dy'e 
leti močno niha. V nekaterih 
obdobjih ni bilo niti dovoli 
dela za nekatere skupine de' 
lavcev, medtem ko so v drugih 
razdobjih delali tudi v treh *z' 
menah. Zaradi tega je bilo ne' 
nebno prelivanje delavcev *z 
proizvodne enote v proizvedi*0 
enoto.

Vprašal sem se torej, čem*1 
drugače prikazujejo odnose *' 
kolektivu, kot so V resnici, in 36 
tem manj razumljivo, ker t°' 
varna kljub takšnim razn*e' 
ram, kakršne so, vendarle d°' 
bro gospodari.

Zamenjali so vsebino in P°' 
men decentralizacije, ki je v 
bistvu izpopolnjevanje sistem** 
samoupravljanja, z vsebino *° 
pomenom strokovno tehnič*1 
decentralizacije, ki jo imajo . 
danih pogojih — vsaj tatd8** 
Vtis imam — zelo dobro izPeT 
ljano. Toda to pomeni, da f 
skrivajo resnico in da se zad°' 
voljujejo zgolj z videzom, °_ 
katerem pa ne opažajo kopU°j 
n ja problemov v odnosih, _ 
jih tudi pri njih povzroča 
mouprava, ki zahteva Vztrajhj 
in nenehno reševanje naspro*** 
vsakdanjega življenja... f

Toda — naj ponovim to, ^ 
sem rekel že v začetku — ,
prav sem prišel v »Žično« Pj 
vsem slučajno, ne da bi bil 
v tej tovarni, sem jo že do'£ 
poznal. Ta primer Je pač 
za pojav, ki je prisoten V j 
vilnih organizacijah v tak-’0 
ali podobni inačici. Menim, \j 
sem s tem, kar sem zap*5v 
ob rob dogajanja v »žič*** ’ 
dal izpodbudo za razmišlja TL 
vsem, ki jih odnosi v delov**1 
organizacijah zanimajo. .

VIKTOR ŠIBEC
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FINANCIRANJE
TURISTIČNE
PROPAGANDE

Med problemi turizma, ki se 
*adnje čase že dokaj uspešno 
debija v gospodarstvo in teži 
Za še večjim vrednotenjem — 

ga ima n. pr. v gospodar- 
s3vu izvoz — je zelo važna pro
paganda in njeno financiranje.

Dosedanji način proračun
oma financiranja turistične 
Propagande se je namreč že iz- 
azal za povsem nedoraslega 

aahtevam te propagande, nove- 
ga sistema financiranja pa še ni. 
^v*ra so zlasti veljavni pred- 
Pisi. ki ne omogočajo zbiranja 
sredstev neposredno iz gospo
darstva in iz virov, ki so name- 
b'ieni gospodarstvu. K prav takš- 
Pi rešitvi pa nas sili že samo 

da uveljavljamo turizem kot 
g°spodarsko panogo. Povsem ra
zumljiva je torej zahteva, naj 

°do udeležene v financiranju 
Puristične propagande vse tiste 
®^spodarske in druge organiza
cij ki imajo od turizma kori- 
sb> zlasti v deviznem prometu. 

°da to še ne bo dovolj.
se pridružimo tistim, ki 

Zahtevajo takšno vrednotenje 
Prizma, kot ga ima izvoz, po- 
ertl je povsem jasno, da bi bilo 
°bro, če bi turistično propa- 

®anb° prevzeli državni organi, 
ot je to ponekod v tujini že z 

UsPehom rešeno. Težko je nam- 
teS verjeti, da .bi lahko turistič
ni6 organizacije same — ki jih 

°sjej nismo dovolj krepili — 
Zrtl°gle tako odgovorno nalogo 
spričo velikanskih zahtev turiz- 

a in turistične propagande.
, Veliko sredstev bo zahtevalo i‘e zgolj analiziranje intere- 
^Ptnih pa tudi tistih območij, 

2a nas trenutno morebiti ni- . 
1 hišo vabljiva. Nadalje bo tre-

no
liko

sredstva za smotrno turistič-
Propagando, ki zahteva ve-

., več prospektov, boljše edi- 
^6' turistične filme in drugo 
r°Pagandno in informativno

®radivo, kot smo ga imeli do
slej.

zdaj, ko šele razpravljamo 
hačinu financiranja in o or- 

atlizaciji turistične propagan- 
e’ vidimo, da je potrebno to 

^ rediti s predpisi. Kako bi si- 
r lahko zagotovili enotnost in 

r *nkovitost predvsem financi-. 
anja propagande? Takšna enot- 
°st Pa je potrebna zlasti zate- 
a^elj; ijer so tudi v turistični 

Vj0pagandi potrebna dolgoročna 
■ agan3a, kot je tudi v drugih 
r.VestiCijah v turizmu in v tu- 
^tične objekte neizbežno. To 

la zlasti ža propagando v de- 
, ah- v katerih
lnteresa 
je.

tu Pa dosedanje razprave o 
ga j”111 in 0 turistični propa- 
jasn' ’ kažejo še vedno dokaj ne- 
tj na Pojmovanja vrednosti tu- 
ku'113' ^aradi tega lahko priča- 
ciraem° Počasnejši razvoj finan- 
rrion'la turizma, kot si ga želi-
Pos m kot ga izredni turistični 

°li Pri nas zahtevajo.

še ni velikega 
za naše turistične kra-

Za Slovenlfn^OliSkega sveta ZSJ 
fka praiVr=' Izda!a Czp Uiud- 
6 ustanmn, v Uublianl. List 

19« u"?y.llen 20 novembra 
Qlavni g -- _urednlSki odborodgovorni urednik- 
N VINKO TRINKAUS
’-lubljVanarecS'5tva m uprave: 
Postni n;^,op!tarjeva ul. 2, 
aredmst5aeda3l3 telefon
uPrave iti ,« , 22 ln 36-672. 
Ptt Narodni J"J7-501' Račun

• nb Koo-na.Mg1 v„LJUbl3ani
mevllka Stane In hT PosameZna nina * “e 20 din — Marnx

Llubl^l DraV,Ca"

Razprave o financiranju tu
ristične propagande torej niso 
pomembne samo zaradi uteme
ljevanja sistema. Ni toliko važ
no, kdo bo upravljal s sredstvi 
— sklad za financiranje turi
stične propagande ali pa bo to 
direkcija. Važnejše je ustvariti 
s temi razpravami takšne pogo
je financiranja, ki bodo omogo
čili učinkovito delovanje pro
pagande, zagotavljali pravoča
sen in stalni dotok sredstev za 
ta namen in ustvarili vplivno 
organizacijo propagande.

Vse to .pa je največ odvisno 
od vloge, ki si jo zmore pribo
riti turizem sam v našem go
spodarstvu V. S. Usnjarji iz vrhniške tovarne usnja so pretekli petek že v ranih jutranjih urah prisrčno čestitali svojim sodelavkam 

(Foto M. Šparovec)
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UPRAVNI ODBOR GOSPODARSKE ZBORNICE LRS O GIBANJU PROIZVODNJE

ZASTOJ V GOZDOVIH 
IZPAD V PROIZVODNJI

Navzlic vsem obetom slovenska industrijska podjetja 
tudi v februarju niso dosegla tistega porasta proizvodnje, 
kot je bil predviden z družbenim načrtom. Januarski in 
februarski zaostanek skupaj je — po začasnih podatkih,— 
tolikšen, da bi morala proizvodnja v naslednjih mesecih 
naraščati po stopnji 11,5 % (z družbenim načrtom je pred
viden povprečno 9,5 °/o porast proizvodnje skozi vse leto), 
če naj bi bile izpolnjene vse naloge in obeti. Znova se torej 
srečujemo z izredno perečim in aktualnim problemom ne
normalnega padca proizvodnje v začetku leta.

Takšen je zdaj položaj gle- di leta. Naposled je na dose-
de slovenske industrijske pro
izvodnje, če ga ocenjujemo 
skozi prizmo osnovnih številč
nih podatkov o gibanju fizič
nega obsega proizvodnje v pri
merjavi z istim razdobjem pre
teklega leta oziroma s povpreč- 

*no ravnijo mesečnega gibanja 
proizvodnje v minulem letu: 
oboje pa glede na letošnja 
predvidevanja. Ti podatki mor
da niso povsem točni, ker še 
ni dokončnih podatkov za fe
bruar. Prav tako kaže upošte
vati, da letošnji družbeni načrt 
računa z nekaterimi novimi 
zmogljivostmi, ki bodo vklju
čene v redno obratovanje sre-

danje gibanje industrijske pro
izvodnje nedvomno vplival tu
di sezonski značaj poslovanja 
nekaterih proizvajalnih dejav
nosti.

Ne glede na vse to problem 
ni nič manj zapleten. Ob tež
njah za čimbolj enakomerno 
dinamiko industrijske proiz
vodnje (glede česar so bili 
sprejeti številni ukrepi, ki so 
v marsičem olajšali pogoje po
slovanja) se namreč nikakor 
ne bi smeli zanašati na to, da 
bo gospodarstvo sedanji izpad 
pokrilo v naslednjih mesecih. 
Takšna mišljenja namreč zavi
rajo intenzivnejše izkoriščanje

Devizna bilanca obrti
(Nadalejvanje s 1. strani) 
valute) in ko vidimo, da je 
učinek, kakršen je bil dose
žen v minulem letu, realiziran 
brez posebne mobilizacijske 
akcije, se samo po sebi vsiljuje 
vprašanje, zakaj se za ta izvoz 
bolj ne zavzamemo.

Videz je, da se vsi faktorji, 
ki bi se morali za to angaži
rati, izogibajo dokajšnjim na
porom, ki bi bili za to potreb
ni. Obdelati bi bilo treba zelo 
razpredeno omrežje proizvajal
cev in prav toliko obratov, ki 
bi jim bilo mogoče vzbuditi in
teres za takšno proizvodnjo. 
Občinski ljudski odbori bi mo
rali temeljito revidirati svojo 
politiko do teh obratov in sti
mulirati reaktiviranje opušče
nih obratov. Neizvedljivo je, 
da bi izvoznik imel stike in se 
pogajal z vsakim proizvajal
cem. Zato bi morale nastopiti 
kmetijske zadruge kot organi
zator domače obrti in kot zbir
ni center za izdelke iz indivi
dualne proizvodnje. Takoj pa 
kaže pribiti, da bi zadruge 
smele pribijati le dejanske 
stroške, ne pa kovati milijon
skih zaslužkov na ta račun. 
Družbene obrtne gospodarske 
organizacije bi morale povečati 
svoje kapacitete z uvajanjem 
dela na domu, v tej zvezi pa 
bi se nemudoma morali spre
meniti zadevni zakonski pred
pisi, ki tak način dela obreme
njujejo s tolikšnimi dajatva
mi, da jih dosegljiva tržna ce
na ne prenese. Izdelovalec 
takšnih predmetov bi moral 
prejeti za svoje delo tudi 
ustrezen zaslužek, o čemer bi 
se dalo še prav posebno raz
pravljati pri domači obrti. 
Slednjič pa je potrebno tudi 
večati in dopolnjevati izbor 
obrtnih izdelkov, proučevati to

dejavnost in obdelovati zuna
nji trg.

Vse našteto in še kaj več bi 
bilo treba ukreniti, pa bi prav 
gotovo tudi za to izvozno de
javnost skrbeli, planirali in 
vedno več realizirali. Kajti to, 
kar zna izdelovati naša obrt', 
je na zunanjem trgu zelo iska
no blago. In izvažamo dejansko 
le malo materiala, oziroma ko
likor ga je, je do zadnje faze 
obdelan, obenem pa izvažamo 
folklorne predmete in marsi
kdaj produkt prav izvirne do
miselnosti našega človeka.

Ta čas pa teče ta del izvoza 
svojo pot. Brez organizirane 
akcije ali bodisi kakih mobili
zacijskih ukrepov je bilo ja
nuarja izvoženih za 33,6 mili
jona deviznih dinarjev izdel
kov, ki so izključno obrtni pro
izvodi, vsaj še toliko pa zopet 
izdelkov; ki jih proizvaja tudi 
industrija. Obrt daje še nada
lje ' svoj upoštevanja vreden 
prispevek pri posrednem izvo-' 
zu, ko nastopa kot proizvaja
lec polizdelkov in delov, ki jih 
nato izvaža finalist. Lahko to
rej trdimo, da se je tudi obrt 
že vključila v mednarodno me
njavo.

Kazalo bi stvar poživiti. V 
končnem deviznem učinku je 
slednjič vseeno, ali ga je do
seglo eno samo veliko podjetje 
ali pa je rezultat dela številnih 
malih proizvajalnih organiza
cij ter proizvajalcev. Intenzi
viranje te dejavnosti bi zlas'ti 
v gospodarsko pasivnejših pre
delili imelo za posledico vklju
čitev dokajšnjega števila nove 
delovne sile. Upoštevajoč vse 
navedene vidike, bi morali de
vizni dinar iz obrti prav, tako 
upoštevati ter posvetiti več po
zornosti dosežkom te gospodar
ske panoge. -nf-

notianjih rezerv skozi vse leto 
ter vplivajo na nenormalno gi
banje poslovnih stroškov v na
slednjih mesecih. Zavoljo tega 
se navzlic vsem prizadevanjem 
za povečanje proizvodnje prav
zaprav odmikamo od optimal
nih možnih poslovnih uspehov 
naših gospodarskih organizacij.

Točno tj e, da je tudi nena
vadno ostra zima vplivala na 
gibanje proizvodnje v januar
ju in februarju. Zavoljo snega 
in mraza so premogovniki, ne
kovinska industrija, gozdarstvo 
in še nekatere panoge nedvom
no imele otežkočeno proizvod
njo, ki je bila razen tega po
vezana še z višjimi stroški. To
da prav tako točna je ugotovi
tev, da se dejavnosti, katerih 
»delovni prostore je pod milim 
nebom, niso pravočasno .dovolj 
pripravile na izpolnitev svoje 
osnovne dolžnosti, da namreč v 
potrebni količini zagotovijo po
trebne surovine drugim dejav
nostim.

Posebno pereč je ta problem 
v gozdarstvu. Od rešitve nalog, 
ki stoje pred gozdarstvom, je 
dokaj odvisno gibanje celotne 
industrijske proizvodnje v naši 
republiki in s tem tudi izpol
nitev predvidenega družbenega 
načrta. Prehodne zaloge hlodo
vine v gozdovih ali v skladi
ščih so letos namreč manjše 
kot v istem razdobju lanskega 
leta, čeprav so potrebe večje. 
Zavoljo mraza in, zime so mar
sikje nasploh ustavili sečnjo. 
V povprečju pa je bila ta za 
30 % pod predvideno. Razen 
tega nastaja problem spravila 
hlodovine iz gozdov v dolino 
in do vseh tistih, ki hlodovino 
potrebujejo. Zavoljo pomanjka
nja hlodovine so že zašle v 
težave papirnice in lesno pre
delovalna podjetja, ki imajo — 
poleg drugega — tudi visoke 
izvozne obveznosti. Rudnikom 
primanjkuje jamskega lesa. 
Tekoči priliv tega lesa v rud
nike pomeni največ dva ali tri
dnevne potrebe, po predpisih 
pa bi morali ti imeti 3-mesečno 
zalogo. Kakšne posledice pa bi 
pomenil za naše gospodarstvo 
izpad proizvodnje v premogov
nikih, če ne bodo dobili pravo
časno in dovolj jamskega lesa, 
menda ni treba poudarjati.

Zdaj je brezplodna razpra
va, zakaj so bile prehodne za
loge hlodovine manjše kot la
ni. Pomembno je predvsem to, 
da gozdarji organizirajo pospe
šeno sečnjo in da poskrbijo za 
spravilo lesa v dolino. Pri tem 
so in bodo velike težave zavo
ljo tfežko prevoznih poti in za
radi pomanjkanja primerne 
mehanizacije, s katero bi lahko 
očistili goždna pota. Na srečo 
lahko 'ugotovimo, da najbolj 
prizadete gospodarske dejavno
sti (premogovniki, lesno prede
lovalna industrija in papirni- 
čarji) skušajo gozdarjem po
magati, da bi le-ti čimprej re
šili svoj in njihov problem. 
Vendar naj bo tudi to drago
cena izkušnja, da je treba v 
bodoče pravočasno in s skup
nimi močmi urejati skupne 
probleme. -mg

Analize pokojninskega zavarovanja, urejenega po zakonu 
iz leta 3957, so pokazale, da sedanji sistem zavarovanja za
ostaja za razvojem, doseženim v družbeno-ekonomskih od
nosih in da posamezna načela tega sistema ne ustrezajo več 
novim pogojem. Tudi z raznimi spremembami in dopolnit
vami osnovnega zakona ni bilo mogoče doseči primerne 
uskladitve pokojnin z gibanjem osebnih dohodkov in živ
ljenjsko ravnijo, pfrav tako pa tudi ni bilo mogoče urediti 
nekaterih vprašanj, ki jih je nakazovala praksa.

Zato so pristonji upravni organi že pripravili prvi osnu
tek oziroma teze za novi zakon-in jih dali v razpravo. Izkazalo 
pa se je, da imajo teze vrsto slabosti in pomanjkljivosti ter 
da bo treba še preeej dela in vsestranskih razprav, preden 
bodo teze postale zakon.

Ze prve diskusije so dale 
vrsto pripomb, ki jih bodo 
morali upoštevati upravni 
organi, preden bodo dali 
osnutek novega pokojnin
skega zakona ponovno v 
razpravo. Tako kot sleherno 
drugo gospodarsko področje, 
mora tudi socialno zavaro
vanje sloneti na trdnih eko-

ko leto realno vrednost po
kojnin in skladnost z oseb
nimi dohodki.

Zakon mora nadalje v ce
loti določneje zagotoviti do
sledno odvisnost pokojnin od 
vloženega dela — osebnega 
dohodka in vplačanega pri
spevka v pokojninsko zava
rovanje. Odpravil naj bi tudi

Raje pozneje pa bolje
nomskih osnovah. Sistem 
mora biti prilagojen per
spektivnemu razvoju, za to 
pa je za razpravo potrebna 
analitična in statistična do
kumentacija, ki pa je obraz
ložitev osnutka nima.

Osnutek oziroma teze za
kona predvidevajo dokaj ši
rok razpon pokojninske dobe 
za pogoj pri uveljavitvi po
kojnine, seveda ob različno 
določeni lestvici pokojninske 
osnove. Preden pa je mogo
če razčistiti vprašanje, če so 
ti razponi najbolje izbrani, 
je treba predvideti, kakšno 
bo število upokojencev v 
okviru znižanih pogojev in 
kakšen bi bil vpliv na eko
nomiko skladov pokojnin
skega zavarovanja. To je le 
eno izmed načel, katerega je 
treba, če ga hočemo uveljaviti, 
nujno vzporejati z ekonom
skimi pokazatelji. Tudi pri 
obravnavanju načelnih vpra
šanj ni mogoče zavzeti sta
lišč brez najnujnejših izra
čunov. Skratka, s povsem 
objektivno razpravo o novem 
pokojninskem sistemu lahko 
računamo šele, ko bo na 
voljo dokumentacija, ki mo
ra nujno dopolniti razlago 
tako pomembnih sprememb, 
ki jih pripravljamo.

Osnutek zakona predvide
va, da bo pokojnina odvisna 
od vloženega prispevka, od 
njegove višine in trajanja 
vlaganja — delovne dobe. 
Osnutek zakona daje mož
nost, da zavarovanec s čim- 
daljšo dobo vpliva na večji 
odstotek pokojninske osnove. 
Kategorijo delovnega mesta 
kot kriterij za pokojnino 
osnutek odpravlja.

Slabost osnutka zakona je, 
da dosledno prilagajanje po
kojninske osnove ravni 
osebnega .dohodka in za
gotovitev realne vrednosti 
pokojnine prepušča poseb
nim predpisom. Osnutek te
ga predpisa, ki naj bi bil 
sprejet po sprejetju zakona 
o pokojninskem zavarova
nju, ni priložen. Razprave o 
novem pokojninskem zako
nu pa bodo morale zajeti 
probleme v celoti. Ob tem 
bo nujno treba določiti, kako 
z valorizacijo zagotoviti vsa-

vse razlike pri odmerjanju 
pokojnin delavcev v gospo
darstvu, prosveti in javni 
upravi.

Popolna starostna pokojni
na naj torej zavisi pred
vsem od delovne dobe, torej 
od časa, ko je zavarovanec 
s svojim delom prispeval v 
sklad, in njegovega osebne
ga dohodka, ne glede na sta
rostno mejo.

V osnutku zakona ni jasno 
, obrazloženo razvrščanje v 
zavarovalne razrede in od
visnost pokojnin od teh in 
desetletnega povprečja. Za
radi tega je veliko različnih 
tolmačenj in bo treba to po
glavje obrazložiti tako, da 
bo jasno vsakemu zavaro
vancu in ne samo drganom 
socialnega zavarovanja. Da
lje osnutek ni jasen v tem, 
kaj se šteje v delovno dobo 
oziroma kaj se prizna za po
kojninsko osnovo, ki pa je 
po osnutku glavni element 
za pridobitev pravic do sta
rostne pokojnine.

Kritično bi bilo treba 
omeniti še problem sedanjih 
upokojencev, ki so bolj kot 
kdajkoli pričakovali, da bo 
novi zakon uredil dispropor- 
ce in anomalije, ki jih vsa- 

, kodnevno odkriva praksa. 
Zato bi bilo vredno razmisli
ti, da bi v novi sistem za
varovanja hkrati tudi že 
vključili predpise za zdajš
nje upokojence.

Sprememba pokojninskega 
zavarovanja mora odražati 
naše novo oblikovane druž
bene odnose, našo prakso in 
hkrati temeljiti na solidnih 
analizah in izračunih. Ob 
tako pomembni stvari, ki 
živo zanima slehernega, na
šega delovnega človeka, je 
jasno, da morajo dati svoj 
polni prispevek sindikati, 
družbeno-politične organiza
cije in tudi posamezne re
publike. Skrptka, samo naj
širše zasnovana razprava bo 
lahko dala vsestransko pro
učen osnutek v dokončno 
obravnavo najvišjemu ob
lastnemu organu. Na hitrico 
sprejet pokojninski zakon 
pa bi bil kot prezgodaj roje
no dete, šibko in slabokrvno, 
potrebno stalnih transfuzij!

i N. L.
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jeseniška Železarna nam posreduje izkušnje

Kako
Vsaka gospodarska organi

zacija stremi za tem, da ima 
strokovno sposoben in stalen 
kader. Zato mora biti izbira in 
sprejem kadra strokoven in na
črten. Na odločitve pri spreje
mu novega kadra mora poleg 
vseh ostalih faktorjev vplivati 
predvsem:

— da ima novi delavec 
ustrezno splošno in strokovno 
izobrazbo,

— da je fizično in zdrav
stveno sposoben za delo, ki ga 
bo v začetku in pozneje oprav
ljal ter

— da so vsaj po dosedanjih 
izkušnjah izgledi, da bo novi 
delavec postal stalen in aktiven 
član kolektiva.

Za uresničevanje teh osnov
nih pogojev izbire in sprejema 
novih kadrov se zahteva, da ne 
more tako odgovorne naloge 
uspešno opravljati samo komi
sija CD S. za sklepanje in odpo
ved delovnega "razmerja in re
ferent sprejema, kakor je bilo 
v dosedanji praksi. To-potrjuje 
še posebej "dejstvo, da je bilo 
v zadnjih letih sprejetih 900 do 
1000 novih delavcev, ki jih je 
morala komisija za sprejem iz
brati iz 3500 do 5000 ponudb. 
Pri tem pa upoštevajmo še to, 
da so velik del teh ponudb po
slali delavci, ki se selijo iz pod
jetja v podjetje itd. Kljub vsej 
prizadevnosti dosedanjih komi
sij, ki so poskušale čimbolj 
objektivno izbirati in sprejeti 
kar najboliši kader, je takšen 
način imel večkrat negativne 
posledice, kot so: visoka fluk- 
tuatija, nestalnost pri delu, pri
meri, ko so novi delavci po 
enem ali dveh mesecih zapo
slitve pri nas začeli izostajati z 

zaradi hujših obolenj že 
od prej itd. Lani smo o postop
ku izbire in sprejema novih de
lavcev večkrat govorili. Po dalj
ših razgovorih smo v decembru 
lani uvedli nov postopek spre
jema. ki je Šifri pr daljši, toda po 
dosedanjih trimesečnih izkuš
njah uspešnejši. Pri uvajanju 
novega postopka smo točno po
razdelili naloge in odgovornosti 
službe in komisije. Pri tem smo 
upoštevali, da zbiranje ponudb 
in dajanje strokovnega mnenja 
o kandidatu za sprejem ni na
loga komisije CDS in tudi ni 
pravilno, če bi se kot organ 
upravljanja morala ukvarjati s 
temi vprašanji.

Komisija CDS za sklepanje 
in odpoved delovnega razmerja 
ima naslednje osnovne naloge:

• vodenje politike spreje
manja novih kadrov,

• sklepanje delovnega raz
merja po sprejetih kriterijih,

• sklepanje o odpovedi de
lovnega razmerja itd.

Novi postopek je razdeljen 
v štiri dele, in sicer:

— zbiranje ponudb,
— strokovni in zdravstveni 

pregled kandidatov,
— sklepanje delovnega raz

merja,
— uvajanje novega delavca.
Zbiranje ponudb za zaposli

tev smo poverili Zavodu za za
poslovanje delavcev na Jeseni
cah, ki odvisno od naših potreb 
zbira ponudbe ter kandidate, ki 
Ustrezajo našim osnovnim za
htevam. Zavod je prevzel tudi 
Vse morebitne stroške (vožnja, 
stanovanje in hrana) za prosil
ce, ki jih povabi do sprejema 
v železarno.

Naslednja faza je delo stro
kovne komisije. Komisijo se
stavljajo obratni zdravnik, so

sprejemamo delavce
cialni delavec, varnostni tehnik, 
vodja socialno-zdravstvene služ
be, referent za delovna razmer
ja, referent za sprejem in vodja 
oddelka za kadre, od zunanjih 
sodelavcev pa predstavnik Za
voda.

Strokovna komisija ima na
loge:

— preveriti dokumentacijo 
prosilca, predvsem dotedanje 
zaposlitve,

— ugotoviti zdravstveno in 
fizično sposobnost prosilca (vsak 
je temeljito zdravniško pregle
dan),

— dogovoriti se o možnosti 
zaposlitve, kjer naj bi prosilec, 
kolikor je sprejet, delal (pogoji 
dela, OD, kadrovanje itd.).

— ugotoviti in rešiti druga 
vprašanja, ki so v zvezi s pro
silcem, kot so: stanovanje, pre
hrana, oddaljenost itd.

Na osnovi vseh teh ugoto
vitev komisija odloča o primer
nosti ali neprimernosti prosilca 
za sprejem in tako sestavljen 
predlog posreduje komisiji za 
sklepanje delovnega razmerja. 
Posebnost dela strokovne ko
misije je v tem. da aktivno v 
njej sodeluje obratni zdravnik, 
ki da širšo obrazložitev fizične 
in zdravstvene sposobnosti pro

silcev, na osnovi česar je spre
jem novih delavcev zelo olajšan.

Tretja faza postopka je delo 
komisije za sklepanje delovnega 
razmerja. Le-ta na podlagi vse 
zbrane dokumentacije mnogo 
lažje in bolj razsodno odloča o 
sprejemu prosilca.

Morda bo kdo po doseda
njem opisu postopka sprejema 
prišel do zaključka, da je pre
obširen, kakor se to vidi na 
prvi pogled. Toda v celotnem 
postopku do sklepa komisije 
CDS prosilec sodeluje le pri iz
polnitvi vprašalnika oziroma 
napisani ponudbi za zaposlitev 
ter en dan, ko je treba preveri
ti njegove dokumente in ga 
zdravniško pregledati. Od vlo
žene vloge do dneva sprejema 
v podjetje ali odklonitve pa 
traja le deset dni, za povratni
ke iz JLA pa še manj.

Kot četrti del postopka je 
uvajalni seminar za nove de
lavce, ki traja dva dni. Ta se
minar obsega:

— organizacijsko strukturo 
podjetja,

— ogled muzeja in kratko 
zgodovino železarstva,

— pravice in dolžnosti iz de
lovnega razmerja,

— zdravstveno-socialno za

konodajo,
— varnost pri delu,
— nagrajevanje,
— medosebne odnose,
— ogled nekaterih obratov.
Tretji dan napotimo vse no-

vosprejete delavce v obrate, ka
mor so dodeljeni. V tem dnevu 
novi delavci spoznajo obrat, de
lovno mesto, kjer bodo delali 
in še posebej konkretna vpra
šanja s področja varnosti pri 
delu. S tem prevzame novega 
delavca obrat, kateremu pripo
ročamo, da dodeli novinca v 
priučitev izkušenemu starejšemu 
delavcu.

Tako smo skušali nekoliko 
podrobneje opisati postopek 
sprejema, ki smo ga uvedli. 
Zavedamo se, da bomo na tem 
področju morali še marsikaj 
storiti, ne samo v okviru kad
rovske službe ali komisij, tem
več bo moral pri uvajanju no
vih delavcev dati velik delež 
tudi kolektiv, kamor se novi 
delavec vključi. Le s vsestran
skim in sistematičnim delom 
bomo lahko zmanjšali vse do
sedanje negativne pojave, še po
sebej pa visoko fluktuacijo, ki 
nemalo tudi materialno breme
ni kolektiv.

V. T.

PROIZVAJALCU VIJAKOV ZAHTEVAJO:

ZMANJŠATI ŠTEVILO
POSREDNIKOV- IZVOZNIKOV

Na dvodnevnem posvetova
nju, ki je bilo pretekli teden 
v tovarni verig Lesce in ki so 
se ga udeležili skoraj vsi pro
izvajalci vijačnega blaga v Ju
goslaviji in predstavniki zuna
njetrgovinskih podjetij, so 
analizirali stanje na domačem 
in zunanjem trgu.

Čeprav na tem posvetova
nju niso sprejeli končnih skle-

* ATE «

Kdo) pripada daljši 
dopust

H. A., MARIBOR: Zaposlen sem 
pri zdravju škodljivem delu, ki je 
kot takšno določeno s pravilnikom 
o hlgiensko-tehnlčni varnosti.

Do konca leta 1961 smo dobi
vali vsi delavci, ki smo delali pri 
zdravju škodljivem delu, poleg pri
padajočega rednega letnega dopu
sta še dodatni dopust.

Marca 1962 pa je dala uprava 
podjetja nalog, da se dodatni do
pusti ukinejo. Dan je bil sicer 
predlog, da bi namesto dodatnega 
dopusta delali ob sobotah le 6 ur, 
vendar še danes to ni reaUzirano 
in delamo tudi ob sobotah S ur, 
kakor ostale dneve.

Zanima me, ali pripada delav
cem, ki delajo na zdravju škodlji
vem delu, dodatni letni dopust

ODGOVOR: Po pooblastilu lz čl. 
26 ZDR je izdal Sekretariat Zvez
nega izvršnega sveta za delo na
vodilo za določevanje daljšega let
nega dopusta (Uradni Ust FLRJ, 
21/58). Po tem navodilu lahko do
loči organizacija (s pravili, pravil
nikom o delovnih razmerjih ali 
drugim samoupravnim aktom) de
lavcem, ki delajo ob nekaterih po
gojih, daljši redni letni dopust kot 
ga Imajo po zakonu glede na de
lovno dobo. Pri naštevanju pogo
jev, kdaj lahko organizacija določi 
za posamezne delavce daljši letni 
dopust, je omenjeno tudi trajno 
ali pretežno opravljanje zdravju 
škodljivih del. Daljši letni dopust 
po tem navodilu lahko znaša do 6 
delovnih dni, vendar tako podalj
šan letni dopust ne sme biti daljši 
od 30 delovnih dni.

Kolikor je torej v vaših pravi
lih ali pravilniku o delovnih raz-

pov (ker bo naslednje posve
tovanje ob koncu meseca v No
vem Sadu), so vendar ugotovili, 
da je potrebno glede na velike 
kapacitete vijačne industrije 
in prodaje na zunanja tržišča 
uveljaviti nekatere spremembe 
v organizaciji trgovine, pred
vsem tiste, ki se ukvarja z iz
vozom.

EMjEBJJJ ./'J
merjlh določen daljši letni dopust 
v smislu omenjenega navodila, ima
te do njega pravico, sicer ne. To 
pravico ustanavlja oz. ukinja sa
moupravni organ s svojim aktom, 
nikakor pa ne uprava podjetja.

Dvojna kazen 
za en prestopek

H. L, ZIDANI MOST: Pred ča
som ste mi odgovorili na vpraša
nje. Slo je za dvojno disciplinsko 
kazen, ki mi jo je zaradi kršitve 
delovne discipline izrekla discip
linska komisija, in sicer za kazen 
odstavitve s položaja Izmenskega 
delovodje za dobo 3 let in 10 */• 
odvzem osebnega dohodka za dobo 
3 mesecev. Po vašem mnenju je 
denarna kazen kot druga kazen 
nezakonita In nesmiselna, ker tež
ja kazen izključuje milejšo vrsto 
kazni; razen tega menite skladno z 
ZDR odstavitev s položaja za ka
zen, ki se jo lahko izreče le de
lavcem na vodilnih delovnih me
stih. V podjetju so vaš odgovor 
prebrali, vendar niso ničesar ukre
nili, da bi mi popravili z izreče
nimi kaznimi nastalo škodo.

ODGOVOR: Domnevamo, da se 
zoper disciplinske kazni, ki jih je 
izrekla disciplinska komisija, niste 
pritožili na pristojno disciplinsko 
sodišče, ker bi sicer le to prav 
gotovo razveljavilo Izrečene kazni 
in vrnilo zadevo v ponovno obrav
navanje. Po členu 277 ZDR lahko 
zoper pravnomočne odločbe vlo
ži pristojni javni tožilec zahtevo za 
varstvo zakonitosti. Ker je discip
linska komisija očitno kršila zakon, 
menimo, da boste s tem izrednim 
pravnim sredstvom uspeli ter do
segli povrnitev škode, ki vam je z 
izrekom nezakonite kazni nastala.

Do sedaj se je z izvozom 
ukvarjala vrsta podjetij, in je 
npr. kar 11 izvoznih podjetij 
posredovalo pri izvozu vijačne
ga blaga. (Razen teh so posredo- 
vala izvoz vijakov še nekatera 
manjša podjetja.) Proizvajalci 
vijakov menijo, da ustvarja to
likšno število posredovalcev 
zmedo na domačem, predvsem 
pa tujem trgu. Zato bi bilo tre
ba zmanjšati število izvoznih po
srednikov na dva ali največ tri 
solidna podjetja, ki bi jim pro
izvajalci vijakov nudili vse 
ugodnosti pri njihovem prizade
vanju za čimvečji izvoz. Nadalje 
menijo, da je treba provizijo 
zunanjetrgovinskim podjetjem 
znižati od dosedanjih 6 vsaj na 
5 % od prodanega blaga. V na
čelu so se sporazumeli, da koli
kor ne bo uresničen omenjen 
predlog, bodo sami ustanovili 
izvozno podjetje pri enem izmed 
proizvajalcev v mestu, ki bo naj
bolj ugodno za razvoj zunanje 
trgovine.

V načelu so se tudi sporazu
mi1: ?„a. je potrebno določiti 
grosistični trgovini enotne po
goj® za poslovanje s proizva
ja1.01,, .T1 jakov. S tem naj bi iz
ključili nezdravo konkurenco, 
ki koristi grosistom, škodi pa 
proizvajalcem.

Na posvetovanju so obravna
vali možnost izvoza v posamezne 
države za posamezne vrste vi
jačnega blaga, proučili obstoječe 
kapacitete ter se domenili o nji
hovem izkoriščanju. Predstavni- 
ki proizvodnih podjetij kakor 

. PJecJstavniki izvoznih in 
grosističnih podjetij na doma
čem trgu bodo še ta mesec vse 
te predloge sporočili v odločite' 
or1fa—onj ('PTavljanja. Po njihov 
odločitvi bodo o vsem dokončn« 
sklepali na prihorlnjom posvpto 
vanju v Novem Sadu. N. B.
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OBVESTILA BRALCEM

DELAVSKA
ENOTNOST

Zaradi tehnične preureditve lista nekaj časa nismo ob
javljali rubrike »Obvestila bralcem«. Ker smo pa v zadnjem 
času sprejeli številna pisma, predvsem od naših poverjeni
kov, smo dolžni v listu odgovoriti na nekaj vprašanj. Sta
tistično poročilo o naših naročnikih v posameznih občinah 
bomo objavili v prihodnji številki. Danes naj povemo, da 
večina naročnikov sprejema list na svoj domači naslov, po
verjeniki pa naj sproti obveščajo upravo »Delavske enot
nosti« o morebitnem zapoznelem prejemanju lista, da bomo 
to nevšečnost takoj odpravili. Novi naročniki se lahko pri- 
glašajo naravnost na upravo DE ali pa poverjenikom, ki 
jih je izvolila sindikalna podružnica. Prizadevamo si, da bi 
v vsaki sindikalni podružnici imeli poverjenika DE. Pri tem 
nam je zelo dragoceno sodelovanje občinskih sindikalnih 
svetov. Prav tu naj posebej poudarimo prizadevnost občin
skega sindikalnega sveta v Ljutomeru, na čigar pobudo so 
izvolili občinsko poverjeništvo DE. Ugotovili so namreč, 
da je delo preobsežno, da bi ga lahko opravljal le eden, 
kajti potrebno je tesno sodelovanje običnskega poverjenika 
s poverjeniki v podružnicah ne samo zaradi razširjanja lista, 
temveč tudi za zbiranje pripomb o listu. Za predsednika 
občinskega poverjeništva v Ljutomeru so imenovali tovariša 
Antona Karničnika, za podpredsednika pa tovariša Staneta 
Feuša. Drugi člani so: Alojz Hus jak, Metelka Gracin, Ludvik 
Bencek, Mirko Horvat in Janez Kosič. 2e večkrat smo po
udarili, da je v občini Ljutomer »Delavska enotnost« veliko 
bolj razširjena kot v nekaterih drugih občinah. Predvsem 
gre zasluga prizadevanju članom občinskega sindikalnega ' 
sveta, ki so pomen razširitve sindikalnega glasila pravilno 
doumeli. Rezultat tega je, da imamo v ljutomerski občini 
kolektive, v katerih so vsi člani naročeni na »Delavsko enot
nost« (Rudnik Presika, KZ Križevci), velik odstotek naroč
nikov pa je v opekarni Boreči, Imgradu Ljutomer, Agro
tehnika servis, Indopol, Mlekopromet, Vinogradniški živino
rejski kombinat in drugo. Prav te dni smo prejeli spet 
nove naročilnice iz Imgrada (13) in Indopola (5).

Zal nam prostor ne dopušča, da bi tokrat imenovali vse 
naše poverjenike in našteli število naročilnic, ki so nam jih 
poslali. Povemo naj le, da akcija o razširjanju naročnikov 
poteka po vseh krajih Slovenije in smo v zadnjem času 
prejeli nova naročila iz številnih krajev. Po prizadevanju 
sindikalnega odbora v elektrostrojnem obratu Rudnika Ve
lenje smo pridobili 100 novih naročnikov, v Rudniku rjavega 
premoga v Kočevju (poverjenik Vili Sever) 34 novih na
ročnikov, v podružnici Lesnine — Maribor pa še 9 novih 
naročnikov itd.

Elektrifikacija kmetijstva rešuje pomanjkanje 
delovne sile. Nabava električnega motorja je 

najbolj smotrna naložba v gospodarstvu

ELK0 električni motor vas reši takega 
težaškega dela

Novi EL KO trofazni motor, tip T 112 M 4, 
5,5 KM, 1430 obr./min.

Ta motor je prenosljiv in lahko služi za pogon več stro
jev na vsakem gospodarstvu od slamoreznice, žrmelj, cir- 
kularke, črpalke do mlatilnice itd. Zaradi kvalitetne iz
delave, lahke montaže, enostavnega posluževanja, pred
vsem pa zaradi primerne cene, se je paš ELKO motor 
uveljavil poleg zvenečih imen konkurenčnih podjetij na 
domačem tržišču v Evropi in v prekomorskih deželah.

Zahtevajte tudi vi ponudbe pri naših pred
stavništvih ali v tovarni

ELEKTROKOVINA
MARIBOR
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PODATKI O IZVOZU LANI IN V ZAČETKU LETOŠNJEGA LETA 
OBETAJO, DA SMO NA NAJBOLJŠI POTI, KO BOMO V NEKAJ 
LETIH - SLOVENIJA MENDA ŽE LETOS - IZRAVNALI IZVOZ Z 
UVOZOM. TO JE LEP OBET, DA BO JUGOSLAVIJA HITREJE 
ZMANJŠEVALA SEDANJI PRIMANJKLJAJ V ZUNANJETRGOVIN
SKI PLAČILNI BILANCI. TAKO BO POSTOPOMA ZAVOLJO VEČ
JEGA IZVOZA OMOGOČEN TUDI POVECAN/UVOZ. TO BO VPLI
VALO NA BOLJŠO IZBIRO NA DOMAČEM TRŽIŠČU, OBENEM PA

SPODBUDILO NASE PROIZVAJALCE, DA BODO PROIZVAJALI 
CENEJE IN BOLJE. POVEČAN UVOZ NAJ BI TOREJ V KONČNI 
POSLEDICI PODPRL PRIZADEVANJA ZA VEČJO KONKURENČNO 
SPOSOBNOST IZDELKOV »MADE IN VUGOSLAVIA«.

OB TEH, UPAJMO, DA NE PREVEC OPTIMISTIČNIH PRIČA
KOVANJIH, SE NASE GOSPODARSTVO PRI IZVOZU SREČUJE Z 
NAJRAZLIČNEJŠIMI TEŽAVAMI. MED NJIMI SO TAKŠNE, KI SO 
ZARES TRD OREH, IN TAKŠNE, KI SI JIH USTVARJAMO SAMI:

delkov! Takih primerov je še dosti, pre
več. In komentar?

Z zaostritvijo pogojev, ob katerih tr
govske in proizvajalne organizacije lah
ko dosežejo zunanjetrgovinsko registra
cijo, se je sicer skrčilo število izvozni
kov, toda ustvarili smo' si tudi veliko 
zmedo. Najmanj, kar bi bilo treba stori
ti, je to, da bi kakorkoli popravili se
danjo nomenklaturo izdelkov, oziroma 
da bi že registriranim uvozno-izvoznim 
podjetjem priznali tako dejavnost, da bi 
lahko sama opravljala kompletne posle, 
namesto da se mora z istim ali podob
nim poslom zaradi »fines« v nomen
klaturi ukvarjati več zunanjetrgovinskih 
organizacij. To seveda povečuje tudi 
stroške.

Ne glede na to pa je že zdaj jasno, 
da zavoljo omenjenih in še drugih ne
rodnosti v predpisih trpi naš ugled v 
inozemstvu, da dejanske škode (zavoljo 
izpadlih ali zamujenih poslov, ki so do
stikrat posledica prevelikega admini- 
triranja v naši državi) niti ne ome
njamo.

»SVETA POČASNOST«
Kakšen vtis bi si ustvarili o proda

jalcu, ki bi mu takoj s čekom plačali 
njegove izdelke v vrednosti nekaj deset 
tisoč dolarjev, pa bi trajalo vsaj tri me
sece ali tudi pol leta in dlje, da bi vam 
prodajalec povrnil odškodnino 30 dolar
jev zaradi reklamacije?

Vtis prav gotovo ne bi bil ugoden. 
Toda v naših razmerah ga opravičujemo 
z objektivnimi težavami. Primer, ki ga 
omenjamo, so nam posredovali v pod
jetju »Slovenija les — Kooperativa«:

»Take reči se, žal, dogajajo tudi pri 
našem izvozu na vzhod, torej na ob
močja, kjer smo visoko aktivni. Do njih 
prihaja zavoljo sedanjega sistema orga
nizacije in evidentiranja izvoza. Čeprav 
nam na primer češki, romunski ali polj
ski kupec takoj plača s čekom, traja tudi 
tri mesece, da preko naše banke pride
mo do plačila. Dokler za našo banko ta 
posel ni evidentiran, pa ne moremo 
kupcu priznati morebitne reklamacije, 
ker nimamo bančnega obvestila, da je 
bil izvoz opravljen in da je kupec pla
čal ...«

In še ena o predpisih: Neko naše 
veliko podjetje je izvozilo opremo v ne
ko afriško državo. To je bila prva, tako 
rekoč »ogledna« pošiljka. Pa je kupec 
reklamiral manjšo napako. V obvestilu 
našemu proizvajalcu je napisal, da je 
naš izdelek v konkurenci drugih še ved
no najboljši in najcenejši, saj so se pri

izdelkih teh-pokazale še hujše hibe. V 
vseh primerih se da to enostavno po
praviti. Konkurenti našega podjetja so 
takoj popravili napake na svojih izdel
kih. Pri nas pa smo tudi tokrat delali 
po predpisih. V prizadetem podjetju so 
najprej sklicali sejo upravnega odbora 
in nato delavskega sveta, da sta potrdila 
službeno potovanje predstavnikov pod
jetja v omenjeno državo. Okvara, če
prav malenkostna, je bila namreč takš
na, da bi jo najbolje opravili naši mon
terji. Potem so monterji nekaj dni ča
kali na potne listine, nato še nekaj dni, 
da je vzletelo naše letalo, ki obratuje 
na tej liniji. To pa zato, da poleta ne bi 
plačevali z devizami. Na kraju dogodka 
se je nato izkazalo, da so potrebni še 
nekateri rezervni deli. Teh pa niso mogli 
poslati s tujo ladjo, ki je nekaj dni po 
prihodu obvestila v naše podjetje od
plula iz Trsta v omenjeno državo, mar
več so morali počakati, da ne bi plače
vali z devizami, kar veleva neki pred
pis — na prvo našo ladjo, ki pa je od
plula šele čez tri tedne... Naše pod
jetje je v tem primeru torej upoštevalo 
vse predpise, ki se jih mora držati, toda 
zavoljo tega (kar je prineslo tudi tre
nutni devizni prihranek) je za daljšo 
dobo zapravilo komaj osvojen trg ...

In še o »ažurnosti« pri reševanju za
htevkov podjetij: Tovarna perila »TO- 
PER« v Celju se je lani pogodila z ne
kim zahodnonemškim kupcem, da mu 
bo dobavila za več sto tisoč mark nylon 
srajc. Za'to je tovarna potrebovala ne
kaj novih strojev. Pristojni organi so 
»načelno« takoj odobrili uvoz, saj bi bil 
potrebni znesek krit že z nekajmeseč
nim izvozom. Toda potem se je zatak
nilo. Tri mesece po načelni odobritvi 
uvoza banka še vedno ni odprla akre
ditiva. Ko je direktor podjetja kdo ve 
katerič samo zavoljo tega telefoniral v 
Beograd, je zvedel: »Sporočite nam šte
vilko, pod katero je pri nas protokoli- 
rana vaša vloga! Poiskali jo bomo in 
takoj uredili...«

»SOGLASJE« IN SOGLASJE
Svojstvene zadrege pa nastopajo na

dalje pri izvozu na vzhod. Zavoljo zu
nanjetrgovinske aktive naše države na 
teh, tako imenovanih klirinških območ
jih, pristojni organi izdajajo posebna 
soglasja, kdaj — izven programa bla
govnih list trgovinskih sporazumov s po
sameznimi državami — lahko naša pod
jetja izvažajo na to območje. Ta posto
pek je zelo dolg in se medtem, ko po

stopek še teče, neredkokdaj spremenijo 
prilike in pogoji, ob katerih je tuji 
kupec pripravljen kupiti naše izdelke. 
Dogodi pa se, da ne znamo prodajati 
naših izdelkov.

Zanimiv je primer z jamskimi stoj
kami, ki jih izdelujejo Strojne tovarne 
v Trbovljah. Ob sestavljanju blagovne, 
liste za trgovinsko izmenjavo s sosed
njo državo za letošnje leto je bilo po 
soglasju predstavnikov obeh držav sprva 
predvideno, da bi v liste vnesli tudi ne
kaj tisoč teh stojk. Kasneje so se tuji 
zastopniki premislili in predlagali, naj 
bi stojke vnesli v poglavje pod »razno«. 
Njihov predlog je bil sprejet. Po pod
pisu sporazuma o medsebojni trgovini 
pa se je zgodilo, da so tuji kupci pod
pisali pogodbe za nakup vrste drugih 
izdelkov, naštetih pod »razno«, ne pa 
tudi za stojke. Ne zato, ker stojite ne bi5 
ustrezale v ceni ali kvaliteti, pač pa 
zato, ker so bolj potrebovali drugo bla
go. Tako' ali drugače: s temi nakupi so 
izčrpali razpoložljivo kvoto. Zdaj STT 
seveda prosijo pristojne organe, naj bi 
vendarle dovolili izvoz stojk po poseb
nem soglasju!

»DRŽAVNA TAJNOST«
Še bi lahko naštevali take in podobne 

»cvetke«, ki niso nič drugega kot ilu
stracija »težav«, ki si jih povzročamo 
sami. »Povzročitelji« so seveda na vseh 
straneh. Toda, ker tokrat naštevamo sa
mo nepotrebne težave pri našem izvozu, 
takšne, ki jih običajno sploh ne ome
njamo in so posledica malomarnosti, 
nerodnosti ali neprizadetosti izven go
spodarskih organizacij, naj omenimo še 
nekaj drugih nepotrebnih ovir:

• Dogodilo se je, da je neka naša 
tovarna čevljev prosila za uvoz jeklenih 
pet za ženske salonarje. Njen zahtevek 
je za dalj časa obtičal na carini, ker je 
manjkalo potrdilo o tem, . »KOLIKO 
PET JE POTREBNO ZA IZDELAVO 
PARA ČEVLJEV!?«

• Prav te dni je neka naša železarna 
prejela nekaj strojne opreme iz inozem
stva. Carinski organ na obmejni postaji 
ni'dovolil zastopniku podjetja, da bi iz 
carinskih dokumentov ugotovil, kakšna 
oprema je sploh prišla s to pošiljko. Ta
ko je pošiljka nekaj dni čakala na meji, 
čeprav se podjetju zavoljo skladnega po
teka rekonstrukcije mudi z montažo 
opreme. Od pravočasno končane rekon
strukcije pa je med drugim odvisen 
tudi izvoz, ki naj bi ga realizirala ome
njena železarna. No, epilog omenjenega

primera je bil tak, da so po treh dneh 
na carini le presodili, da uvoz te opreme 
ni »državna tajnost« in da podjetje (ki 
je bilo kupec te opreme!) pošiljko lahko 
prevzame!

NAMESTO KONCA
Naj namesto zaključnih besed zapi

šemo nekaj misli iz razgovora z gene
ralnim direktorjem podjetja »Slovenija 
les — Kooperativa«, tovarišem Antonom 
Petkovškom:

»Četudi bi uredili vse nerodnosti, ki 
si jih povzročamo v državi, menim, da 
pristojni organi — mednje štejem zbor
nice, diplomatska in trgovska predstav
ništva — še zdaleč ne izpolnjujejo do
volj svojih nalog in poslanstva, ki ga 
imajo kot zastopniki gospodarskih orga
nizacij oziroma naše države. Poglejmo 
samo zadnji primer bojkotiranja jugo
slovanskih izdelkov na severnoameri
škem trgu. Podjetja, ki izvažajo v Ame
riko, so ostala sama, čeprav družba od 
njih zahteva, naj čimveč izvažajo. Po
vsod po svetu, tudi v vzhodnih državah, 
je tako, da izvoz pomeni državno zadevo 
in državni problem. Tam država skrbi 
za ekonomsko propagando v tujini. Ob 
primerih raznih motenj, bojkotov in po
dobnega tudi poskrbi za potrebno pro
pagandno akcijo, da bi se razmere čim- 
prej uredile. Naše podjetje je bilo pri
pravljeno prispevati ustrezna sredstva v 
devizah, da bi s skupnimi močmi pre
prečili bojkot • jugoslovanskih izdelkov 
na tem trgu. Ta naša pobuda ni našla 
odziva. Se več — signali, ki jih pošiljajo 
naša predstavništva v inozemstvu, zelo 
počasi prihajajo do nas«

MILAN GOVEKAR
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• METLIKA:

Y razpravi statut krajevnih skupnosti
, B°foira krajevna skupnost Metlika naj bi obsegala več

st%kvtnllrn“Si ^ *raiev' Zaradi tp9a ™3 bi v osnutku statuta krajevne skupnosti trajale dalj časa, kar bo omo
gočilo, da bo sleherni prebivalec podrobneje in konkret- 
neje seznanjen z določili bodočega statuta.
. DPspdanje razprave so opozorile, da bo potrebno kra
jevnim skupnostim za njihovo delo zagotoviti realna in 
izredna sredstva, s katerimi bodo razpolagali samostojno. 
Izkušnje iz delovanja dosedanjih krajevnih odborov opo
zarjajo, da so prebivalci s sredstvi skrbno gospodarili

V sedanji razpravi v Metliki so se udeleženci zavzeli
za to, naj bi se sredstva, ki bodo ustvarjena iz sklada za 
zidanje stanovanjskih hiš, vsa porabila v tem kraju. To so 
predlagali zaradi tega, ker dosedanja praksa opozarja, da 
so bila sredstva iz stanovanjskega sklada v večji meri 
uporabljena v občinskih središčih in v maniši meri v 
drugih krajih. y

• CERKNICA:

SOP Gradišče pripravlja statut
Sindikalna podružnica Splošnega gradbenega podjetja 

Gmdisce iz Cerknice je že pretekli mesec dala pobudo za 
izdelavo statuta podjetja. Osnovana je komisija, ki bo 
pripravilajgradivo za novi statut. Člani komisije so skrbno 
pregledali pravilnike, kjer so bile že dalj časa opazne po- 
mahjkljivosti, 'zlasti v zvezi s sprejemanjem in odpušča
njem delavcev. Po pregledu gradiva, ki ga je imela komi
sija. na razpolago, je že sprejela nekaj predlogov, na ka
terih bo temeljil novi statut. -mad-
• ŠKOFJA LOKA:

Zbor prozivajalcev in sindikalni svet bosta 
razpravljala o izdelavi statutov

Na zadnji seji predsedstva Občinskega sindikalnega 
sveta v Škofji Loki so imenovali tričlansko komisijo za. 
pomoč delovnim organizacijam pri izdelavi statutov. Ko
misija bo pomagala pri reševanju problemov z raznimi 
nasveti, spremljala delo in analizirala dobre in slabe re
šitve posameznih problemov v statutih-. S pomočjo drugih 
organov in strokovnjakov bo organizirala razna posveto
vanja in predavanja.

Kako je taka komisija potrebna, potrjuje že samo dej
stvo, da del delovnih organizacij še vedno čaka z izdelavo 
statutov, čeprav je bilo glede tega organiziranih že več 
posvetovanj in predavanj. Vse do sedaj so namreč, po 
zbranih podatkih, pričele z delom samo komisije v treh 
delovnih organizacijah, in sicer v C-KZ Češnjica, v Jelo
vici in v gradbenem podjetju Tehnik. V vseh drugih de
lovnih organizacijah še vedno čakajo «•konkretnih navo
dil«. V nekaterih manjših delovnih organizacijah se 
pojavlja zmotno mnenje, da je izdelava statutov naloga 
sindikalne podružnice, in sicer zaradi tega, ker je vsa 
posvetovanja o tem organiziral sindikat.

Zato, da bi akcijo pospešili, pripravlja občinski sindi
kalni svet razširjeno posvetovanje o vlogi socialno ka
drovske službe v delovnih organizacijah in kako to obrav
navati v statutih. Razen tega pripravlja občinski ljudski 
odbor skupno sejo zbora proizvajalcev in plenum,a ObSS, 
kjer bodo udeleženci razpravljali o izdelavi statutov de
lovnih organizacij. rq

• ŽTP POSTOJNA:

Poskrbeti, da bo vsak član razpravljal
o statutu

Pred dnevi je bil občni zbor sindikalne podružnice de
lavcev železniško transportnega podjetja Postojna. Udele
ženci občnega zbora so ugotovili, da je lahko kolektiv kot 
celota zadovoljen z delovnimi uspehi, dosežehir/ii v minu
lem letu. Predvideni plan so presegli za 10 %.

Na tokratnem občnem zboru so udeleženci razpravljali 
tako o proizvodnih problemih kot problemih družbenega 
standarda, ideološko-političnega dela in med drugim na
ročili novemu odboru:

— Izvršni odbor sindikalne podružnice naj poskrbi, da 
bo v resnici vsak član razpravljal o osnutku statuta, kajti 
le tako bo mogoče izdelati zares dober statut.

Razen tega so naročili novemit izvršnemu odboru, naj 
osnuje v letošnjem letu blagajno vzajemne pomoči,

• ILIRSKA BISTRICA
Predvideno posvetovanje o tezah osnutkov

V delovnih organizacijah na območju občine Ilirska 
Bistrica že izdelujejo osnutke statutov. Pri tem so jim 
v oporo‘'razna posvetovanja. Občinski sindikalni svet je 
ob sodelovanju z Delavsko univerzo priredil seminar za 
člane komisij. Večerna sindikalna politična šola je prire
dila posebno predavanje, na katerem so obravnavali pri
prave za izdelavo statutov delovnih organizacij. Ko bodo 
komisije pripravile prve osnutke oziroma tege, bodo te 
obravnavali na skupnem posvetovanju. Metiijo namreč, da 
bo taka izmenjava mnenj zelo koristna. D. V.

• KAMNIK — DOMŽALE:

Nenavadna, vendar koristna »kooperacija«
Občinska sindikalna sveta Kamnik in Domžale sta pred 

dnevi spet pripravila skupen razgovor o lemi, kako je z 
izdelavo statutov delovnih organizacij na njunem območ
ju. Razgovora so se udeležili sindikalni delavci iz kamni
ških in domžalskih podjetij.

Najprej so udeleženci iz nekaterih kolektivov, kjer so 
priprave že bolj napredovale, posredovali nekaj misli in 
ugotovitev, do katerih so prišli v dosedanjem delu pri iz
delavi osnutkov statutov. Nato pa so v sproščenem raz
govoru obravnavali najrazličnejša vprašanja, s katerimi 
se srečujejo delovni kolektivi pri urejanju interne samo
upravne zakonodaje.

Ugotovili so, da kljub vrsti najrazličnejših pravilnikov 
in predpisov precej zadet v kolektivih ni uzakonjenih in 
da je njihovo reševanje prepuščeno presoji različnih ko
misij in drugih organov v podjetjih. Tako imajo v enem 
podjetju celo pravilnik o uporabi delovnih oblek in po
dobno, medtem ko v drugem podjetju nimajo niti osnov
nih pravil o poslovanju podjetja.

Samo eden izmed primerov opozarja, kako pomembno 
bo izpopolnjevanje posameznih internih predpisov, kaj bo 
ponekod treba storiti še pred izdelavo statuta. V »Stolu« 
so se zadnji čas, ko je bilo precej upravičenih zamud na 
delo zaradi slabih prometnih razmer, znašli pred vpraša
njem, kako nadomestiti tem delavcem izgubljeni zaslužek. 
O tem namreč pravilnik o osebnih dohodkih ne predpisuje 
ničesar.

Na posvetu so prec,ej govorili tudi o komisijah, ki naj 
pripravijo gradivo za sestavo osnutkov statutov. Menijo, 
da bi bilo najbolje, če bi v kolektivih to delo razdelili na 
več delovnih grup, ki bi obravnavale posamezna področja.

F. S.

■Billllli
Zdravilna vrednost termalne vode v Dolenjskih toplicah je dobro znana ne le pri nas, temveč tudVv inozemstvu. 
Kljub zastarelosti kopaliških naprav (200 let), so že do sedaj vsako leto zabeležili dokaj velik obisk domačih 
kakor tudi tujih gostov. Kljub temu pa so doslej izkoriščali povprečno letno le 60 "/• svojih kapacitet. Glavni 
vzrok temu je bila mrtva zimska sezona ter zastareli, nesodobno urejeni prostori. Zato so končno letos pristo
pili k modernizaciji celotnih hldroterapevtskih ter gostinskih obratov v podjetju. V prvi fazi rekonstrukcije bodo 
letos nadzidali tudi kopališko poslopje in s tem pridobili 32 novih sodobnih zdraviliških prostorov. Razen tega 
bodo zgradili tudi nov trakt, ki bo povezoval vse objekte. S tem si bodo podaljšali sezono tudi preko zimskih 
mesecev, kajti pacientom ne bo treba več hoditi preko ulice iz hotela v kopališče. V-nove ter preurejene zdra
viliške prostore bodo že v prihodnji zimski sezoni sprejeli večje skupine tujih gostov, v glavnem Dancev In Šve

dov, ki so že sedaj najavili svoj prihod. (M. Šparovec)

• TOVARNA CEMENTA
IN SALONITA ANHOVO:

Med dvema 
proizvodnima 
konferencama

V tovarni cementa in salonita 
• Anhovo so po rekonstrukciji 
pred dobrim poldrugim letom 
zaceli s hvalevredno prakso. Od
ločili so se ža občasno skliceva
nje tako imenovanih informa
tivnih proizvodnih konferenc, 
na katerih sodelujejo predstav
niki strokovnih služb ter pred
stavniki samoupravnih organov 
in političnih organizacij v pod
jetju. Na njih analizirajo vse 
bistvene probleme v podjetju, 
ki se pojavljajo, in skušajo 
najti rešitev. Obenem tudi in
formirajo - člane kolektiva o go
spodarskem položaju v pod
jetju.

V razdobju med dvema kon
ferencama — prya je bila lan
sko pomlad, zadnja pa pred ne
kaj dnevi — se je v podjetju 
marsikaj spremenilo. Lansko po
mlad je potekala konferenca v 
znamenju velike negotovosti. 
V skladiščih so naraščale zaloge 
materiala, v obratih pa nastajali 
dan za dnem aj*i problemi za
radi nesolidtim^del pri rekon
strukciji. Vse to je povzročalo 
veliko zaskrbljenost in obenem 
tudi povečalo odgovornost vseh 
subjektivnih sil. S hvalevredno 
vztrajnostjo so začeli proučevati 
tržišča, iskati notranje rezerve 
v proizvodnji, zmanjševati pro
izvodne stroške itd. Rezultate 
so pred nekaj dnevi analizirali 
in ugotovili, da so lahko več ka
kor zadovoljni.

Proizvodnjo cementa so po
večali za 42 odstotkov, medtem

ko je narasla proizvodnja salo
nita celo za 52 odstotkov. Hkrati 
s tem se je zboljševala tudi 
kvaliteta izdelkov. Z izboljševa
njem proizvodnega postopka so 
dosegli na.primer pri salonitu 
za 31 odstotkov večjo trdnost. 
Tako imajo sedaj salonitne plo
šče za 15 odstotkov večjo upo- 
gibno trdnost, kakor je predpi
sana. S stalnim študijem po
stopkov so tudi podvojili porabo 
domačih azbestov ter s tem pri
hranili skupnosti dragocene de
vize.

Razumljivo je, da so poveča
na prizadevanja odkrila tudi vr
sto notranjih rezerv. Zlasti pri 
razporeditvi zaposlenih so ugo
tovili precejšnje pomanjkljivo
sti. V oddelku, kjer izdelujejo 
cevi, so z boljšo organizacijo 
dela uspeli proizvesti teh toliko 
kot lani s 33 manj zaposlenimi,! 
podobno je bilo tudi v notra
njem transportu, kjer so prav 
tako sprostili okoli 20 proizva
jalcev in v drugih oddelkih. Ta
ko sedaj zaposlujejo kar 108 lju
di manj kakor pred letom dni. 
S tem je porasla delovna storil
nost za 16 odstotkov.

Proizvodna konferenca je 
opozorila, da se kolektiv ob do
seženih uspehih ne sme uspa
vati, pač pa naj bi' jim bili le-ti 
spodbuda za nadaljnja prizade
vanja. Razmišljajo namreč o no
vi investiciji, s katero bi meha
nizirali delo v kamnolomu, iz
boljšali notranji transport in 
posodobili proizvodnjo cementa. 
Za to bi potrebovali 700 milijo
nov dinarjev premostitvenega 
kredita, ostalo pa bi prispevali 
sami. S tako investicijo bi zelo 
povečali rentabilnost proizvod
nje.

LOJZE KANTE

• VELENJE:

Zoposlovanje invalidov
Po podatkih zavoda za zapo

slovanje delavcev v Velenju je 
v Šoštanj skl občini zaposlenih 
368 invalidov, v mozirski obči
ni pa 84 invalidov. Sicer pa bi 
lahko zaposlili v Šoštanjski ob
čini še okoli 200 in v mozirski 
občini še 125 invalidov. Največ 
invalidov zaposluje Rudnik lig
nita v Velenju 246.

• ITAS KOČEVJE:

Izdelujemo, 
kar terja tržišče

Delovni kolektiv Industrije 
transportnih sredstev ITAS Ko
čevje sodi med tiste delovne 
organizacije, ki vsako leto znat
no povečujejo proizvodnjo. V 
zadnjih štirih letih je vrednost 
proizvodnje porasla od 150 mi
lijonov na letos predvideno mi
lijardo 800 milijonov dinarjev. 
Z doseženimi uspehi še niso za
dovoljni. Člani delovnega ko
lektiva so pred nedavnim na 
posvetovanju podrobneje raz
pravljali o nadaljnjih proizvod
nih nalogah. Med drugim so 
sklenili kupiti potrebno strojno 
opremo, da bi še bolj povečali 
in pocenili proizvodnjo.

Pristojni organi podjetja naj 
bi, po mnenju kolektiva, po
drobno proučili potrebe doma
čega' in tujega tržišča in temu 
primerno vskladili proizvodnjo 
Zlasti pa je po njihovem mne
nju potrebno proučevanje za
htev zunanjega trga, če hočejo 
uresničiti letošnji plan izvoza, 
to je. da se bo vrednost izvoza 
povečala od 150 tisoč dolarjev, 
kolikor so iztržili, na letos pred
videnih četrt milijona dolariev.

D. V.

^7 J -'V-:7 dni
v sindikatih

S NOVA GORICA. - Na 
zadnjem plenumu občinske
ga sindikalnega sveta so ude
leženci razpravljali o vlogi 
sindikata pri izpolnjevanju 
planskih obveznosti za tekoče 
leto. Pravzaprav pa je bila 
glavna tema razgovorov pla
niranje. Udeleženci so me
nili, naj bi sindikalna orga
nizacija pogosteje in teme
ljiteje kot doslej razprav
ljala o problemih kolekti
vov. Posamezni udeleženci so 
izrazili v zvezi z načinom 
sprejemanja družbenega pla
na nekatere kritične misli. 
Po njihovem mnenju je bil 
osnutek plana, ki so ga do
bile razne organizacije v raz
pravo, vse preveč načelen. 
V občinskem družbenem pla
nu so manjkali predvsem toč
ne jši podatki o izpolnitvi 
plana za minulo leto. Posa
mezne postavke naj bi bile 
po mnenju udeležencev pri
kazane tako, da ne bi zbu
jale dvomov. Ob nekaterih 
številkah, ki so bile pre
malo ^ podkrepljene z dokazi, 
so člani plenuma izrazili 
upravičene pomisleke.

V prihodnje naj bi bil 
družbeni plan občine sešte
vek planov gospodarskih or
ganizacij — torej sprejemali 
naj bi ga od spodaj na
vzgor. Pri sedanjem načina 
sestavljanja plana je ta od
nos dvomljiv, posebno zato, 
ker imajo gospodarske or
ganizacije premalo časa, da 
bi temeljito pretehtale svoje 
možnosti in jih tudi zapisale 
v svoj plan.

Udeleženci so se zavze
mali tudi za razsodneise in
vestiranje v objekte družbe
nega standarda. Ob raznih 
tovrstnih gradnjah naj bi se 
investitorji ne ravnali po tre
nutni modi, ampak po možno
stih in potrebah.

RM

# POSTOJNA — Sindi
kalna podružnica klanov 
vojnih ustanov Postojna je 
že imela letni občni zbor. 
Podružnica je v preteklem 
letu uspešno delovala iti 
bila za to tudi pohvaljena 
od občinskega sindikalnega 
sveta. V preteklem letu je 
imela podružnica sedem 
članskih sestankov in pri
redila tudi več predavanj, 
n. pr. o prednačrtu ustave 
FLRJ in LR Slovenije ter 
o prednačrtu statuta komu
ne, o organizaciji socialne
ga zavarovanja ter gospo
darskem razvoju občine 
Postojna. Na delavskih 
športnih igrah, ki jih je or
ganiziral občinski sindikal
ni svet, so čjani prejeli 
prehodni pokal ter denar
no nagrado.

V razpravi na občnem 
zboru so člani opozorili, da 
bi bilo nujno potrebno, da 
občinski sindikalni svet or
ganizira večerne strokovne 
tečaje, posebno za kovin
sko stroko za nadaljnje 
strokovno izobraževanje de
lavcev. Občinski sindikalni 
svet nhj svetuje podružni
cam v komuni, da omo
gočijo tudi njihovim čla
nom dopustovanje v sindi
kalnih počitniških domo
vih.

Ob zaključku je bilo 
predlagano, da se člani v 
čim večjem številu udele
žujejo predavanj, ki jih 
organizira Ljudska univer
za Postojna ter da se čim- 
več članov naroči na »De
lavsko enotnost«. Izvršni 
odhor naj organizira v bo
dočem letu še več preda
vanj.

E. K.
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Statut podjetja
Ne moremo prek tega, da ne 

bi zapisali še nekaj misli o sta
tutu podjetja kot temeljni listini 
naše interne zakonodaje. S tem 
sestavkom hočemo odpreti raz
pravo o statutu in upamo, da 
bomo odslej v našem listu več
krat brali mišljenja članov na
šega kolektiva o sestavi statuta 
in njihove predloge.

Čeprav je v naših novih pra
vilih podjetja, ki smo jih spre
jeli v letu 1962,,.marsikaj sklad
nega z načeli predosnutka 
ustave, zlasti kar zadeva de
lavsko samoupravljanje, to ne 
pomeni,' da je dovolj, če našim 
pravilom spremenimo le naziv 
in bo tako statut podjetja iz
delan. To bi bilo do kraja zgre
šeno in kar je glavno, bilo bi 
škodljivo za organizirano in 
napredno poslovanje podjetja.

Predosnutek nove ustave 
daje statutom gospodarskih 
organizacij ter drugim samo
upravnim aktom v podjetju ze
lo pomembno mesto pri ureja
nju problemov proizvodnje,

delitvi, notranji organizaciji, 
delu samoupravnih organov, 
ugotavljanju rezultatov poslo
vanja itd.

Glede na urejanje teh no
tranjih vprašanj v delovni or
ganizaciji je statut podjetja 
ob upoštevanju raznih drugih 
družbenih faktorev nekako 
enakovreden zakonom, če kon- 
k ret iz i ra okvirne zakonske do
ločbe v zvezi s- konkretnimi 
pogoji delovne organizacije in 
v zvezi z razvitostjo proizvod
nega procesa.

Tu nikakor' ne gre le za 
PreP18 pozitivnih členov zakon
skih predpisov, temveč gre za 
to, da se ti predpisi konkreti- 
z,iraj.°J.n postanejo v vsak-

osvoboditve dela (odprava zad
njih ostankov mezdnih odno
sov) in v smeri dobre in na
črtne organizacije podjetja v 
cilju, da dosežemo čim večjo 
produktivnost dela in utrjen 
gospodarski položaj podjetja v 
naši skupnosti. Iz tega stališča 
bomo morali v našem statutu 
bistvena vprašanja notranjih 
odnosov EE tef njihovega po
ložaja pri delitvi jasno defini
rati, s čimer bomo odpravili 
nesoglasja, ki nastopajo, če na
ši notranji predpisi niso jasni 
in razumljivi.

Pri izdelavi principov ali tez 
za statut podjetja, se bomo mo
rali posluževati skrbno izdela
ne analize dosedanjih pravilni-

Pri izdelavi principov stat*1' 
ta pa mora sodelovati ves ko 
lektiv. ki mora dati odgovor11 
na vprašanja, kaj se od stat11' 
ta pričakuje in kaj' naj stati1' 
dejansko zajema.

1 • • ». ,. 'K uuacuaujm pravimi-
Jt življenjski praksi in pri- kov, ki nam bo jasno pokazala, 

zadevanju kolektiva za smotr- kaj je v teh pravilnikih zasta- 
m napredek res stvarni in živ- relega, kar je treba nadalje
ljenjski.

Če hočemo sestaviti dober 
statut podjetja, moramo pred
vsem odpraviti formalizem, ki 
ga čestokrat ne manjka ter za
vračati formalistična gledanja 
na nase interne predpise. Od
nos do, statuta in drugih in
ternih predpisov ne sme in ne 
more biti v nobenem primeru 
formalističen, kajti naše inter
ne predpise sprejemamo zato, 
da uravnavamo celotno organi
zacijo v podjetju na sedanji 
in prihodnji stopnji v smeri

razvijati in kaj opustiti, kaj je 
treba izpolnjevati, katere do
ločbe so napisane le kot for
malne itd. Taka analiza mora 
pokazati kršitve pravilnikov, 
kje se najčešče pojavlja samo
volja in podobno.

Edino po taki vsestranski in 
skrbni analizi bomo lahko za
čeli s formuliranjem principov, 
ki so ena od bistvenih faz iz
delave statuta podjetja. Šele 
tedaj, ko bodo ti principi izde
lani, je lahko na vrsti izdelava 
statuta.

MARIBORSKE TEKSTILNE TOVARN*

Izvažati čimveč 
izdelkov z veliko 

vrednostjo
Neobičajno živahna dej a'V 

nost v kolektivu ob zadnj' 
dneh preteklega leta je kaz«|a;
da se pripravljajo nevsakd11" 
nje stvari. Zaključek poslovi'?, 
ga leta, združevanje tekstil'1' 
podjetij mariborskega bazen^ 
obravnavanje planov za nOv 
poslovno leto itd., so izredn 
razgibali vse člane kolek*'1 • 
Zopet je težko leta za 
smo se oddahnili, vendar tak^ 
ugotovili, da bo problematik 
v novem letu še večja in P 
strejša.
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^ESEC POKLICNEGA USMERJANJA V ZASAVJU:

Predstavili jim bodo 
različne poklice

tas^vsk-eSeCU marcu — mesecu poklicnega usmerjanja -- vsi Štirje 
Sorodn' zav°di za zaposlovanje delavcev, šole in nekateri drugi 
njjjjo 1 zav°di in ustanove povečujejo svojo dejavnost. Poglejmo si 

ye načrte.
riali za zaVoslovanj'e delavcev v vseh štirih zasavskih obči
f/),. 'Povsod. iT.VPd.lr fl.ri.k.pf.p n nnlclidn.ih želinh mlnrlino Tfny/?riPovsod izvedli ankete o poklicnih željah mladine. Razen 
vanju’““u PriPraPi^ v> vseh šolah predavanja, namenjena spozna
li %a p°klicev. Predavanja bodo"spremljali s filmi in diapozitivi, 
šolah °r^U Savi 80 na primer že doslej učence na vseh. osnovnih 
Za 2 Se2nawtli s kovaškim in .livarskim poklicem in možnostmi 
Se2nan°jS-^<-ey zene v "Proizvodnji. V naslednjih dneh bodo pa učence 
elekt ni ‘ s poklici: rudar, radiomeharijk in keramik. V tovarni 
Uradi aP°rcelana na Izlakah , so se npr. odločili, da bodo pripravili 
tudi za predavanje o poklicu keramik in naročili v ta namen 

}zdelavo diafilma.
staršp Večirii krajev bodo pripravili tudi posebna predavanja za 
šolan -tistih učencev, ki bodo letos končali s obveznim osemletnim 
Micah6171’ osnovnil1 šolah Zagorje in »Toneta Okrogarja« v To- 
korni- 710 Področju zagorske občine pa bodo v tem času ustanovili 

lstie za poklicno usmerjanje.

Za učence sedmih in osmih razredov bodo pripravili zavodi 
obiske v delovne organizacije, da se kar najbolj neposredno spo
znajo s poklici. V Zagorju ob Savi bodo učenci obiskali TEVF. 
»Varnost« in Tovarno elektroporcelana Izlake, v Trbovljah Strojno 
tovarno, Mehaniko, Tovarno pohištva, ELIT in Cementarno. Za 
tiste, ki se zanimajo za kemično in tekstilno stroko, pa bodo pripra
vili obisk v Tovarno kemičnih izdelkov v Hrastnik in v Predil
nico Litija.

Omenimo naj še, da bo ob koncu meseca zagorski zavod za 
zaposlovanje delavcev seznanil vodstva vseh osnovnih šol na pod
ročju zagorske občine in učence o prostih mestih za Uk v delovnih 
organizacijah na področju občine.

Vse kaže, da bo tudi letos osrednji problem ob koncu šolskega 
leta: kam z dekleti. Na področju Trbovelj bo na primer letos kon
čalo z obveznim osemletnim šolanjem 312 učencev, od tega 161 
deklet. Ze lanska, leto niso našli zaposlitev za okrog 40 deklet, ki 
so končale osnovno šolo.

Prizadevanje zasavskih zavodov za zaposlovanje delavcev, da 
učence osnovnih šol seznanijo z vrsto poklicev, je vsekakor zelo 
umestno. Dosedanje težave glede iskanja primernih delovnih mesi 
za nezaposleno mladino pogostokrat izhajajo iz precej nepremišlje
nega in enostranskega odločanja za poklice. Vsi. namreč ne morejo 
biti avtomehaniki, radiotehniki. Zaradi takega odločevati ja za po
klice je v nekaterih podjetjih pravi naval, drugi poklici, ki pri 
mladini niso toliko v čislih, ker jih ne poznajo ali pa imajo o njih 
drugačno predstavo, pa zaradi pomanjkanja novih delavcev počasi 
izumirajo.

O tem bi veljalo v prihodnje še več razmišljali. -k-

* zasa v,JE:

Pozabljeno 
izobraževanje 
proizvajalcev

Sdaj, ko so v delovnih orga-
Pr Cljah v Zasavju ponovno 
to$iv ' družbene načrte za le- 
liua 6 *n ko sta občinska 
lirat. odbora Trbovlje in 
tiai-.8, k že sprejela družbena
Žvjkt (občinska ljudska odbora 
bost°^e °k Savi in Litija pa jih 
Uto ® »Prejela v kratkem), je 
^an-u6. u§otoviti še eno po- 
*aVn- vost’ na katero so po- 
UaxUl skoro vsi sestavljavci 

NA IZOBRAŽEVANJE 
j IZVAJALCEV! 

štirih 081 ko bodo v skoro vseh 
Trh zasavskih občinah — v 
l,iti°v^ah, Zagorju ob Savi in 
veči ~~ namenili za investicije 
Soče Sredstva kot lani, je mo- 

tako v družbenih planih 
en jeznih delovnih organiza- 

ltl družbenih načrtih ko- 
Q opaziti tele predpostavke: 

stv, Zaradi predvidenih inve- 
Ve^.)skih vlaganj bodo dobili 
tov. Površine obratnih prosto-

i kupili bodo nove stroje; 
il ; **6ja bo storilnost in več* 

x.d' narodni dohodek.
^kjer pa ni zapisano: 

beli °a kak način bodo poskr- 
da]i z.a kadre in za njihovo na- 

pJe strokovno izobraževanje. 
fr‘0£<v-'iobno Pomanjkljivost je 
t‘Vnn?e °Paziti tudi v perspek- 
spD(j‘n načrtih za nadaljnji go- 
dei0ar?ki razvoj posameznih 
Paktih organizacij in sploh v 
Hja “k za investicijska vlaga
nj. Edin0 izjemo ob tem po
zi 1 načrtno kadrovanje v zve- 
Usn, {^konstrukcijami in pre- 
varn- *Vam' proizvodnje v To- 
Ri-a ! . kemičnih izdelkov v 
kr^lku in y Industriji usnja, 
Ve . 'konfekcije in, lahke obut- 

p Šmartnem pri Litiji.
v nekaterih zasavskih 

nih organizacijah pred ča- 
Centm Ustan°vili izobraževalne 

vendar ti še niso v za- 
nost; razvili svoje dejav-
štirjv, V let°šnji zimi so v vseh 
biij v,,j.asavskih občinah poza- 

dl na izobraževanje kme

tijskih delavcev, čeprav so sicer 
.nekateri trdili že lani, da je 
treba posvetiti izobraževanju 
kmetijskih delavcev vso pozor
nost. Sodobna kmetijska proiz
vodnja v kmetijskih obratih 
terja vse bolj strokovno in 
družbeno-politično sposobnega 
proizvajalca.

Če so v Zasavju doslej pre- 
radi pozabljali na izobraževanje 
zaposlenih, bi bilo treba v pri
hodnje vsekakor odločno prene
hati z dosedanjo prakso. Večje 
znanje proizvajalcev, večja stro
kovnost zaposlenih naj bi bile 
osnovne naloge vseh zasavskih 
delovnih kolektivov. To stališče 
naj bi našfo svoje mesto tudi v 
statutih delovnih organizacij.

-k-
• JESENICE:

Mladinski dom 
je potreben

V jeseniški občini živi, dela 
in se uči prek 4000 mladih ljudi. 
Pretežna večina mladink in 
mladincev se aktivno vključuje 
v delo telesnovzgojnih in šport
nih organizacij, kajti mladina 
čuti po napornem in odgovor
nem delu ter učenju potrebo po 
psihični in fizični rekreaciji.

Delo mladine v jeseniški ob
čini je razgibano in vsestransko, 
je ugotovil občinski komite zve
ze mladine in na to so opozorili 
tudi delegati iz 26 osnovnih 
mladinskih organizacij, ki so se 
zbrali na nedavni izredni po- 
kongresni konferenci. Toda 
hkrati so opozorili na pomanj
kljivosti, ki zavirajo delo mla
dine v tako močno gospodarsko 
razviti komuni.

Na Jesenicah primanjkuje 
primernih družabnih prostorov. 
Najbolj pa to občuti mladina. 
Ta nujno potrebuje centralni 
mladinski dom. kjer bo dovolj 
primernih prostorov za družbe
no-politično, zabavno, kultumo- 
prosvetrio delo, ki zanima mla
dino. V njem naj bi bila čital
nica, knjižnica, prostor za ve
černe šole, prostori za mladinske 
politične šole in center za estet
sko vzgojo mladine.

Ali bodo pristojni činitelji 
prisluhnili tej upravičeni želji 
mladine? U. Z.

• TRANS AVTO POSTOJNA:
Za tretjino večji promet, 

kot so predvidevali
Na občnem zboru sindikalne 

podružnice delavcev podjetja 
Transavto Postojna je bilo re
čeno, da je podjetje v minulem 
letu dobro poslovalo. Obseg 
prometne dejavnosti je bil pre
sežen s 33 Vo. K temu je pripo
mogla predvsem boljša organi
zacija prevozov, posebno pri po
vratnih vožnjah. Tako je pod
jetje uspešno zaključilo poslov
no leto kljub znatnemu znižanju 
cen za tonski kilometer. To zni
žanje je v primerjavi z letom 
prej namreč znašalo pad 41 mi
lijonov dinarjev.

Na občnem zboru je bilo re
čeno, da je potrebno še vnaprej 
krepiti ekonomske enote, poskr
beti za večjo materialno osnovo 
enot in njihove pravice ter dol
žnosti uzakoniti s statutom pod
jetja. bc

• STEKLARNA HRASTNIK:

»Mladi nas niso 
razočarali«

Čeprav se ob lanskem obč
nem zboru sindikalne podruž
nice delavcev v hrastniški Ste
klarni nekateri menili, da delo 
ne bo uspešno, ker je v odboru 
mnogo mladih članov kolekti
va, je zadnji občni zbor ugo
tovil, da je sindikalna podruž
nica uspešno delala. Vodstvo 
sindikalne organizacije se ni 
ukvarjalo z reševanjem vsak
danjih drobnih problemov, pač 
pa usmerilo svojo dejavnost k 
odpravljanju napak v proiz
vodnji in gospodarjenju,

Sindikalna organizacija je 
posvetila vso pozornost priza
devanjem za večjo proizvodnjo, 
za pravilno delitev dohodka v 
podjetju, poglabljanju dela 
organov delavskega samo
upravljanja za popolnejše in 
kvalitetnejše upravljanje z 
družbenimi sredstvi za proiz
vodnjo, zraven tega pa še skr
bi za človeka — proizvajalca.

Izvršni odbor sindikalne 
podružnice jo lani večkrat skli
ceval članske sestanke. Na njih 
so udeleženci obravnavali re

zultate proizvodnje, finančni 
uspeli, prodajo, izvoz, gibanje 
lastne cene in stroškov. Namen 
teh sestankov ni bilo pasivno 
obveščanje članov o rezultatih 
poslovanja v nekem obdobju, 
pač pa pridobiti kolektiv za 
aktivno reševanje všeh proble
mov, ki so se pojavljali v go
spodarjenju.

To je nedvomno vplivalo na . 
rezultate gospodarjenja. Last
na cena je bila zmanjšana za 
0,38 °/o v piimcrjavi z letom 
prej. Napake stekla so se 
zmanjšale za 3,69 ”/o. Na zmanj
šanje lastne cene, znižanega 
loma in zmanjšanje napak ste
kla so predvsem vplivali real
no planirani operativni plani, 
ustaljena proizvodnja v vseh 
mesecih zaradi planiranih do
pustov, boljše organizacije de
la, stalnost kvalitete steklene 
mase in nagrajevanje po do
brih komadih v osnovni dejav
nosti. Osebni dohodki zapo
slenih so se lani (ob povečanju 
količinske proizvodnje za 10.3? 
odstotka in pri povečanju šte
vila zaposlenih za 2,18 %) po
večali v povprečju za 9,40 %.

Med letos naštetimi nalo
gami je predvsem pomembno 
— večja uveljavitev ekonom
skih enot. -k

• ŽELEZARNA ŠTORE: .

Za nekatere 
slabo spričevalo

Ko so na seji sindikalne po
družnice delavcev Železarne v 
Štorah razpravljali o dejavno
sti delavskega sveta podjetja, 
so razen uspehov ugotovili tu
di negativni pojav. Od 64 izvo
ljenih članov delavskega sveta 
je kar 21 takšnih, ki so na de
vet zasedanj prišli samo tri do 
štirikrat, štirje pa celo samo 
dvakrat, čeprav so bila na vseh 
zasedanjih v razpravi zelo važ
na vprašanja. Izvršni odbor je 
naročil vsem sindikalnim po
družnicam enot, naj od teh čla
nov zahtevajo, da svojo ne
aktivnost pojasnijo na sestan
kih članov »kolektiva, ki so jih 
izvolili. J. M.
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Prava o proizvodnem 
tiju . eto 1963 na zaseda- 
doh,,^ P )e Pokazala zrelost in 
slej}. Pripravljenost ekonom-' 
bilQ r?not' več, opaziti je 
stiin’ ; ? 80 določene težave, ki 

•a obravnavali ob enaki 
Kraj pred letom dni, to-
PravJ,°y0*noina izostale iz raz- 

ktir ° Predvsem zaradi te
žave npr, vprašanje na-
feSevalj nzilii Poleg drugega 
Hi n„vse leto sistematično 
•HoL^tino, Napredovali 
Bega ‘,Pri vzdrževanju stroj- 
nizacii,, Jta s sistematično orga-
vzdrže-°- maza,ne službe in
Pravdi anJem klimatskih na- 
^aterPn..,r Pri remontu strojev, 
Planu ® 8Pi0 v proizvodnem
. če P°S?N upoštevali. 
Mazano r^ uiiamo tedaj na- 
f^evali ki smo jih
lahko ocL-ek-U leta 1962’ tedai
Stavljene JKJemo’ če smo po- 
»e. ne obveze izpolnili ali

°Pravl?J Pred‘lnice Uk je bila 
Polletja 7 7, ^ku drugega 
1 plitve in-1 , ,ro organizacijo 
kl so nr? 8trok°vnostjo tistih, 
6 Uspel« sodelovali, nam

“Mr.lni pripravljalnici

smo predvidene izpopolnitve 
izvedli, vendar ne do končne 
faze iz objektivnih razlogov 
(počasna gradnja stavbe v Lju
tomeru, omejitve pri uvozu 
'strojev itd.). Vendar posluje 
centralna pripravljalnica da
nes s svojo polno kapaciteto 
ter zalaga vse tkalnice z beli
mi osnovami.

Z gradnjo centralne belilni- 
ce in mercerizacije (CBM) smo 
začeli v zgodnji pomladi in bo 
predvidoma konec marca letoš
njega leta pripravljena za 
montažo. Nerazpoloženi vedno 
ugotavljamo, da napredujejo 
dela pri gradnji CBM mnogo 
prepočasi in da gradbeno pod
jetje Konstruktor kot izvaja
lec ni dalo od sebe tega, kar 
smo od njega pričakovali, niti 
ni imelo razumevanja do naših 
izvoznih obveznosti, ki so tako 
vezane na kapacitete v CBM.

V oplemenitilnici I. smo kon
čali prvo fazo urejevanja cen
tralne adjustirnice, medtem ko 
so vsa nadaljnja dela odvisna 
od selitve stare tkalnice klota 
v Ljutomer, kjer prav tako 
gradbena dela ne napredujejo 
po predvidenem planu.

Naše izvozne obveznosti so 
se t letu 1963 povečale. Od iz
polnjevanja teh je odvisna tu
di zasedba naših proizvodnih 
kapacitet. Točneje povedano:

70 % planiranih kapacitet je 
zagotovljenih s surovinami, pre
ostalih 30 u/o pa si moramo 
zagotoviti samo z izvozom na
ših izdelkov.

Iz tega sledi, da bi vsak pri
manjkljaj deviznega priliva 
zaradi neizpolnjevanja naših 
izvoznih obveznosti lahko ogro
žal normalno poslovanje pod
jetja. Zato je naša naloga, da 
izvažamo čimteč izdelkov z ve
liko vrednostjo. Tu bo imel od
ločilno vlogo odstotek nekva
litetnega blaga, ki nam ostaja 
doma v skladiščih oziroma ga 
moramo prodajati na domačem 
tržišču z nižjo ceno. Čim manj
ši bo ta odstotek, tem ugodnej
ši Bo finančni efekt in s tem 
vsi ostali momenti, ki vplivajo 
na poslovanje in tudi na oseb
ne dohodke.

Najslabša točka tekstilne 
industrije, na katero pa pod
jetje razen že omenjenih iz
voznih obveznosti nima vpliva, 
je preskrba z bombažem. Do
mača proizvodnja bombaža je 
minimalna ter v celoti niti ne 
bi pokrila potreb v našem pod
jetju. Kljub temu. da je ma
kedonski bombaž dober za 
predenje preje do Nm 34 in ga 
predilnice raje predejo kot npr. 
ameriškega, ker je bolj čist in 
ima dobre fizikalne lastnosti 
vlakna, ima človek občutek, da

V tovarni elastike in traku »Totra« v Ljubljani so že pred leti začeli sami 
izdelovati razne stroje, ki so jih neobhodno potrebovali v proizvodnji. Tako 
so si izdelali sami prve avtomate za koničenje vezalk. Ti stroji so celo boljši 
od podobnih inozemskih na uporabnost in storilnost. Poleg omenjenih so v 
zadnjem času izdelali še 50 pletilnih strojev, s čimer so prihranili družbi več 
kot 30 milijonov deviznih dinarjev. Sedaj se ukvarjajo s konstrukcijo novega 
pletilnega stroja, ki bo imel vse izboljšave inozemskih, najmanj 50 */« pa 
tudi lastnih, predvsem v nadomestitvi kovinskih s plastičnimi deli, pri čemer 
bodo stroj pocenili, obenem pa bodo zmanjšali tudi ropot, ki je značilen za 

te vrste strojev, za 80 %. (Milan Šparovec)

ni dovolj zanimanja za pove
čavo obdelovalnih površin na 
ustreznih področjih. To dejstvo 
predstavlja veliko škodo za na
še gospodarstvo, ker izdajamo 
dragocene devize večkrat po 
nepotrebnem. Ta odvisnosTod 
uvoza bombaža nam povzroča 
že vsa leta nazaj izredne te
žave v proizvodnji, danes nam 
pa še ogroža redno izpolnje
vanje izvoznih obveznosti.

_Z integracijo je dobila po
večana Mariborska tekstilna 
tovarna dve z ozirom na suro
vino in tehnološki postopek po
polnoma različni dejavnosti: 
bombaž in volno, s čimer se 
problematika Še povečuje.*Upo
raba umetnih vlaken lahko sa
mo dopolnjuje bombažno ozi
roma volneno proizvodnjo. Ta
kojšnja koordinacija proizvod- 
dni kapacitet nam bo omogo
čila njih boljše izkoriščanje, s 
specializacijo pa želimo doseči 
večjo produktivnost in boljšo 
kvaliteto izdelkov. Razumljivo 
je. da je tu potrebno nesebič
no sodelovanje celotnega ko
lektiva. prav posebej pa še 
strokovnega kadra, Proizvodne 
plane, ki so jih delavski sveti 
vsakega podjetja posebej spre
jeli konec leta 1962. sedaj 
združujemo v enoten plan 
kombinata.

ING. MIRO PINTER

15. SEPTEMBER
TOVARNA CEMENTA IN SALONITA

ANHOVO

izdeluje:

PORTLAND CEMENT
v kvalitetah po JUS PC 250, PC 350 in PC 450;

AZBEST-CEMENTNE IZDELKE »SALONIT«
tlačne vodovodne cevi. kanalizacijske in dimne cevi, 
cevi za namakanje s potrebnimi spojnimi deli: 

razne oblike cevnih sistemov po naročilu in načrtu: 
valovite plošče raznih dimenzij in oblik za pokrivanje 

streh, za oblaganje sten in stropov. .

CVETLIČNE LONCE V VELIKEM ASORTIMENTU

KMETOVALCI - KLAVCI PRAŠIČEV

skrben prašičerejec pri klanju prašiča odere In kožo odda 
najbližji odkupni postaji KOTEKS TOBUSA ali kmetijski 
zadrugi ODKUPNA CENA SVINJSKIH KOZ JE ZVIŠANA
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BALETNA PREMIERA 
y LJUBLJANSKI OPERI

Pomlad se bliža in v sveže 
prepleskani stari ljubljanski 
operni hiši je v soboto zvečer 
pokukal na dan cvet, ki mu je 
uspelo razvedriti zimsko na
mrgodene gledalce premierske 
predstave. Prijetno je gledati 
pravljice, v katerih se s po
močjo nadnaravnih bitij vse 
tako lepo in prisrčno konča, mi 
pa se počutimo, kot da smo 
otroci in v vse verjamemo. 
Glasbo za Kamniti cvet je na
pisal Sergej Prokofjev. Za vse
bino si je izbral več motivov 
iz uralskih pravljic. Ural je 
poznal in ljubil in zato je v 
glasbo vnesel mnogo uralskih 
ljudskih motitov. O vsebini 
baleta je skladatelj sam dejal,, 
da je to balet-pripovedka o ra
dosti ustvarjalnega dela za 
blagor naroda, o duhoviti le
poti človeka, o moči in nešte- 
vilnih bogastvih prirode, ki se 
razvije le pred delovnim člo
vekom.

Ljubljanski baletni ansam
bel je prvi v Jugoslaviji pose
gel po tem baletnem delu. Ko
reografska kompozicija in re
žija sta bili v rokah H. Neu-_ 
bauerja. Prizor Danilove zaro
ke s Katarino v I. dejanju, ki 
je v glasbi sicer zadržan, a po
vsem določeno z ljudskimi mo
tivi obarvan, je koreografsko 
stiliziran, da bi se bolj skladal 
s čistim baletnim stilom soli
stičnih partij, ljubezenskih du
etov in plesnega prelivanja 
podzemskih dragih kamnov v 
drugem in četrtem dejanju. 
V tretjem dejanju pa je bilo 
stvar le treba zgrabiti na drug 
način. Sejemski vrvež Vralcev 
in uralskih Ciganov nujno po
ziva k temu, da plesalci posta
nejo Rusi — da odvržejo balet
ne copate in utesnjenost, spra
vijo na dan svoj temperament, 
prostodušnost, ■ vedrino in ve
selje do življenja. Koreograf je 
temu sledil in to dejanje s po

sluhom za liriko, stopnjevanje 
in kompozicijsko prelivanje, 
uspelo postavil.

Lidija Sotlarjeva je kot kra
ljica podzemlja z vsakim tudi 
najmanjšim gibom učinkovala. 
sugestivno, Vlasto Dedovič je 
v vlogi Danila, mladega ural
skega mojstra, pokazal odlič
no tehnično zmogljivost, lah
kotnost ter dovolj izrazne moči, 
Magda Vrhovčeva je postavila 
tehnično in izrazno lepo izde
lan lik nežne Katarine, Tatja
na Remškarjeva je tehnično 
popolno odplesala Iskrico, Me
tod Jeras pa je postavil naj
bolj pamtomimski lik baleta, 
oskrbnika Severjana. V ostalih 
vlogah je znova preizkusil teh
nično znanje ter plesni posluh 
celotni baletni ansambel. Sce
no je pripravil Viktor Molka, 
kostume Mija Jarčeva, koreo
grafov asistent je bil Štefan 
Suhi, orkestru pa je dirigiral 
Danilo Švara.
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»JUBILEJ« 
V MGL

DRUGA KRSTNA 
UPRIZORITEV

Druga krstna uprizoritev 
drame Janeza Žmavca »Jubi
lej« v Mestnem gledališču 
ljubljanskem nas nehote sili, 
da jo primerjamo s prvo, ki je 
bila pred mesecem v Sloven
skem ljudskem gledališču v 
Celju. (Oba odra sta imela 
namreč pravico do krstne 
uprizoritve. Predstavi se med 
sabo bistveno razlikujeta, to
krat v prid ljubljanski.

Ze oba scenska osnutka, na, 
oko pravzaprav nekje podo- 
bnd, dajeta zelo različne režij
ske in igralske možnosti. Sce
narist Sveta Jovanovič je v 
Celju simboliziral gozd, v ka
terem se odvija večina dra
me, z bolj ali manj preplete
nimi vrvmi okoli odra, ki tes
nijo prostor in s tem je omejil 
dogajanje na eno samo ravni
no. Vlado Rijauec po je v 
Ljubljani z navpičnimi temno- 
sivimi trakovi, razmeščenimi 
po vsem odru in z razgibano 
osnovno ploskvijo različnih vi
šin, dosegel pristni, široki in 
raznolik gozdni ambient, uči

nek je večala tudi smotrna 
razsvetljava, in z majhnimi, a 
značilnimi rekviziti je ta gozd 
v hipu spremenil v stanovanj
ski prostor — sobo. Ze dolgo 
nisem videla scene, ki bi tako 
smiselno in lepo izhajala iz 
vsebinske in krajevne zahtev
nosti teksta in hkrati puščala 
režiserju vso svobodo.

Ljubljanska uprizoritev, ki 
jo je imel v rokah režiser Jože 
Gale, je pokazala, da se iz 
Zmavčevega »Jubileja«, ven
darle da izluščiti vse tisto, kar 
v njem vrednega in pomemb
nega vsekakor je, ter lahko 
prisili gledalca k razmišljanju.

Jože Gale se je mestoma po- 
služil krepkih režiserskih črt 
avtorjevega teksta — pred
vsem Krištofovi monologi —, 
kar je bilo »Jubileju« le v prid 
in se dosledno izogibal vsake 
cenene romantičnosti in na
pihnjenosti, ki je v celjski 
predstavi, zlasti še v prizorih 
obeh mladoletnikov, močno 
motila. Prehodi iz enega deja

nja v drugo, iz enega prizora 
v drugega so tu jasni, dogaja
nje ritmično napeto, stopnje
vano, česar v Gombačevi režiji 
ni bilo, gibanje igralcev živo, 
sproščeno, njihovi liki karak
teristično dosledno izdelani, 
realni in topli. Predvsem je 
razlika v režijskem pojmova
nju celjskega in ljubljanskega 
Krištofa. Tam duševno bolni, 
povsem notranje osameli ju
nak, ki se ne pusti zlomiti, tu 
samo bolni, nesrečni 1Krištof, 
ki po režiserjevi zaslugi ven
darle ni vselej sam, in katere
ga osebno dramo le začutimo 
bolj kot v celjski uprizoritvi.

Glasbena spremljava, ki jo 
predvideva že tekst sam, je v 
ljubljanski uprizoritvi močno 
omejena in nevsiljiva. - Sploh 
moram zapisati, da je Zma- 
čev »Jubilej« na odru Mestne
ga gledališča ljubljanskega 
uprizoritveno zelo uspel in 
prepričana sem, da bo s tem 
tudi tekst sam deležen mnogo 
večje pozornosti in priznanja.

ALA PEČE
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Življenje 
v zagati

ANGLEŠKI FILM 
»OKUS PO MEDU«

V ljubljanski Drami so pr
venca mlade angleške tovarni
ške delavke »Okus po medu« 
posrečeno preimenovali v »Živ
ljenje v zagati«. Posrečeno 
pravim, ker tak naslov po
vsem odgovarja dramski fabuli 
o življenju malo Joe, dora- 
ščajočega dekleta, ki še predno 
začuti, kaj je brezskrbna mla
dost, tiha družinska sreča in 
ljubezen do matere, spozna 
življenje prostitutke, kjer ni 
časa in prostora za iskrena 
človeška čustvovanja. Otrok 
vaškega norca in prostitutke 
zaman hrepeni po domu, miru 
in ljubezni. Občutja, polna že

lja po nečem neznanem in le
pem, ne najdejo zadoščenja. 
Namesto njih preplavljajo 
otrokovo duševnost občutki sa
mote, nepotrebnosti in brezu
pa. Zato nič čudnega, da se 
oklene prvega človeka, ki je 
do nje dober: mladega kuharč- 
ka z neznane ladje, črnolasega 
»princa iz Afrike« in se mu 
preda brez spoznanja o resnič
ni ljubezni. Ko »princ« odide, 
je spet sama, bedna in nesreč
na. Sama je bila, ko je živela 
v zavoženem svetu svoje mate
re in sama s svojimi hrepene
nji je ostala kot nezakonska 
mati ob bednem homoseksual-

Resna študijska 
naloga iz 
vžigaličnih škatlic
«illllllllllllllllllllllllllčlllliillllllllllllllll!!llll!lllllllllllllllllllllllll

RAZSTAVA ŠTUDENTOV 
ARHITEKTURE

»Rešili ste se na samotnem 
otoku v Egejskem morju. Ko 
ste preiskali otok, ste odkri
li pitno vodo. Ugotovili ste, da 
je ves otok naplavina drobne
ga peska, ki je deloma pokrit 
z zemljo, na kateri raste tra
va in nizko grmičevje. Na oto
ku ste našli veliko število za
bojev za vojaško opremo, po
trebno obleko, najnujnejšo ku
hinjsko posodo in pribor, od 
orodja pa lopato, kladivo in 
žeblje različnih velikosti. Ure
dite si bivališče, saj boste tu
kaj ostali pet let.«

Takšen ‘ je spremni tekst 
pisanega števila hišic in bajtic, 
včasih celo majhnih palač, ki 
so jih naredili študenti druge
ga letnika arhitekture iz vži
galičnih škatlic in razstavili v 
svojih fakultetnih prostorih. 
Na prvi pogled gre malodane 
za šaljivo igračkanje, v bistvu 
pa za resno nalogo, ki skuša 
študenta že takoj na začetku

praktično uvesti v svet kom
pozicije. Da pa lahko upošte
va vrsto predavanj, ki jih je 
poslušal, in preizkuša svojo do
miselnost, ki jo bo kot arhi
tekt zelo potreboval, je nalo
ga postavljena pač v malo bolj 
eksotično okolje. Saj bi bilo v 
Sloveniji nemogoče, da bi 
ostali kaki brodolomci brez 
vsakega gradbenega materiala, 
,brez lesa, kamna ali ilovice.

Preden se so študentje pri 
predmetu Osnove projektiranja 
lahko lotili modeliranja, je bi
lo treba ne malo priprav. 
Predvsem, kako upoštevamo 
pri gradnji vpliv mraza, son
ca, vetra in druge naravne si
le, kje je najbolj primerna 
lokacija, kam namestimo v hiši 
spalnico in druge prostore, na 
vzhod ali jug. Res, hišice, ki 
jih gledamo na razstavi, bi rte 
bile povsem primerne za me
diteranski življenjski krog. 
Ti tlorisi so preveč naši. sred-

Novost knjižnice 
DELAVSKA UNIVERZA

POMEN TRŽNI
RAZISKAVE

V zbirki »Delavska univerza«, ki jo iz
daja Cankarjeva založba, je pravkar izšla 
knjižica Ivana Vidmarja in Boža Zorana 
— TRŽNA RAZISKAVA. Z izdajo te knji
žice je založba vsekakor imela srečno ro
ko, kati sistematična tržna raziskava po
staja za sleherno naše podjetje vse nuj
nejša. Vsebina, zlasti pa metode tržno raz
iskovalnega dela pa so pri nas marsikje 
še neznanka, ki jo bo treba razrešiti. Or
gani delavskega samoupravljanja v pod
jetjih so se do nedavnega predvsem usmer
jali v obravnavanje proizvodnih proble
mov, vprašanj, kako prodajati, pa se niso 
resneje lotili. Porast materialne osnove 
naše družbene skupnosti ter vse večja 
proizvodnja in izbira blaga seveda odpi
rajo nova vprašanja, kako prilagajati iz
delke potrebam, okusu in kupni moči po
trošnika. Tržna raziskava daje odgovor, ki 
naj nudi elemente za sprejemanje poslov
nih odločitev v slehernem podjetju.

Avtorja sta si zastavila za cilj seznaniti 
člane organov delavskega samoupravljanja 
s pomenom in vsebino tržne raziskave za 
poslovni uspeh podjetja. Tako ima delo 
predvsem informativni značaj, kar pa nje
govega pomena ne zmanjšuje, saj smo v 
strokovnih delih s tega področja izredno 
revni. Nasloniti sta se morala predvsem 
na inozemsko literaturo, pri čemer sta 
tudi primere črpala iz prakse tujih pod
jetij. To je vsekakor pomanjkljivost, saj 
bi bilo zanimivo seznaniti bralce s pozi
tivnimi izkušnjami tržne raziskave v ti
stih domačih podjetjih, ki so jo že uvedla.

Ne glede na to pa je avtorjema uspelo 
sistematično in pregledno prikazati naj
važnejše, kar je za začetek treba vedeti 
o pomenu in vsebini tržne raziskave.

Avtorja nadalje opozarjata, kako po
membno je izkoriščanje ugotovitev anali
ze lastnih podatkov o prodaji. Skrbno 
proučevanje teoretičnih možnosti plasmaja 
na tržišču, ki jih opredeljuje tako imeno-
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terih blago prihaja do potrošnika, je ze°| 
pomembna, da bi ugotovili, katere proda) 
ne poti so najboljše. Študij splošno i0', 
spodarskih in konjunkturnih raziskav ot; 
primerjavi s podatki o lastni dejavno5 
podjetja je prav tako dragocen pripon’0' 
ček za poslovno politiko podjetja.

Žal je v knjižici premalo govora o n>f j 
todah in tehniki tržnih raziskav. Avtor)8 
se tega pravzaprav sama zavedata, ko 0$ 
tavljata, da bi bilo tega dovolj za poseb”0 
knjigo. Toda prav metode in tehnika trže 
raziskave so naj interesantne j ši del, saj ‘ 
kadri, ki se že bavijo v podjetjih s tržn’ 
mi raziskavami, žele več pomoči in pt^ 
tičnih napotkov zlasti o tem, kako je tržn° 
raziskovalno delo treba opravljati.

Glede organizacijskih poti, po kateh 
naj bi se tržna raziskava razvijala pri naS' 
avtorja pravilno ugotavljata, da je treti 
ločiti tržno raziskavo v samem podjeti11 
in izven podjetij. V drugem primeru )č 
nosilec tržne raziskave specialna instih1 
cija. Za naše pogoje je vsekakor poseh”0 
ga pomena ustanavljanje takih institucij' 
ki bodo razvijale kolektivne tržne razis^ 
ve za potrebe več podjetij, poslovnih zdh1 
ženj in sorodnih skupin gospodarskih °( 
ganizacij, ker si zlasti manjša podjetja 1,6 
morejo privoščiti povsem samostojne^

SV°i 
11

tržno raziskovalnega dela samo za 
račun. Kolektivne tržne raziskave so 
široko razvile celo v kapitalističnih dr^ 
vah, zato ni razumljivo, da ne bi nw 
najti uspešnih pogojev za delo v naši $ 
nomiki.

Knjižico toplo priporočamo. Če bi ^ 
teli odgovoriti na vprašanje, ali bo nf 
študij nudil osnovo za konkretne orj/ 
zacijske ukrepe, ali bo pomagal piri plf 
tičnem uvajanju službe tržne raziskav6 
naših podjetjih, tedaj je odgovor po*1 
ven. Knjižica bi morala najti svoje me5*1

vano totalno tržišče stroke, daje podjetju 
osnovo za praktične poslovne ukrepe, ki

nem mladeniču, ki ga je sre
čala pozneje. Njeno življenje 
je bilo v bedi začeto in v brez
upu išče svoj smoter, ki ga ni.

V Cannesu so fabulo spreje
li z rahlo zadržanostjo, češ da 
daje vtis nečesa na silo skon
struiranega, čeprav ji nihče ne 
more oporekati njenega pre
tresljivega moralnosociološke- 
ga jedra. Prezreti pa niso mog
li doživete igre obeh mladih: 
Rite Tusginghamove in M sivi
na Murraga in so ju celo na
gradili. Izredno priznanje pa 
je dosegel film na lanskem fe
stivalu v Karlovih Varih, kjer 
je dosegel drugo mesto. I. B.

naj omogočijo neprestano povečevanje tr
žišča. Tudi analiza prodajnih poti, po ka-

kot priročnik slehernega člana upravi 
odborov in delavskih svetov v podjetr 
in slehernega komercialista, da bi hitref 
lomili z dosedanjo prakso zapostavlja11)* 
problemov analize tržnih pogojev.

MIRAN GOSLAR

MNENJA IN STALIŠČA

njeevropski. Toda to je vendar 
drugotnega pomena.

Potem ja prišlo na vrsto ri
sanje. No, treba je bilo načr
ta, kakršnega pač potrebuje
mo, če smo se namenili zgra
diti hišo. Zdaj šele gradnja —- 

modeliranje.
In zakaj vžigalične škatle?
Oddelek za arhitekturo ima 

tesne prostore, nobenih labora
torijev in tako sila malo mož
nosti skupnega dela. Že samo 
zaradi tega je bilo treba misli
ti na vsem dostopen material, 
hkrati Pa ?e odigral svojo 
vlogo tudi denar in vžigalič- 
na škatlft kot komplicirano 
modelimo sredstvo.

Racionalnost, smiselnost in 
domiselnost so si na razstavi 
krepko podali roke. Tako smo 
dobili zanimiv, sicer droban, 
vendar vpogled kljub temu v 
delo naših arhitektov —- štu
dentov in njihove učne pro
grame, A. P.

ocene kritike informacije ocene kritika informacije ocene kritike Informacije ocene kritike Informacije ocene kritike informacije ocene

Na noben način ne bi rad polemiziral 
s tovarišem Babičem v zvezi z njegovimi 
mnenji in zaključki v članku »Pokrovitelj
stvo in monopolizem ali široko povezova
nje kulturnih interesov in programov« na 
osnovi mojega članka na istih straneh 
»Delavske enotnosti« štirinajst dni poprej. 
Kajti mnenja in zaključki tovariša Babiča 
so zasnovani na širokih pogledih in tudi 
pod nedvomnim vplivom realnih pogojev 
razvitega kulturnega ambienta Ljubljane, 
medtem ko moja izvajanja izhajajo iz bi
stveno ožjih, recimo provincialnih razmer 
ene same komune s še dokaj neformira- 
nim kulturnim vzdušjem. Zato ne želim v 
nobenem primeru niti korigirati besed to
variša Babiča, še manj jih zavračati, tem
več bi jih rad samo, kot tehten in upošte
vanja vreden prispevek k Še precej nejas
nim konceptom o formiranju enotne kul
turne politike v komuni, v nekem smislu 
dopolnil, oziroma lastna izvajanja pojas
nil. Da tega ne morem storiti brez dolo
čenih kritičnih pripomb na račun zaključ
kov tovariša Babiča, naj se mi ne šteje 
v zlo, saj to delam v istem interesu, kot 
je on sam zapisal kritične pripombe na 
moja izvajanja. Ta najin interes in v mo
jem primeru tudi interes Občinskega sveta 
Svobod in prosvetnih društev Jesenice, pa 
je prav zagotovitev širokega povezovanja 
kulturnih interesov in programov kulture 
v občini.

Prav nejasnosti (čeprav so želje in po
trebe zelo jasne) pri stališčih glede for
miranja enotne kulturne politike v komu
ni so vzrok nekaterim nejasnim formula
cijam v referatu tovariša Pintarja na letni 
skupščini Ob SSPD Jesenice in mojim iz
vajanjem v članku, ki ga tovariš Babič 
komentira. Po drugi strani pa so te ne
jasnosti tudi vzrok neosnovanim in pre- 
uranjenim zaključkom tovariša Babiča o 
kakršnihkoli težnjah po monopolizmu v 
kulturi, še zlasti po nekakšnih »kompe
tentnih« ljudeh, ki naj bi ta monopolizem 

. dobili v roke (vsaj v jeseniški občini). 
Proti takemu strahu jasno govori razvit 
in utrjen mehanizem (kar pa še ni tudi 
razvita in utrjena kulturno-politična za
vest) samouprave in družbenega uprav

ljanja v kulturnih organizacijah (od Za'J
dov do društev), ki kljub določenim ^ 
bos tim, v primer javi s samoupravo

sfdružbenim upravljanjem n. pr. " v g°: . 
darstvu, ne bi dovolil kakršnihkoli m°
polis tičnih pojavov v kulturi1 in jih.
oziraje se na »pokroviteljstvo« nad kuhjj
nim dogajanjem SZDL, sindikata in d rtič
družbenih činiteljev, že zdaj vsaj v otf
nizacijskih oblikah onemogoča. ^

Nesporazum je očiten (na sploh) Pr^i
vsem glede kompetenc nekega organa 
rečeno ali obstoječega ali na novo f°r.
ranega), ki naj bi upravljal (ne pa a‘ j 
ral!) kulturo v komuni. Te kompeteJ 
takega organa pa skušamo opredel)? L, 
zgolj z imeni (tribuna, zveza, zbor 11 j. 
ne pa z jasnimi stališči na osnovi kon*^ 
nih analiz stanj kulture in preuda’ 
perspektivnih programov kulture 
vi planiranega ekonomskega in politi?11 ^ 
razvoja, to se pravi organiziranega 
vestnega povezovanja kulturnih inter?’?
v splošno in vsakodnevno družbeno 
jan j e. Prepričan sem, da je vsa razg^i
razprava o problemih kulture v koh^
predvsem odraz nujne potrebe po =. 
in temeljitejšem družbenem upravljaj* 
kulture kot doslej, odraz nujne Potfsy<r
po odpravi določenih pojavov sam0 J
j os ti in samozaverovanosti določenih 50
turnih dejavnosti ali celo institucij, K 
pripeljali do brezidejnosti in družben0 ^ 
plasiranosti, v nekem smislu pa tud’ ^ 
stimulativno vplivali na vitalnost ah%0 
rizma. O teh pojavih je jasno in raz1 
govoril pred kratkim tovariš Tito. . ^ 

Vse te pojave pa v nemajhni m611 ^1- 
vzroča prav dosedanja nepovezanost y
turnih interesov in če tudi interesi S<1L
posebej nepovezanost kulturnih Px°\$ 
mov. In praksa Občinskega sveta Sv°
in prosvetnih društev na Jesenicah £1£|5|i
zuje, da se je prav ob zahtevi povezah / 
kulturnih programov naletelo tudi 
ne bi mogel reči monopolistična, toda *
darle — samosvoja stališča celo kul,u^Jj«
činiteljev, ki so odklanjali povezova^ 
kulturnih programov in s tem tud’ -tprogramov
resov kulture v komuni, prav zarao /
jasnosti na relacijah poklicna kuUur®
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* Detektiva zamenjal 

kriminalec

* SAMO X-100 IZHAJA 

V 40.000 IZVODIH

* Doslej je izšlo že 

150 knjižic x-ioo

® druge zbirke 

le z malo 

Manjšo naklado

® VSAK MESEC

preko oso.ooo izvodov 

Raznega sunda 

v Jugoslaviji

r ^ez noč smo začutili velemestni 
r ®*are hiše so se umikale, ceste so 

relt[a lrde> s pročelij mežikajo neonske 
tta pločnikih pa stoje kioski, 

n* s poceni in pisano kramo.
U velikih mestih. Ali skoro, 

v velikih mestih.
terp L6y^ sem se °b kioskih. Gledal 

' in. spraševal:
bi broZ nekaj zabavnega, nekaj 

Osnega.«
Preko a Pa je biZo velika: vse od X-100, 
^H*°to-Magazina, Tovariševega NN,

Kdo bi si zapomnil toliko
haslovov. 

a d°sti prodate ?«
feJcja a Se kar sama ponuja« mi je 

^ br°dajaZka o Ljubljani.
ZVe „ . 9°d so samo zmignili z rameni.

^ipoti,Ottfije . . - - ---------—------  ---------
t>seni __ yPujejo. Stari in mladi, a pred-

edujejo radi. Zaslužijo pač. In 
3Uj 

Kladi.

Hotel sem se prepričati, pa sem sla
bo uro stal ob kiosku. 13 kupcev se je 
zvrstilo, 13 takih, ki so si želeli lažjega 
branja, 13 v eni uri in pri enem kiosku. 
Nekateri med njimi očitno stalni odje
malci.

»Je že izšel novi Tovarišev NN?«
»Ne še.«

, »Kaj pa 300 čuda? Včeraj ste mi 
rekli, da ga danes pričakujete. Kako, da 
tudi tega še ni? Kakšna pa je ta preskr
bovalna mreža.«

Zdolgočasenost in naveličanost, po
miritev ob teni, ko bodo dobili novo za
nimivo čtivo, ko si bodo krajšali čas 
s strahotnim Joeom, ki se premika tako 
tiho kot mačka, ki ima široke prsi in 
lepe črne kodre, ki je tako dober in na 
drugi strani tako trd in surov, ki pre
haja mimo nevarnosti, je pa neranljiv, 
ima pa pesti, in to strašne:

— Udaril ga je, čeljust se mu je raz
klenila ... obležal je v prahu, Joe pa je 
stopil k njemu, ga premeril z očmi, dol
go je gledal, potlej... Tak je ta strašni 
Joe... In še z njim tisoče drugih.

Neke vrste moderna pravljica. Samo, 
da s tistimi, ki smo jih z odprtimi usti 
poslušali v rani mladosti, nimajo niče
sar skupnega.

Tako je v Ljubljani, tako je tudi v 
drugih mestih. Ponujajo zvezke in zve
žčiče s skrivnostnimi naslovi: Globoko 
spanje. Usodno skrivnostno rdečilo, 
Skrivnostni jezdec... Le u knjigarni v 
Kopru so se menda zmolili in mi ponu
dili zbirko izbranih humoresk, ker sem 
terjal nekaj zabavnega. Ko pa sem se 
začudil nad ceno, so mi brž postregli s 
»cenejšo literaturo«.

V Kopru, Izoli in Portorožu so se mi 
prodajalci v kioskih nasmihali, ko sem 
jih vpraševal, kako gre kaj s prodajo.

»Različno. Včasih prodamo veliko 
knjig, drugič spet manj. Pa kaj bi 
tarnali, saj posel še kar gre.«

Verjamem jim.
»Zdaj nam sicer prodaja še ne gre 

tako, kot si želimo, ko pa se bo pričela 
turistični sezona, takrat bomo tudi tu 
dosti na boljšem.«

»Koliko pa prodate tega zanimivega 
branja na dan?«

Natančno s številkami v kioskih in v 
knjigarnah, kjer tako blago prodajajo,

o tem ne govore. Prodajnih knjig pa ne 
pokažejo, ker je vprašanje, če jih po 
kioskih sploh vodijo. Bolj gotovo gre ta 
stvar še kar po stari metodi — Jaz tebi, 
ti meni —, mislim na grosista Vjesnik 
ali Tobak in detajlista prodajalca v 
kiosku.

»Kaj pa revizije? Vam nihče ne pre
gleda stanja v kiosku?«

Prodajalec me je pogledal nekam čr
no in spomnil sem se na tistega skriv
nostnega Joa, ki je tako blag in tako 
strašen, ki ne prenese radovednosti, ki 
maščuje vse, kar mu ni pogodu.

Strašno, kaj? Ali banalno? Bolj ba
nalno kot strašno.

In še nečesa sem se spomnil. V mi
slih imam očeta, ki je sinu izbil iz rok 
nagnito jabolko, ko je ta ugriznil vanj.

»Izpljuni,« je rekel.
In spomnil sem se istega očeta, ki je 

brezbrižno opazoval sina, ki je sedel na 
skladovnici kriminalk — celo zbirko jih 
ima — in prebiral X-100.

To pot pa očeta neužitnost ni za
skrbela.

*

Radi bi bili velemesto. Ceste so res 
širše, ponoči so razsvetljene s kričečimi 
reklamami in kioski so polni kičastih 
ovitkov.

'Mladina pa bere kriminalke in fan
tiči sanjarijo, da skrivnostno hodijo po 
cestah, da... prav tako kot tisti skriv
nostni JOE iz plehke kriminalke.

Vsak mesec preko 650.000 zvezkov raznega »sunda«

Ljudje čutijo potrebo po zabavni li
teraturi. Kakor čutijo potrebo po zabav
nih filmih, po plesu in zabavni glasbi. 
Nič slabega ni v tem, dokler gre za lite
raturo z določeno mero okusa, dokler 
gre sploh za literaturo. Posebno mladi 
ljudje v tej vrsti branja ne iščejo saVno 
zabave, ampak najdejo v takih in dru
gačnih junakih tudi svoje vzore, ki jih 
skušajo posnemati. Tu pa postaja lite-

s°ka ]*»• kvaliteta — množičnost, »vi- 
i ettlaihUya” — prosvetljevanje in še kaj, 

«lede vi meti Pa tudi zaradi nejasnosti 
$redstev rrV vza t0 Potrebnih finančnih 
”rt!anu zVn. če je zato nujna zahteva po 
* anoviV -ze obstoji, ali ga je šele treba 
i val, ni' v*n kako se že ali se bo že ime- 
„stiosti , tveno!), ki naj bi vse te ne- 
jkče doi^fklajal v okviru tako ali dru- 
a spi0« čen,'h kompetenc (odvisno pač 
tižae e "n kulturne razvitosti posa
jen mune), potem počakajmo, da bo 
,e bp . gan praktično funkcioniral. In, 
Pberi jr, ° funkcioniranje v kakršnikoli 
Jetkoli opobstično, me ni strah, da bi

SSST '
nr=Lz”ali

Da bo pri tem (spomnimo

. v^anj kalo toliko družbene in kul- 
' de b; ' ,ne zavesti občanov, ki te sme- 
° Prekinit-1 Preusmcriti ali vsaj enostav-

Ll. D a bo Tiri t#am (cnomnimn

miranja funkcionalnejših rešitev družbe- 
no-upravnih organov na področju kulture, 
bi bil to mar »občinski« monopolizem? 
Pa tudi na seji predsedstva Zveze delav
skih in ljudskih univerz Slovenije pred 
dnevi se je ob problemih estetske vzgoje 
odraslih pokazalo pomanjkanje »koordi- 
nativnega organa«, ki bi povezoval vse za 
te probleme kompetentne in zainteresira
ne ustanove in činitelje.

Sicer pa bo živa praksa razjasnila mar
sikakšen še zdaj zamotan problem in 
upajmo, da nam na to ne bo treba pre
dolgo čakati, ne samo in zlasti na Jese
nicah, temveč tudi kje drugje. Ta praksa 
pa bo tudi potrdila, kje in kakšne so tež
nje spraviti kulturo y roke nekaj ljudi, 
koliko je bil osnovan strah pred mono
polizmom v kulturi, prav tako kot bo ta

členu 91 pravi sledeče: »Vsaka občina ima 
svoj statut, ki ga samostojno sprejema. — 
Statut občine določa v okviru ustave in 
zakonov zlasti: samoupravno pravico in dolž
nosti občine ter način njihovega uresniče
vanja; razmerja med občani ter delovnimi 
in drugimi organizacijami pri opravljanju 
skupnih zadev občine; način zagotavljanja 
javnosti dela organov, zavodov in organiza
cij v občini; pravice občanov ter delovnih 
in drugih samoupravnih organizacij glede 
družbenih skladov občine, uporabe družbe
nih in drugih služb, dobrin v splošni rabi 
in drugih družbenih sredstev, s katerimi 
občina razpolaga; ustroj občinskih organov 
ter njihove tehieljne pravice, dolžnosti in 
pooblastila. »Drugič«; Na skupni seji pred
sedstev Zveze delavskih in ljudskih univerz 
in Zveze Svobod in prosvetnih društev ni

U ŠIROKO POVEZOVANJE
kulturnih interesov in programov!
s«sa:_
PoHdelavskecraaZJ0j družbene8a upravljanja 
brdr°čjih !! samoupravljanja na drugih 
j, av v kulh,-Zat° ne vem- zakaj bi moral 
aJ1}11) Prišir,1^3 razv°j voditi k monopo- 
ug>fanJa do vrste nejasnosti in tudi 
je d*alektičn prejedb in osvojenih stališč, 

- no neizbežno, prav tako, kot

statute nu-CaSU' ko sprejemamo neC1OVn,-T_ ULC ObčinCv«h orga„?bČi"- temveč tudi statute 
111 če hočl, ]’ obravnavajo temelji- 

Sicer h°Cete tudi ostreje.
PoJ?**1 kulture 2veznj posvet o pro- 
dhižkVi,° zahtevo kornuni v Banja Luki 
CZbenega .demokratizaciji (!)
v°ctiVkUdi žel ki J3”13 na Področju kul
tov; ‘h- če že n, ° enotnih zakonskih na-
Ha trditev vrstedne lh’k-kna' bi zag0"
doča ?) Področju Tn - ias,n!h Problemov 
Poohi JUd$ka skimčk- Ce bl bila recimo bo- 

°bla^ena, Mčma komune z navodili 
tahko ukrepa v smeri for-

praksa pokazala, koliko poguma in odkri
tosti smo imeli ne samo danes, temveč 
tudi včeraj, prav pri onemogočevanju ta
kega monopolizma v kulturi, še preden 
smo načeli in ko že načenjamo temeljiteje 
povezovati kompliciran in vse bolj nepo
grešljiv kompleks kulture v zavestnem do
gajanju naše družbe.

BOJAN ČEBULJ
Pripis uredništva: Če je tovariš Čebulj 

v svojem drugem prispevku uspel precizne
je opredeliti nekatere misli in stališča v 
pogledu skrbi za kulturni razvoj v občini, pa 
smo dolžni kritično opredeliti se zlasti gle
de dveh misli, ki ju navaja avtor na koncu 
svojega članka in ki bi lahko naše bralce 
dezorientirali. Prvič: Glede »želje po enotnih 
zakonskih navodilih, če že ne predpisih, k) 
naj bi uredili vrsto nejasnih problemov na 
področju kulture v komuni« (stališče v Ba
nja Luki. o katerem nas informira avtor), 
moramo opozoriti bralce na osnutek zvezne 
ustave kot temeljne družbene listine, ki v

bilo poudarjeno pomanjkanje »koordinativ- 
nega organa« na tem področju vzgojne de
javnosti, kot navaja avtor. Ob potrebi, da se 
začno z estetsko vzgojo ukvarjati vsi čini- 
telji, ki so za to tako ali drugače kvalifici
rani, je bilo poudarjeno predvsem to, da 
naj bi se tudi delavske univerze kot izobra
ževalne ustanove za odrasle v bodoče bolj 
sistematično začele ukvarjati z estetsko, 
vzgojo, naj bi v sodelovanju z vsemi, ki se 
ukvarjajo že doslej z estetsko vzgojo, skr
bele zlasti za to, da bodo to vzgojo prevzeli 
res strokovno kvalificirani ljudje, ki se bodo 
tudi spoznavali s principi andragogike. 
vzgojne metode z odraslimifpri čemer lahko 
DU kot izobraževalne ustanove zelo mnogo 
pomagajo. Naj torej DU sodelujejo z vsemi 
ostalimi aktivnimi činitelji na tem področju, 
naj poskrbe za strokovnost in metodičnost 
tovrstne vzgoje, nikakor pa ne, naj posta
nejo »organ« nad ostalimi, ki se z estetsko 
vzgojo že sedaj ponekod učinkovito ukvar
jajo.

- , »• r> ■ - -■ ti •■..It »-t • '. .. -Nt-f ‘ 'jtb- r.'?.<>?
rama plaža družbeni problem; V Za
grebu’so menda že odkrili 'lolpe mhtdo- ' 
letnikov, ki počenjajo to, kar so njeni 
člani brali v različnih plavih, zelenih ia 
podobnih zvezkih. V mnogih kriminal
nih zgodbah glavni junak ni več iznajd
ljivi detektiv, zamenjal ga je kriminalec, 
ki mu je dal pisatelj simpatične poteze, 
iz njega pa napravil junaka.

Branje take vrste je naravnost pre
plavilo naš trg. V Zagrebu, Beogradu, 
Novem Sadu in tudi v Ljubljani in Ma
riboru izhajajo vse mogoče revije in ro
mani, ki tega naslova ne zaslužijo. Tako ' 
v Zagrebu izhaja »Mali roman« kar v 
25.000' izvodih. V Beogradu »Roto ro
man« v 35.000 izvodih... pa še »300 čur 
da« s 40.000 izvodi... pa romani »X-100«
s preko .40.000 izvodi itd. .itd----  Tu - pa ...
so še. naši dnevni listi in tedniki ter 
štirinajstdnevniki, ki prav tako izdajajo 
brez števila sumljivih romanov V nada
ljevanjih ...

Po grobi statistiki izide v naši državi 
vsak mesec preko 650.000 izvodov razne
ga šunda...

In koliko ljudi prebere posamezni iz
vod. Morda dva, trije... lahko tudi pet, 
ali celo več... Bralci se torej kopičijo 
v milijonih.

Kako ustaviti poplavo teh magazi
nov? Kako zavreti njih kvarne vplive? 
Kupčija cvete, družba pa jo je vse do,- 
sl.ej verjetno celo podpirala. Vse izdaje 
so tiskane na roto papirju, izdajajo pa 
jih založniško-časopisna podjetja, ki 
prejemajo državni regres na velike ko
ličine roto papirja. Mar kdo preveri; ko
liko gre za časopis in koliko za plažo? 
Nizka cena teh zveščičev vzbuja sum, 
da so regresirani!

Založniki trdijo, da s te.vrste dejav
nostjo ustvarjajo materialno osnovo in 
krijejo izgubo, ki nastaja pri drugih iz
dajah, predvsem pri domačih avtorjih: 
Prodajalci po kioskih in prodajalci po 
knjigarnah pa si z občutno provizijo 
zagotavljajo boljši zaslužek. Prvi so 
udeleženi kar s 30 % provizijo,, medtem 
ko prodajalci po knjigarnah dobe za 
prodan izvod 15 % manjšo provizijo.

A koliko je pri vsem tem škode? Go
tovo mnogo več kot koristi. Če se v na
čelu vsi strinjamo, da problemov v naši' 
kulturi nikakor ne smemo reševati ad
ministrativno, pa je vprašanje, če v tem 
primeru kak administrativni poseg ne bi 
bil celo koristen. Kajti kdo je porok, da.

bo zaleglo- le opozorilo, da bodo po za- 
ložbatfIn'časopisnih podjetjih ugotovili, 
da ta njihova založniška dejavnost nima 
nič skupnega s kulturo ali razvedrilom? 
Da je odraz komercializacije! In kdo bo 
preprečil, da preko Sotle ne bo več pro
dirala ta »literatura« tudi k nam — vsaj 
v bodoče?

Če bi se založniki po založbah in ča
sopisnih podjetjih ozirali na opozorila, 
bi to lahko že davno spoznali. Morda so 
marsikje' to celo že spoznali, a ker brez 
regresa izdajajo tiske, ki so družbi po
trebni, krijejo pač stroške »potrebnega« 
z »donosnim«.

Gotovo pa ne bi smeli ostati le pri 
teh ugotovitvah. V bodoče bi bila po
trebna večja družbena kontrola nad 
vsem, kar se in kar naj bi se tiskalo ... 
kajti zdi se mi, da imamo različne plaže 
in banalnih zgodb tako ali tako že čez 

.glavo. - ' !n
Ob priliki je neki priznani hrvatski 

pisatelj sicer dejal, da včasih »petpa- 
račka« literatura odigra tudi progre
sivno vlogo. Ljudje se vsaj nauče brati. 
Kolikor je ta misel lahko prepričljiva, 
pa je obenem lahko tudi zmotna. Včasih 

'ljudje, ki šprva ^požirajo« lahko litera
turo, kasneje res posežejo tudi po kvali
tetnem čtivu. Mnogokrat pa se ob njej 
ustavijo za vedno — ker je poplitvila 
njihov okus, ki ga nihče več ni korigiral. 
Ob tem pa ne bi smeli pozabiti, da v 
Jugoslaviji izhaja letno nekaj množičnih 
knjižnih 'izdaj, knjižnih zbirk, ki so na- 

. menjene najširšemu krogu bralcev. Zla
sti v .Sloveniji lahko govorimo o Pre
šernovi družbi, ki je doslej izdala že 
preko 5 milijonov knjig . .. A to v dese- 

■ tih letih.
*

Kaj bi res radi postali velemestni? 
Saj to celo postajamo... Mladina pa 
bere kriminalke; banalne zgodbe in fan
tiči sanjarijo, da skrivnostno hodijo po 
■cestah, da... in dekleta posnemajo za
peljive plavolaske ... Predvsem mladina 
Si išče ti cenenih junakih iz »romanov« 
svoje vZore, ki jih potlej ob vsaki priliki 
kolikor mogoče posnema: v načinu obla
čenja, vedenja, v odnosu do družbe in 

. dela, v iskanju uspehov in mišljenja...
Zamislimo se nad temi junaki. Nad 

našim. Joem. Nad našim mladincem. 
Kajti le-teh je pri nas vsak dan več.

... JANEZ GOVC
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velikodušna in bi naročilnico Stornirali ter poslali drugo, 
manj širokodušno.

Naročilo so izpolnili, kakor so želeli kupci. Se pravi 
Sadje-zelenjava. Nihče jim ne more očitati nesolidnosti.

Morda bi imeli potrošniki vseeno kaj pripomniti k tej 
kupčiji, toda, kdo bi mislil še na potrošniško paro? Naj 
bo srečna, da sploh lahko je krompir. Tistim, ki ji ga 
preskrbijo, pa se mora nekako oddolžiti. Očitno pa je naj
primernejša denarna oddolžitev v obliki povišanih cen.

Ne morem priseči, da trgovci takole gledajo na po
trošnike; prisežem pa lahko, da se tisti, ki so jim prodali 
krompir, posmehujejo:

»Če ste Ljubljančani tako neumni, da sami višate ce
ne, pa drago plačujte krompir.«

Tako so rekli delavci. Kako sme upravnik uporabljati 
prevozna sredstva in material podjetja za gradnjo svoje 
hiše? Kako sme 'porabiti več ko pol milijona sredstev za 
reprezentanco? Kako sme...

Kritizirali so javno in na pravem mestu — na sestan
kih delovnih kolektivov enot.

v Očitkov je bilo toliko, da je bilo potrebno nekaj sto
riti. In vodstvo podjetja je ukrepalo:

® zamenjali so večino članov upravnega odbora,
• ukinili so proizvodno enoto, kjer so najbolj kritizi

rali,
• odvzeli so polovico enote tovarišu, ki se je kritično 

oglasil kot vodja enote...
Reorganizirali so torej podjetje.
In so si odddahnili. Saj so storili vse, kar je bilo po

trebno, da bi nastal red.
Seveda tega niso storili prej, preden se niso pogovorili 

\s tistimi, ki so kritizirali upravnika. Ko pa so uvideli, 
da delavci vztrajajo pri svojem in da nočejo prijateljsko 
ponujene roke — (s pogojem, da naj pozabijo na tisto, 
kar je bilo in je minilo), so ukrepali.

Stvar bi bila mimo — saj je niso obravnavali niti na 
konferenci komunistov — če ne bi bila že preveč javna. 
Tako pa se je — kljub daljšemu oklevanju — občina le 
spomnila, da bi bilo dobro videti, kaj je v tej organi
zaciji novega — in je imenovala komisijo.

m
■

Po malem je njihova sekira tako zmeraj v medu, pred 
nedavnim, pa se jim je še globlje pogreznila vanj. Se pra
vi, ljubljansko podjetje Sadje-zelenjava jo je potisnilo 
noter.

Kot dobri trgovci niso jeseni prodali krompirja, ko je 
bil po dvajset dinarjev, ampak ga prodajajo zdaj, na 
pomlad, ko se nihče ne razburja, če ga prodajajo za de
set ali še več dinarjev dražje.

No, pred nedavnim so Sadju-zelenjavi sporočili, da 
imajo na prodaj toliko in toliko tisoč kilogramov krom
pirja po dvaintrideset dinarjev.

Precej dolgo niso dobili odgovora na svojo ponudbo in 
že so hoteli napraviti križ čez ljubljanske kupce, ko dobe 
pošto s firmo Sadje-zelenjava:

»Dostavite toliko in toliko tisoč kilogramov krompirja 
po sedeminštiridset dinarjev sem in sem.-«

Berejo in berejo naročilnico in vsakič, ko jo prebere
jo, se . jim usta bolj raztegnejo. Mojdunaj takšne pa še 
ne, so si mislili, da znajo biti trgovci tako fair. Pet dinar
jev primaknejo k ceni, ne da bi jih kdo prosil...

Spraševali so se, s čim so zaslužili tolikšno naklonje
nost, pa si niso znali odgovoriti. Kupcev pa iz previd
nosti niso vprašali. Saj veste, morda bi v Sadju-zelenja
vi prišli na to, da je bila njihova velikodušnost le preveč

Red mora biti! pravijo zdaj vsi — vodstvo podjetja, 
občina in delavci, ki odhajajo iz podjetja in se zaposlu
jejo drugod, saj se sliši, da bo komisija baje odkrila, da 
kritike niso bile umestne. Tako vsaj pripovedujejo tisti, 
ki so jih delavci kritizirali.

H KRONIKI TEGA TEDNA SO PRISPEVALI:
1. Kmetijska zadruga, Murska Sobota, Sadje-zelenjava; 

Ljubljana — MARIOLA KOBAL
2. Kmetijska zadruga Slovenske Konjice z obratoma 

Vitanje in Zreče — V. ŠIREC
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zV zunanjetrgovinskem . pod
jetju »INTERPLANET« je bil 
včeraj sestanek delavskega sve
ta, na katerem je bilo ugotov
ljeno, da so lani prigospodarili 
5 milijonov.

Na sestanku so namreč raz
pravljali o lanskem zaključnem 
računu in ga tudi potrdili. Po
tlej so pozno v noč na veselici 
kolektiva proslavili svoje go
spodarske uspehe.

Imeli pa so med letom ve
like težave in kazalo je že, da 
svojega izvozno-uvoznega pla
na ne bodo izpolnili.

Pa bi ga tako zelo radi, 
kajti od tega, če ga bodo, so 
bili odvisni tudi njihovi osebni 
dohodki.

Takrat, ko so že obupali, bi
lo je avgusta, se je njihov ko
mercialni spomnil:

»Imam jo,« je dejal, »fantje, 
smo že na konju!«

Potem so pokupili vso čebu
lo z Luikarije in jo prodali v 
inozemstvo, kar jim je prineslo 
82 milijonov prometa in 7 mi
lijonov čistega dohodka. Glede 
na plan, ki so ga v začetku 
leta sprejeli, jim je manjkalo 

, še 107 milijonov. Zavoljo tega 
so šli v Egipt in kupili njihovo 
čebulo za naše domače tržišče. 
Pripeljali so jo na naše trge in 
jo prodajali za 38 dinarjev 
dražje kot domačo, češ saj je 
vendar inozemska. Ta ukrep 
jim je vrgel novih 70 milijonov

oziroma 5 milijonov čistega do
hodka.

Novembra so imeli v planu 
izvozno-uvoznega prometa svo
jega podjetja samo še 37 mili
jonov dinarjev primanjkljaja. 
Da bi se ga nekako rešili, so 
nekaj egiptovske čebule pro
dali v tiste dežele, kamor so 
prej poslali naš luk in to jim 
je vrglo novih 42 milijonov. 
Tako so plan prometa presegli 
za 5 milijonov, kar se je se
veda poznalo tudi v njihovem

čistem dohodku, in zavoljo te
ga so sklenili, da bodo delili 
dohodek.

Ker pa so jim višji forumi 
svetovali, da naj dohodka ne 
delijo, saj je tak način delitve 
osebnih dohodkov že zastarel, 
so dali del dohodka za vese
lico, za ostanek pa so kupili 
komercialnemu pogojni delež 
za stanovanje in popotno torbo.

Za verodostojnost podatkov 
jamči

JANEZ VOLJČ

Dragi tovariši!
Prebral sem članek o plani

ranju in planerjih, ki ste ga 
objavili v zadnji številki vaše
ga cenjenega lista in reči mo
ram, da se v glavnem strinjam 
z njegovimi ugotovitvami. To
da, ne bodite hudi, zdi se mi, 
da ni popoln, se pravi, reči 
moram, da je pomanjkljiv. 
Predstavil je planerje samo z 
nekaterih zornih kotov; na ene
ga, po mojem bistvenega, pa je 
pozabil. Dejal bi, da gleda na 
naš poklic predvsem skozi oča
la višjih planerjev, dejstvo na 
je, da smo nižji planerji pri 
vsej zadevi, o kateri pišete, 
najmanj prizadeti, hkrati pa za 
celotno plansko politiko v naši 
deželi najbolj odgovorni.

Na kratko: Tovariš, ki je 
pisal omenjeni članek, ni do- 
yolj upošteval izkušenj planer
jev iz gospodarskih organiza
cij, ki vso zadevo postavljajo v 
/Povsem novo luč.

Konkretno:
V našem podjetju smo imeli 

lani štiri plane. Res, bili so 
štirje.

Prvi plan smo naredili za
voljo tega, ker nam je republi
ka dala v zadnjih letih precej 
sredstev za rekonstrukcijo, pa 
smo jih zapravili in — kaj 
nam je drugega preostalo — 
naredili smo tak plan, da bi 
mla republika zadovoljna in da 
bi dobili še kakšen dinar. Ta

plan smo seveda poslali repu
bliki.

Naš drugi plan je bil name
njen okrajnemu ljudskemu od
boru. V njem smo upoštevali 
direktive okrajnih planerjev, ki 
so zahtevali, naj povečamo naš 
bruto dohodek. Tudi ta ni bil 

. realen.
Tretji plan je bil rezul

tat teženj občine, ki pa ni pra
vočasno uskladila svojih plan
skih pokazateljev z okrajnimi 
in je zavoljo tega terjala poka
zatelje, ki so bili še manj real
ni kot tisti, ki jih je zahteval 
okraj.

Kolegij naše gospodarske or
ganizacije pa je sestavil četrti 
plan, ki smo ga imenovali »in
terni« in ki ga delavski svet 
sploh ni poznal, pa smo ga iz
polnili z 99 %.

Ker v vašem članku o teh 
izkušnjah planerjev niste govo
rili, se mi zdi, da ni popoln in 
da zaradi tega ni dovolj učin
kovit. PLANER IZ ZASAVJA

Pripomba uredništva: Tova
rišu planerju, ki nas je opozo
ril n,a nekaj,- na kar smo po
zabili, naša iskrena zahvala. 
Vabimo ga, da se oglasi pri 
nas, kajti človeka s takšnimi 
strokovnimi izkušnjami bi lah
ko -s pomočjo naših zvez pla
sirali na kakšno višje in bolj 
odgovorno planersko delovno 
mesto.

Vse sile za petletni plan!
Za uredništvo J. V. 1. r

I ŠE E MO
Občina Stari dol sporoča 

vsem 'cenjenim interesentom, 
da trditve o njenem naspro
tovanju priključitvi h kateri
koli sosednji občini, ki so jih 
raznašali zlobni jeziki, nimajo 
nič skupnega s stvarnostjo.

Javno izjavljamo, da se stri
njamo z nakazanim perspek
tivnim razvojem politično te
ritorialnih enot in ker vemo, 
da je v skladu s tem, razvojem 
zagotovljena naši teritorialno 
majhni občini bodočnost le v 
okviru ene izmed sosednjih 
občin, iščemo najboljšega po
nudnika zaradi priključitve.

V občino, ki nas bo priprav
ljena sprejeti pod' svoje okri
lje, bomo prenesli naslednje 
kvalitete:

in ni se še zgodilo, da bi se 
razburjali nad njihovimi od
ločbami;

® razpolagamo s precejšnji
mi sredstvi, ki jih fiskalno 
Jemljemo podjetjem, ki denar 
imajo; doslej se temu ni nihče 
upri in sodelovanje med ob
čino in gospodarskimi organi
zacijami je zgledno;
• družbene organizacije v 

občini Stari dol nam stoje ob 
»tonita zavoljo njih nimamo 
nobenih posebnih skrbi;

• naš sedanji tajnik naj 
ostane na položaju tajnika;

® vsi naši načelniki mora
jo biti imenovani za načelnike 
ali njihove pomočnike s tem, 
da se našim ljudem zagotovita 
resorja gospodarstva in financ;
• združena občina mora za

posliti vse sedanje uslužbence 
občinskega ljudskega odbora 
Stari dol in zagotoviti, da mo
rebitne položajne spremembe 
ne bodo vplivale na višino 
osebnih dohodkov.

najboljšega
Vse sile za napredek poli

tično teritorialnih enot!

• V Starem dolu smo lo- 
kalpatriotizem že zdavnaj raz
bili in zato se ga sploh ni tre
ba bati;
• naši občani so tako za- 

, vedni, da ne posegajo v kom
petence občinskih uradnikov

® kulturni dom že imamo in 
zato ne bomo zahtevali, da 
nam ga nova občina zgradi.

V zameno za te kvalitete 
Ponujamo svojo roko sleher
nemu interesentu, ki bi izpol
nil naslednje pogoje:

® na® sedanji predsednik 
mora biti v novi občini pod
predsednik, če pa bo slučajno 
delovno mesto podpredsednika 
ukinjeno, naj bo po nomen- 
laturi prvi za predsednikom;

Ponudbe na oglasni oddelek 
pod šifro: »UGODNA PRI
LOŽNOST«.

Prednji oglas je bil objav- 
lejn v dnevnem časopisju že 
pred mesecem dni, pa se do
slej ni pojavil še noben po
nudnik. Radovednemu novi
narju nihče ne ve pojasniti, 
zakaj tako malo interesa.

J. V.

PONUDNIKA?
■ ' i : ‘ < - •' *:■<

Poslovna
TAJNOST
»Tovariš Zdenko Mrakec 

. nas zapušča,« se je nena
doma raznesla novica P° 
vsej komuni. »Direktor to
varne »Okovčki« gre za 
direktorja tovarne »Ko
met«. Na, pa ga imaš -* 
za našo majhno tovarnico 
ni bil dovolj dober, za tisti 
kombinat pa je...«

Ta velika novica je dose
gla tudi predsednika obči
ne. Užaljeno je nabral obr
vi in dvignil slušalko tele
fona: ,

»Zdenko,« je zaklical 
osorno, »mar ti res nismo 
izkazovali dovolj zaupanja? 
Sploh se nismo vtikali v 
tvoje poslovanje. Zdaj Pa 
naenkrat slišim, da odha
jaš, češ, da za nas nisi bil 
dovolj dober...«

»Ta pa je dobra,« je ugo
varjal Zdenko, »vedno ste 
me učili, da mora človek 
sprejeti vsako težjo odgo
vornost, ki mu jo naloži 
družba, ti me pa zdaj ošte
vaš kot dezerterja.«

»A tako,« se je potolažil 
predsednik, »če se podrejaš 
višjim ciljem, potem je či
sto v redu. Toda to je po
tem treba jasno in glasno 
povedati, da ljudje ne bo
do mislili, da smo se te ho
teli znebiti...«

»Nič lažjega,« se je za
smejal Zdenko, »na poslo
vilnem večeru bo o tem 
spregovoril naš predsednik 
sindikalne podružnice.«

In res, na poslovilnem 
večeru, na katerem so se 
zbrali razen celotnega de
lovnega kolektiva še gosti 
iz občine, je spregovoril o 
tem tovariš Ivo.

»Čeprav izgubljamo s to
varišem direktorjem jedro 
tovarne, tisto gonilno silo, 
ki jo bomo zelo pogrešali 
smo vendarle srečni, da la
hko rečemo, da je prišel na 
novem delovnem mestu na 
tako odgovorno, družbi po
membnejše mesto, strokov
njak iz naših vrst. Potem 
ko je tukaj storil, kar j« 
največ mogel, bo to isto 
nadaljeval tudi tam ip do 
kraja razvil svoje sposolr | 
nosti, da bo lahko družb 
še bolj koristil in zavzemal 
še odgovornejša delovna 
mesta.«

Tovariši in tovarišice so 
ploskali, vzklikali in na
zdravljali, kajti vino je bi
lo dobro in prigrizek tudi 

»Tovarišf,« je potem vstal 
tovariš Željko, »potrudil 
se bom in nadaljeval z de
lom tam, kjer je končal to
variš Zdenko, in tako kot j® 
to on delal. Upam, da bo
ste vsi zadovoljni!«

Tovariš Željko je namreč 
postal vršilec dolžnosti di
rektorja, torej v bistvu že 
direktor, kajti vse doseda
nje zaupanje komune je bi
lo preneseno nanj.

Potem je delo teklo ne
moteno naprej, zaloge so .se 
večale, dolgovi tudi neko
liko, delavci pa so dobivali 
osebne dohodke. Tega, da 
so morali poseči po sred
stva tudi v rezervni sklad' 
je bila kriva plačana reali
zacija, ki je prej ni bilo W 
je zato kolektiv dobro iz
hajal z osebnimi dohodki- 

Pa so tovarho integrirali 
Integracijo je namreč p°' 
nudilo podjetje, ki ni ve
delo, kaj bi s skladišči, ko
mercialno službo in z dru
gim, česar je tej tovarn1 
primanjkovalo.

Kot je povsem normalno- 
so naredili inventuro, pre
gledali zaloge in personal- 
Ugotovili so, da so proizvo
di, naloženi v skladiščih, v 
največ primerov nekurant' 
ni in da je osebja v pisar' 
nah enkrat preveč. Ko s° 
vršilcu dolžnosti direktorja 
pregledali delovno dobo & 
druge dokumente, so ug°" 
lovili, da ni kovinar, tem
več kmetijski tehnik in da 
je bil v podjetju en mesec 
sekretar podjetja, dva me
seca pa v. d. direktor ''' 
kar je vsa njegova delovn0 
doba.

Tedaj je tovariš Željk® 
odpovedal službo. Novinar' 
jem, ki so ga prišli spraše
vat o poslovnem stanju m 
načrtih podjetja v zvezi * 
njegovo odločitvijo, je da
jal:

»Odhajam tja, kjer boi* 
družbi bolj koristen 
ostalo pa je poslovna taj
nost!«

VIKTOR SIREC ,

!



T K E E S S p e k t

Kot da bi se 
drug drugemu 

rogali
Atmosfera je napeta kot 

n v dežnik in velika dvora- 
g? Gospodarskega razstavi- 
titba0^a zadnie9o ko-
t Jožica je vzvalovila, 

kma se je pričela. Gre za 
Q,roPs^ega prvaka. Bo 
Japija ponovno triumfi- 
n a: Kdo ve, ekipa iz Br- 

le močna, močnejša kot 
Je Pričakovalo občinstvo... 
caBTn tja zagori vžigali- 

> redki posamezniki si 
Rigajo cigarete. Živci so 

«tno bolj razrahljani, kaj- 
obne 9re od rok, kot

*^rosiwi, ugasnite ciga
re in ne kadite!« roti na- 

je^fdoyalec občinstvo. »Ka- 
. le je prepovedano! Ne- 

ono je morala Olimpija 
devizah plačati franco-

.

sl m°štvu, prav zaradi 
ni h pogojev v dvora- 
Un' ■ Ponovno prosim, 

ctsarete in ne ka-

Toda ,2cji se> (ja gledalci 
o!riušes. Vedno več je 
s.lfl, ki kadijo, kot da bi 
l°za stavo.

niVe vem, ali je v nasled
im hipu omagal tudi na- 

iryedovalec ali je v njem 
a9ala velika solidarnost 

jj. sotrpinov, gledalcev. Tu- 
qinSam si je namreč prižgal 
.^areto in..,, zdelo se mi 
o ’ ^ot da bi se drug dru- 

rogali.

Izkoristimo 
njih stisko

p
^ 0*11«^^ ,^ei sloven- 
stv9a. nogometnega prven- 
Ua . ie pred vrati. Tekmo- 
l0 3e nej bi se nadaljeva- 
ča’i^a nekatere pa tudi kon- 

p V;. Zakaj?
Mo i trgašu Krimu še ved- 
ya . vedo, ali bodo tekmo- 
- ■3e sploh lahko nadaljevali eli ne. Stvar je pre-
ko«8-®.' Denarja ni. Na Ra-
*etek\^ S° Krimovci že 

Po*°3eniri>ir>tt6,cZo sezono igrali z iz- 
^lenimi čevlji...

2arnilar,a ni- Pa se bodo 
6a„ * tega Krimovci brž- 
takospremenili v nomade in 

igrali svoje tekme kar

Ponu*hU ali v Domžalah. 
konceh |,° prišle iz °beh 
kjer h ' pa bodo tja,

Tržičn°- bot3®i P090ji.
Pa ill6tT ^ Domžalčani 
jejo rin vrst0 let jadiku- 
Sy°jeon 0;ex™orej° praviti 
ligo. iv ™Pštva v slovensko 
tirni inrni6-ne Bre z doma-

Usili s Cfi.Safc-a^ ne bi Po
bi fcuniH Zakaj ne
Co in šl ^ar cel° enajstori-

Rekordna udeležba
in ponesrečen sistem točkovanja
... Svečan zaključek XII. smučarskega tekmovanja sindikata delavcev tiska in pa

pirja je bil v prijetni obednici Porentovega doma v Kranjski gori. 74 tekmovalcev iz 
dvanajstih delovnih kolektivov se je veselillo nad doseženimi uspehi, nad dvema sončni
ma dnevoma, ki so ju preživeli na belih pobočjih Vitranca. Zmagovalci in poraženci so 
obujali spomine na pravkar končane boje za najvišji plasma, čestitali so drug drugemu, 
komentirali dosežene uspehe, neizkoriščene možnosti. Tisti, ki so se najbolje odrezali, 
ki so pokazali največ znanja, največjo mero borbenosti in požrtvovalnosti, so prejeli 
plakete, zmagovalna ekipa pa pokal v spomin na lepo smučarsko prireditev...

^ epubliški odbor sindi- 
||H kata delavcev tiska in 

papirja Slovenije je za- 
B lL jpal organizacijo letoš- 

^'njih iger smučarskemu 
klubu »Novinar«. Prireditveni 
odbor si je delo dobro zastavil, 
vendar je naletel na težave 
tako pri zbiranju denarnih 
sredstev, kot pri prijavah ekip 
sindikalnih podružnic, ki na 
razpis preprosto niso reagirale. 
Vendar je prireditvenemu od
boru kljub vsemu uspelo zain
teresirati za igre dvanajst de
lovnih kolektivov, ki so poslali 
na tekme 74 tekmovalcev, kar 
predstavlja do danes rekordno 
število. Več kot polovico sindi
kalnih podružnic pa je ostalo 
nezainteresiranih in se vabilu 
niso odzvale.

Tekme so danes za nami.
In čeprav so se tekmovalci 

in organizatorji razšli zadovolj
ni, čeprav je bilo za vse po
skrbljeno, tako kot se spodobi, 
čeprav so bile tekmovalne pro
ge odlično postavljene ter do
seženi rezultati zadovoljivi, . je 
kljub vsemu na poslovilnem 
večeru i:n že prvi dan tekmo
vanja vse prisotne, posebno 
stare , veterane, navdajala mi
sel, da le še niso razčiščena vsa 
vprašanja, da igre pravzaprav 
kljub dolgoletni tradiciji še ne 
predstavljajo rezultata oziro
ma nekakšne manifestacije na
črtne celotne skrbi za akti
ven oddih, odraz celoletnega 
športnega udejstvovanja.

In če ni namen iger samo 
ta, da se najboljši smučarji 
sindikalnih 'podružnic tiska in 
papirja srečajo enkrat na leto, 
se pomerijo v tekih, slalomu in 
veleslalomu, si razdelijo na
grade in se potem za leto dni, 
to je do prihodnjih iger po
slovijo in razpršijo na vse ve
trove, ne bo napak, če se bež
no ozremo na letošnje tekmo
vanje v Kranjski gori in po
gledamo, v čem smo storili ko
rak naprej in kaj je trhlega, 
preživelega.

f fff e prvi večer, ko so se
Bf po tekmah v veleslalo- 

ttf mu in tekih sestali na 
Ml J posvetu , predstavniki 
m "vseh tekmujočih ekip, 
organizatorji in sodniška komi
sija, -je bilo povsem jasno, da 
dosedanja pravila in točkova
nje nikakor več ne ustrezajo, 
saj so končni rezultati poka
zali povsem nezaželene pomanj
kljivosti.

Na primer, sindikalna po
družnica, ki je na prvi dan 
tekmovanja nastopila le s tre
mi tekmovalci v veleslalomu, 
je zvečer po točkah vodila pred 
podružnico, ki je prispevala za 
tekmovanje v slalomu petčlan
sko ekipo, posebej še mladin
sko ekipo in povrhu še član
sko ekipo za tek na 6 km, ki 
je zasedla drugo mesto. Torej, 
trije dobro plasirani tekmo
valci v slalomu so osvojili več 
točk kot v isti disciplini pet 
nekoliko slabše plasiranih čla
nov, kompletna mladinska eki
pa in drugoplasirana članska 
ekipa v teku na 6 km.

Dosedanji način točkovanja 
predvideva namreč za prvo 
plasiranega tekmovalca v posa
mezni disciplini toliko točk, ko
likor znaša število nastopajo
čih. Tako je prišlo v Kranjski 
gori do tega, da je na primer 
prvoplasirani član v veleslalo
mu osvojil za svojo ekipo 38 
točk, prvoplasirana članica v 
teku na 1500 m pa le 4 točke, 
ker so v tej disciplini nasto
pile samo štiri tekmovalke.

iz tega sledi, da se trije do
bri alpski smučarji lahko 
uspešno borijo za ekipno zma
go z mnogoštevilnejšo ekiipo, ki 
ima poleg članov še starejše 
člane, članice in mladince. In 
prav do tega je prišlo tudi na 
letošnjem tekmovanju v Kranj
ski gori.

»Menim, da je sistem toč
kovanja dejansko ponesrečen,« 
nam je dejal tovariš Mitja Bi- 
ber, predsednik odbora za šport 
pri Republiškem odboru sindi

kata delavcev tiska in papirja, 
ki se je tudi udeležil iger. »V 
kolikor bi bila izenačena moč 
podružnic na tekmovanju, tako 
številčno kot po spolu,« je na
daljeval tovariš Biber, »potem 
bi bilo vse v redu. Opažamo pa, 
da vlada na primer precej več
je zanimanje za tekmovanje v 
veleslalomu in slalomu kot pa 
za patrolni tek. Prav tako se 
udeležuje iger premalo članic. 
Seveda predstavlja ta neena
kost v ekipah enega poglavitnih 
vzrokov, da petnajst let stara 
pravila nikakor ne ustrezajo 
več.«

H1" n še nekaj je, česar ne 
I smemo prezreti, kar je še 
I pomembnejše od tega, da 
| po sedanjih merilih lahko 

odnesejo pokal trije sami 
tekmovalci in pustijo za seboj 
vrsto številnejših ekip.

V mislih imam množičnost 
in njeno stimulacijo na igrah. 
Mislim na stimulacijo pri ra
čunanju končnega plasmaja pri

mlajšim neizkušenim kole
gom, vprašanje pa je, koliko 
časa se bodo še lahko in koli
ko časa bo njihov kolektiv ob 
sedanjem načinu točkovanja še 
zainteresiran, da jih pošilja na 
taka tekmovanja?

Z željo, da bi bila ta vpra
šanja temeljito prerešetana, in 
da bi že na naslednjih zimskih 
igrah delavcev tiska in papirja 
tudi iz bcenjevknja doseženih 
uspehov vela tista misel, zara
di katere igre pravzaprav ima
mo, je bila v Kranjski gori se
stavljena komisija, ki je spre
jela nalogo, da bo med letom 
sestavila nov sistem točkova
nja doseženih rezultatov.

~W" "T" pa j mo sicer, da so ti 
m I primeri že vse bolj red- 

I ki, pa jih vendar , še ne 
^ J smemo pozabiti.

Gre namreč za to, 
da bi športniki posameznih po
družnic vsaj enkrat, če že ne 
dvakrat ali večkrat letno, orga
nizirali na primer skupen smu-

1. Mariborski tisk 170 točk, 2. Ljudska pravica 167 točk, 3. Tovar
na lepenke — Tržič 137 točk, 4. Delo 89 točk, Tovarna celuloze in 
roto papirja Djuro Salaj — Videm Krško 87 točk 1..

VELESLALOM — ČLANI: 1. Jurij Radon (Tovarna lepenke — 
Tržič) 2:03,1; CLANICE: Metka Lazar (Ljudska pravica) 2:45,5; STA
REJŠI ČLANI: Jože Uršič (Pavliha) 2:14,9; MLADINCI Rudi Florjan
čič (CP Gorenjski tisk) 2:13,8...

SLALOM — ČLANI: 1. Jurij Radon 64,04; STAREJŠI ČLANI: Jo
že Uršič 71,04; MLADINCI: Jure Kreutz (Papirnica — Krško) 73,04 ...

PATRULJNI TEK ČLANOV na 6 km: 1. Celjski tisk (Slamnik, 
Novak, Omerza) 49:59, 2. Ljudska pravica (Štrukelj, Rus, Bednarik) 
50:08 ...

TEK Članic NA IS00 METROV: l. Milena Breskvar (Ljudska 
pravica) 10:50, 2. Joža Štrukelj (Ljudska pravica) 13:10__

MLADINCI 3 KILOMETRE: 1. Jože Vavpotič (Gorenjski tisk) 18:03, 
2. Tone Omerza (Celjski tisk) 20:40 ...

računanju končnega rezultata. 
Omenjene stimulacije zaenkrat 
pravzaprav sploh ni in za igre 
popolnoma zadostuje, če se v 
več stočlanskem kolektivu 
ukvarja z zimskimi športi le 
skromna peščica ljudi. Zadostu
je namreč za kar najboljšo 
uvrstitev. Zato ne bi bilo na
pak, če bi v bodoče upoštevali, 
da je na primer prvo mesto v 
veleslalomu za ženske enako
vredno prvemu mestu v vele
slalomu za moške, ali da je 
prvo mesto v slalomu za mla
dince enokovredno prvemu me
stu v moškem slalomu itd.

Pa še to. Na sestanku pri
reditvenega odbora in pred
stavnikov posameznih ekip se 
je rodila polemika o tem, ali 
naj bi starejše člane (nad 40 
let) posebej ocenjevali, kot 
razred zase, oziroma, ali naj bi 
vse člane, mlajše in starejše, 
ocenjevali pod enakimi krite
riji. Zmagala je večina. To so 
bili predstavniki onih podruž
nic. ki niso imeli starejših čla
nov. In tako so morali tudi sta
rejši ljudje tekmovati z deset 
in dvajset let mlajšimi stanov
skimi tovariši. Nekateri so se 
seveda še uspešno upirali

carski izlet in pred večjimi 
prireditvami izbirne tekme. S 
tem bi bilo opravljeno dvoje 
koristnih opravil. Pritegnili bi 
ljudi in jih sproti navajali na 
koristno uporabo prostega ča
sa, obenem pa bi spoznali kva
liteto in zmožnosti posamezni
kov. S tem bi se izognili kam
panjskemu zbiranju tekmoval
cev na slepo srečo tik pred sa
mimi igrami.

Omenjena vprašanja niti ni
so neznana, še manj nova. Ak
tualna pa so le v neposredni 
bližini prireditev, kakršna je 
bila te dni v Kranjski gori. 
Med letom pa se zdi, kot da je 
vse to pozabljeno, nepomemb
no.

Na sindikalnih športnih dru
štvih, na vsaikem posameznem 
športniku v kolektivu pa je, da 
o tem razmišljajo in nekaj 
ukrenejo, da ne bo več tako 
pogosto slišati neprijetnih očit
kov, da so dandanes sindikalne 
športne igre, takšne kakršne jih 
poznamo, že nekaj trhlega, ne
kaj preživelega.

ANDREJ ULAGA
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Šuster ponovno | 
svetovni prvak |

Na letošnjem svetovnem g 
smučarskem prvenstvu no- g 
vinarjev v Kanadi je na- = 
stopilo več kot 120 novinar- = 
jev iz 18 držav. Jugoslovani g 
so pobrali najvišje lovorike g 
med moštvi in med posa- M 
mezniki1. Prvo in drugo me- g 
sto v veleslalomu in slalo- §| 
mu sta osvojila Janez Šu- = 
s ter in Milan Maver, novi- g 
nar ja našega uredništva, m 
Šuster je poleg tega zmagal g 
tudi v kombinaciji, jugoslo- g 
vanska ekipa pa v moštveni g 
oceni. š
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REFLEKSIJA
Da bi vsa prizadevanja na 

področju društvene in klubske 
dejavnosti res imele uspehe, 
je nujno potrebno poznati po
goje in dejavnost tam, od ko
der ‘naj bi mladina prihajala v 
naša športna društva in klube. 
Ako hočemo in kjer hočemo 
usmeriti delo v to smer, se je 
nujno potrebno nasloniti na 
naše šole. Tam je mladina, tam 
je možnost, da se prične z de
lom.. Vendar pa pogosto žal 
opažamo, da ravno po šolah 
telesna kultura ni našla tiste
ga mesta, ki bi ga morala. Vse 
preveč se ure telesne vzgoje 
zamenjavajo z vsemi mogoči
mi ali bolje t— nemogočimi 
akcijami. Temu v dobršni me
ri pomaga tudi zastarela. mi
selnost. In v zvezi s tem so 
profesorji in učitelji telesne 
vzgoje po šolah pogostokrat 
zapostavljeni, za svoje delo pa 
ne dobe tistega priznanja kot 
ostali pedagogi.

Kaj ni to absurd?
Namesto, da . bi bilo delo 

naših osnovnih enot usmerjeno 
ravno v šole, da bi bile one 
pobudnik, organizator in v po
moč pri telesni vzgoji po šo
lah. pa za vse to navadno ka
žejo kaj malo zanimanja. Na 
drugi strani pa tudi niso red
ki primeri, ko društva in klu
bi sami iščejo sodelovanja s 
šolami, pa učiteljski kader za 
te želje osnovnih organizacij 
nima posluha.

Poglejmo si podatke z go
renjskega področja, torej biv
šega kranjskega okraja. Tam 
je nekaj nted .šfnššol, s.preko 
750 oddelki, v katerih je sko- 
ro 22.000 učencev, ki imajo po
uk telesne vzgoje in 15 oddel
kov, s preko 400 učenci, ki po
uka telesne vzgoje nimajo.

Je že res, da se tudi šole 
srečujejo z . vsemi problemi, 
podobno kot telesno vzgojne 
organizacije. Dva problema 
sta, ki zavira 'načrtnejše delo. 
tako' v klubih in še bolj v šo
lah. Eno je — premalo šport
nih objektov. Drugo — zelo 
nizko število učiteljev in pro
fesorjev, ki po šolah uče te
lesno vzgojo.

Poglejmo si najprej prvo 
težavo na primeru z Gorenj
ske:

Skoro tri četrtine šol na 
Gorenjskem nima primernih 
prostorov za pouk' telesne 
vzgoje in tako se morajo pro
fesorji in učitelji večkrat po
služevati za svoje delo kar 
razredov, hodnikov in drugih 
podobnih prostorov. Kakšna je 
in koliko je zdrava .telesna 
vzgoja v : teh p prostorih, to si 
kaj lahko predstavljamo.

Tako mnogi učenci ne mo- 
, rejo pokazati ali razvijati svo
jih sposobnosti; ne morejo se 
niti' prav sprostiti, še manj pa 
meriti svoje moči in znanja.

Veliko je tudi šol, kjer je 
pouk telesne vzgoje vezan sa

mo na igrišča in je njegovo 
izvajanje tako odvisno od vre
mena in drugih neprilik. Mno
gi učitelji pa so prav v teh te
žavah pokazali sposobnost in 
iznajdljivost, tako da so si ur
nik razdelili in imeli skupaj 
dve ali tri ure telesne vzgoje 
in pozimi vadili učence v smu
čanju in sankanju.

Imamo pa tudi druge pri
mere, ki pa kažejo od prvega 
mnogo manj iznajdljivosti. 
Učitelji in profesorji so pone
kod zaradi pomanjkanja pro
stora in lastne iznajdljivosti, 
predavali raje kar druge pred
mete.

Seveda ne bi smeli misliti, 
da s tem. ko nimamo na voljo 
dovolj objektov, ki bi lahko 
služili telesni vzgoji, da je ta
ko vsako delo nemogoče. Mno
ge šole imajo uveden tehnični 
pouk, in pri teh urah bi si lah
ko učenci sami napravili mno
go drobnih rekvizitov, kot so 
žoge in obroči, pa kiji in po
nekod bi si učenci sami na
pravili tudi mize za namizni 
tenis. Namizni tenis pa kot 
vemo, ne zahteva večjih raz
sežnosti. Pa še nekaj je, vsa ta 
pomagala, ki jih zdaj v večini 
po šolah nimajo, bi lahko pre
cej dvignila nivo telesne vzgo
je po šolah, to pa bi lahko 
učenci in dijaki sami kaj hitro 
spoznali, ko bi njihove ure te- 
lesnfe vzgoje postale bolj pe
stre in zanimive.

Drug problem telesne vzgo
je po šolah je pomanjkanje 
učiteljskega in profesorskega 
kadra! Če si spet poinagamo s 
primerom z Gorenjske. Tam 
je vsega skupaj 44 strokovnih 
učiteljev, predmetnih učite
ljev telesne vzgoje. Kakšna je 
obremenitev učiteljstva nam 
pokažejo številke, kajti po teh 
ocenitvah pride na enega pe
dagoga preko 500 učencev. Ta 
številka je ogromna in bi jo 
bilo treba pri posamezniku 
zmanjšati vsaj za 50 učencev. 
Tako bi šolska telesna vzgoja 
morda le lahko izpolnjevala 
naloge, ki bi jih morala. To je 
vzgajati ali vsaj pomagati 
vzgajati duševno in telesno na
šo mladino.

O enem pa smo lahko pre
pričani že danes: število uči
teljev in profesorjev telesne 
vzgoje se bo dvignilo šele te
daj, ko bodo šolski telesno 
vzgojni in športni delavci po
stali enakovredni ostalimi pe
dagogom po šolah.’To so sicer 
nekateri z delom i že večkrat 
pokazali, a zastarela miselnost 
jim ne da, da bi se v celoti 
uveljavili.

Dokler pa tega ne bomo na
pravili, toliko časa bomo za
man pričakovali, da bi se za
nimanje za te vrste poklicev 
kaj bistveno povečalo. Se pra
vi, da nam bo strokovnega kad- 
dra po šolah še vrsto let pri
manjkovalo. J. G.

Nogometna igrišča so ponovno oživela
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metrov gasilske vrvi in kitajske kobuljice. 
Okoli enajste je neki gost kobuljice požrl; 
gasilske vrvi so zdržale nekoliko dlje. Iz 
La Ide je prišla neka družba, ki so jo 
ostali poznali samo po videzu.

Zabava je izgubila svojo togost. Dora 
je prestolovala na zvišanem stolu in njeni 
oranžni lasje so žareli. V desnici je držala 
kozarec z viskijem, mezinec je spodobno 
iztegnila. Strogo je opazovala svoja dekle
ta in pazila, da so se spodobno vedla. Doc 
je zavrtel plesno glasbo in odšel v kuhi
njo, da bi ocvrl zrezke.

Prvi prepir je bil naravnost zgleden. 
Nekdo iz La Idine skupine je predlagal 
neki Dorini damici nekaj nemoralnega. 
Ko se je uprla, so Mačk in fantje, ogorče
no, ker je kalil mir, postavili tujca pred 
vrata, ne da bi mu zdrobili najmanjšo košt 
v telesu. Zares mojstrdvina, ki so jo vsi 
navdušeno občudovali.

Doc je pekel zrezke na ražnju, narezal 
paradižnike in. naložil v košarico grmado 
kruha. Bil je srečen in pomirjen, kajti 
Mačk je osebno pazil na gramofon. Odkril 
je album, poln Goodndatiovih skladb za 
tri glasbila; zavrteli so se v .plesu in za
bava se je vsestransko razgibala Eddie je 
plesal step v sosedni sobi.

Ddc je imel na robu štedilnika kozarec 
viskija. Po vsakem požirku se je bolje 
počutil. Meso, ki ga je kmalu nato pri
nesel, je bilo največje presenečenje zaba
ve, s katero so ga presenetili. Seveda nihče 
ni bil lačen, zato je bil pladenj tudi v 
trenutku prazen.

Bogati prigrizek je vse navdihnil z za
mišljenostjo in začeli so sanjavo prebav
ljati' Vjski so že popili in doc je postregel 
s skrbno izbranim vinom.

»Doc!« je zadonelo z Dorinega prestola. 
»Zaigraj nam kakšno svojo lepo glasbo.

Ulica ribjih konserv

»Danes imate rojstni dan, pa smo si mis
lili, jaz in moji fantje, da bi vam čestitali, 
imamo tudi darilo, enaindvajset mač
kov —«'Tedaj se mu je beseda zataknila 
v' grlu. Zmedeni so obstali na stopnicah.

»Ne bi vstopili?« je rekel doc. - »Jaz, 
jaz sem tako presenečen, nisem vedel, da 
veste, da praznujem rojstni dan.«

»Sami mački so,« je hitel pojasnjevati 
Mačk, »samo s sabo jih nismo prinesli.«

V sobi so togo obstali. Dalj časa so 
molčali in šele nato je doc spregovoril' 
»No, ker ste že tu, kako bi. bilo, če bi 
ga spili kozarček?«

»Prinesli smo požirek s sabo,« je dejal 
Mačk in pokazal na tri petlitrske stekleni
ce z Eddijevo alkoholno nabiralno akcijo. 
»Niti kapljice piva,« je zadovoljno dodal 
Eddie.

»Ne, tega ne smem sprejeti,« se je bra
nil doc, »toda po naključju imam nekaj 
viskija; z njim mi morate nazdraviti!«

Zelo zadržano so sedeli okoli mize in 
srebali viski, ko je prišla Dora s svojimi 
dekleti. Pred seboj so nosila prešito odejo. 
Doc jo je razgrnil po postelji; bila je res 
čudovito delo.

Tudi dekleta so si privoščila požirek.
Nato sta prišla Mr. in Mrs. Mallov s 

svojim darilom. »Večina niti ne ve, kakš
no vrednost bodo te stvari nekoč imele,« 
je razlagal Malloy in odvil ojnico in valj. 
»Na vsem svetu sta največ dva takšna 
primerka.«

Nato so gostje kar navalili. Henri je 
prinesel svojo umetnino z bucikami, ve
likosti šestdeset krat osemdeset, in je že 
hotel predavati o novi vrsti umetnosti — 
toda tedaj je že počil led formalnosti. Gay 
je prišel z ženo; Lee je daroval docu osem

.»-V --a« - , - . *

KRIŽANKA

Ulica ribjih konserv

Naša glasbena skrinjica mi gre že na bru
hanje!«

Doc je zavrtel Monteverdijev! skladbi 
»Ardo« in »Amor«. Gostje so tiho poslu
šali. Poglobili so se vase. Dora je pila 
glasbeno krasoto. Dva zamudnika sta po 
prstih vstopila in obstala pri vhodu. Doc 
je prisluškoval z globoko zavzetostjo.

Glasovi so izzveneli. Gostje so tiho ob
sedeli. Doc je vzel s svoje police knjigo, 
jo odprl in bral z zvenečim, globokim 
glasom:

Še vedno
kadar zagledam v snu rumene prsi

lepotice,
osute z zlatom, in obličje kot nebo večerno, 
in zvezde, ki padajo nanjo, ko je njeno telo 
oblizano od plamenov hrepenenja in se

zvija
zadeto od sulice ljubezni, o ljubezen

moja prva,
moje srce je živo v snegu zakopano.

Še vedno
bi jo predal sestradanim rokam, če bi se

spet vrnila,
lepotica z očmi kot lotosovi cveti, 
izmučena od ljubezni sladke, in odsrkal 
bi z njenih usten opojnotežko vino 
ljubezni, kot čebela krade med čebeli 
iz belih čašic lotosovih cvetov.

Še vedno,
če bi ležala pred menoj in s široko 
odprtimi očmi strmela predse, 
in bi se ji globoke gube začrtale v lica, 
ker bi trpela zaradi moje odsotnosti, 
še vedno bi jo ljubezni moje cvetne kite 
prepletle in noč bi kot ljubimec slonela na

prsih dneva.
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VODORAVNO: 1. najvišja gora 
na Kavkazu, 6. dragoceno blago, 
11. kemični simbol za berilij, 13. 
prvoten, 15. medmet, 16. grška čr
ka, 18. šaljiv naziv za lokomotivo, 
19. pojedina, 20. glasbeno zname
nje, 22. delovni polet, 23. orožje 
južnoameriških Indijancev, 24. tuja 
črka, 25. ploskovna mera, 26. po
jem v geometriji, 27. igra na ko
njih z žogo in palicami, 23. del na
kita, 31. okenske zastornice, 34. na- 
piačilo, 35. ocenjevalec starinskih 
koledarjev, 41. kazalni zaimek, 42. 
organsko barvilo, 43. napis na na
grobniku.

NAVPIČNO: 1. tropsko drevo S 
črnim lesom, 2. koledarska enota, 
3. kratica za recept, 4. vrsta žabe, 
5. moči, 6. zlitina za ulivanje spo
menikov, 7. reka v Evropi, 8. oseb

ni zaimek, 9. grški mitološki junak, 
16. izraz pri tehtanju, 13. zelen 
okrasni kamen, bakrova ruda, rf. 
naprave, 17. hunski poveljnik, 13. 
rečni pritok, 21. veznik, 23. iglasto 
drevo, 27. vodni hlapi, 28. pristani
šče v Alžiru, 29, strateška prvina, 
SO. grška boginja zrnate, 32. dolg 
prečni drog, 33. skandinavsko mo
ško ime, 35. tekočina v telesu, 36. 
nagla smrt, 39. različna soglasnika, 
40. japonska dolžinska mera.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE 

Vodoravno: I. torero, 6. če
lada, 11. ab, 12. sekatura, 15. et, 16. 
nem, 18. pipeta, 19. Oto, 20. arak, 
22. šari, 23. smel, 24. ris, 25. rk 26. 
aia, 27. slap, 29. kali, 31. amor, 34. 
tat, 35. kateri, 37. aha, 38. os, 39. ba
linati, 41. on, 42. Toledo, 43. kitara.

— Tovariš zdravnik, po 
štirih letih bi pa morda Ze 
lahko dobil nova očala pre
ko socialnega zavarovanja?

Prodajni servis

Ljubljana — Cigaletova ulica

vam nudi bogato izbiro
pomladanskih novosti tekstila in konfekcije

— V našem podjetju so 
delavci v bolniški povpreč
no trideset dni v letu!

— Pa ti?
— Ne da bi se hvalil, jaz

sem nadpovprečen!

JE LAHKO TUDI VAŠ
Novi kreditni pogoji vam odslej nudijo možnost odplačevanja posojila v štirih letih. 
TOMOSOV COLIBRI si torej lahko naba vi vsak, ki ima vsaj 15.000 dinarjev me
sečnih prejemkov. Vplačate samo polog v višini 10 odstotkov tovarniške cene, ki 
znaša brez davka za COLIBRI-12 165.000 dinarjev, in vozilo je vaše!
Izkoristite tudi vi to ugodno možnost nakupa! Vse podrobnejše informacije boste 
dobili pri TOMOSOVIH področnih zastopstvih in trgovskih zastopnikih.
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Spored RTV Ljubljana za teden od 18. do 24. marca 1963
P0MEirELJF.lt

IS. marca
5.00—8.00 Dobro jutro! (pi

san glasbeni spored) — 8.05
Zbori Vinka Vodopivca — 8.25 
stare melodije v novih oble
kah — 8.55 Za" mlade radoved
neže — 9.25 Lirična violina in 
pripovedujoča flavta — 9.45
Zvoki z Argentinskih pamp 
(prva izvedba) — 10.15 Finale 
Webrovega »»Carostrelca« — 
10.35 Naš podlistek — 10.55
Vsak dan nova popevka —
11.00 Pozor, nimaš prednosti
— 12.05 Radijska kmečka uni
verza — Ing. Mitja Čeme: 
Gozd — združba živih bitij —
12.15 Slovenske narodne v pri
redbi Karla Pahorja — 12-50 
Kaleidoskop zabavnih zvokov
— 1315 Obvestila in zabavna
glasba — 13.30 Šest italijan
skih arij — 14.05 Moldavski
pejsaži Mihaila Jore — 14.35 
Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo — 15.15 Od orglic 
do big banda — 15.40 Literar
ni sprehod — 16.00 Vsak dan 
za vas — 17.05 Obdobja slo
venskega samospeva — 18. od
daja: Lucijan Marija Škerjanc
— 17.45 Iz partitur orkestra 
Raphaele — 18.00 Poročila — 
aktualnosti doma in v svetu
— 18.10 Iz praških plesnih 
dvoran — 18.25 Rukoveti Ste- 
vana Stojanoviča Mokranjca
— 18.45 Radijska univerza —
Dosežki astronavtike v letu 
1962 — 19.00 Obvestila — 19.05 
Glasbene razglednice — 19.30
Radijski dnevnik — 20.00 Skup
ni program JRT — Studio 
Beograd — Koncert simfonič
nega orkestra RTV Beograd

TOREK SREDA
19. marca

5.00—8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored)" — 8.05
Monolog in trije dueti iz ju
goslovanskih oper — 8.40 Če
trt ure z zabavnim orkestrom 
Alfred Scholz — 8.55 Radijska 
šola za srednjo stopnjo — 
Razglednice iz daljnih mest — 
9.25 Od rumbe do twista — 9.45 
»»Luštno je vigred« — 10.15
Povest o starem atamanu — 
10.40 Napredujte v angleščini
— 33. lekcija — 10.55 Vsak dan
nova popevka — 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti — 12.05 Kme
tijski nasveti — Ing. Jaka 
Ferjan: Uspehi plemenske re
je prašičev na družbenih so- 
spodarstvih — 12.15 Miha Dol
žan igra citre ob spremljavi 
godalnega orkestra — 12.30
igramo za razvedrilo — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba —
13.30 Skladatelja Matija Brav
ničar in Blaž Arnič — 14.03
Radijska šola za višjo stopnjo
— Pretvarjanje elementov —
14.35 Pri Joževcu ... — 15.15 
Kitara in harmonika — 15.30 
V torek na svidenje — 16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Kon
cert po željah poslušalcev —
18.00 Poročila — aktualnosti 
doma in v svetu — 18.10 Iz 
zlatih dni zborovske glasbe — 
18.45 S knjižnega trga — 19.00 
Obvestila — 19.05 Glasbene
razglednice — 19.30 Radijski
dnevnik — 20.00 Dva improm- 
ptuja Franza Schuberta —
20.15 Radijska igra — Jovan- 
ka Jorgačevič: Primer Mihae
la Zazmerom

20. marca
5.00—8.00 Dobro jutro! (pi

san glasbeni spored) — 8.05
Adolf Adam: Prvo dejanje ba
leta »»Giselle« — 8.55 Pisan
svet pravljic in zgodb — 9.25 
Igra ansambel Frans Poptie — 
9.45 Intermezzo z jugoslovan
sko glasbo — 10.15 Veliki za
bavni orkestri — 10.45 Človek 
in zdraVje — 10.55 Vsak dan 
nova popevka —. 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! — 12.05 Kme
tijski nasveti — Vet. Milan 
Dolenc: Tudi konjereja pri
speva za izvoz — 12.15 Poje 
Gorenjski vokalni kvintet —
12.30 Znameniti operni zbori —
13.15 Obvestila in zabavna
glasba — 13.30 Zvočna pano
rama — 14.05 Radijska šola za 
srednjo stopnjo — Razgledni- 
ce iz daljnih mest —14.35 Uroš 
Krek: Simfonietta — 15.15
Valčki Johanna Straussa —
15.30 Violinist Nathan Miistein
— 16.00 Vsak dan za vas —
17.05 Govorica glasbenih in
strumentov — 11. oddaja:
Glasbila s klaviaturo — 18.00 
Poročila — aktualnosti doma 
in v svetu — 18.10 V ritmu 
Latinske Amerike — 18.30 Po 
naši lepi deželi... — 18.45
Ljudski parlament — 19.00 Ob
vestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski
dnevnik —. 20.00 Spoznavajmo 
svet in domovino — 21.15 Naš 
večerni glasbeni avtomat —
22.15 Mojstrske partiture naše
ga stoletja — 22.50 Literarni
nokturno — 23.05 S popevka
mi po svetu — 23.35 Nokturno 
s tremi prvimi izvedbami —

ČETRTEK
21. marca

4.00—8.00 Dobro jutro! (pi
sali glasbeni spored) — 8.05
Kratek obisk pri mojstru 
Monteverdiju — 8.20 Orkester 
Kurt Edelhagen igra melodije 
iz glasbenih revij — 8.35 Pia
nist Marijan Lipovšek z noz 
viml posnetki — 8.od Radijska 
šola za višjo stopnjo (pono
vitev) _ pretvarjanje elemen
tov — 0.25 George Gershivin: 
3. dejanje opere »Porgy jn 
Bess- — 1°-15 Mandolme in
godala — 10-20 Pet minut za 
novo pesmico — 10.40 Tečaj 
ruskega jezika (ponovitev) - 
78. lekcija 10'5511Y®ak dan 
nova popevka — “-00 Pozor, 
nimaš prednosti! — 12.05 Kme
tijski nasveti — tog. Jože Ri
har: Čebelji hibndF - i2;15
»-Juhe, juhe. -vigred približa 
se « L 12.30 Vesele melo
dije — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba - 13.30 Edward 
Elgar: Enigm.3 variacije —
14.05 »»Podoknica« iz minulih 
desetletii ■— 14.20 Zabavni or
kesterRTV Beograd - 14.35 
Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo — 15'151^nsambel 
Jožeta Kampica U.30 Turi
stična oddaja 17 n-16L00 Vsak 
dan za vas 17.0» Glasba iz 
Talil ineca hrama 18.00 Po
ročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 Zabavni zvoki 
današnjih dni — l8-« Kultur
na kronika — 13-°° Obvestila
— 19 05 Glasbene razglednice
- 19.30 Radijski dnevnik - 
20.00 Četrtkov večer domačih 
pesmi in napevov- — :!0.4d Me
lodije za razpoloženje

PETER SOBOTI
22. marca

4.00—8.00 Dobro jutro! —
8.05 Med orkestralnimi suita
mi — 8.42 Nekaj slovenskih
popevk — 8.55 Pionirski ted
nik — 9.25 Trije avtorji — tri 
zasedbe — 9.45 Domači zvoki 
s Kmečko godbo — 10.Tn 
tak je konec zgodbe v Manon ' 
Lescaut. . .« — 10.35 Nas pod 
listek — 10.55 Vsak dan nova 
popevka — 111.00 Pozor, nimaš 
prednosti! — 12.05 Kmetijski 
nasveti, — Dr. Bogomir Ko
želj : Vir oskrbe pivovarn s
sladom v letošnjem letu —
12.15 Slovenske narodne ob 
spremljavi harmonike — 12.30 
Poljski ttmetniki izvajajo Cho
pina — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Od tod 
in ondod — 14.05 Radijska šo
la, za nižjo stopnjo — Zgub
ljena smučka — 14.35 Iz ope
retnega sveta — 15.15 Napotki 
za turiste —• 15.20 Pesmi in 
plesi jugoslovanskih narodov
— 15.45 Jezikovni , pogovori —
16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Koncert in simfonija — 13.00 
Poročila — 18.10 Klavir v rit
mu — 18.25 Poje Ljubljanski 
oktet — 18.45 Iz naših kolek
tivov — 19.00 Obvestila — 19.05 
Glasbene razglednice — 19.30 
Radijski dnevnik — 20.00 Lepe 
melodije — 20.15 Tedenski zu
nanjepolitični pregled — 20.30 
Štiristo let klavirske glasbe — 
II. .oddaja Drugega cikla —
21.00 Ig pa orkester Mantovani
— 21.15 Oddaja o morju in
pomorščakih — 22.15 Plesna
glasba — 22.50 Literarni nok
turno — 23.05 Skupni program

23. marca
4.00—8.00 Dobro jutro! — 

6.30—6.35 Napotki za turiste —
8.05 Foštarček v mladinski
glasbeni redakciji — 8.35 Dva 
nova posnetka — 8.55 Radij
ska šola za nižjo stopnjo — 
3.25 Veliki zabavni orkestri 
tega tedna — 9:45 Igra tam- 
buraški orkester Radia Novi 
Sad — 10.15 Johann Sebastjan 
Bach: • Koncert za čembalo in 
godala —■ 10.40 Seznanite se s 
Parkerjevimi — 26. lekcija — 
10.55 Vsak dan nova popevka
— 11.00 Pozor, nimaš predno
sti!' — 12.05 Kmetijski nasveti
— Ing. Nace Lovšin: 'Pomen
in na]oge živinorejske službe 
—- 12.15 Nekaj partizanskih pe
smi — 12.30 Iz Iberije in Bo- 
hemije — 13.15 Obvestila ?n
zabavna glasba — 13.39 Sejem 
popevk in zabavnih melodij —
14.05 Od Medjimurja do Istre
— 14.35 Naši poslušalci česti- 

• tajo in pozdravljajo — 15.15
Veliki plesni orkestri — 15.40 
Aleksander <£rečaninov, Cezar 
Cui in Sergej Tanjejev —'16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Gre
mo v kino — 17.50 Deset mi
nut z zabavnim orkestrom 
RTV Zagreb — 13.00 Poročila
— aktualnosti doma in v sve
tu — 18.10 Odlomki iz Wag- 
nerjevega »Večnega mornar
ja« — 18.45 Naši popotniki na
ujem — 19.00 Obvestila —

19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Naš variete — 22.15 Oddaja za 
naše izseljence — 23.05 Do
polnoči v plesnem ritmu —»

NEDELJA
24. marca /

6.00—8.00 Dobro jutro- A 
6.05—6.10 poročila in črl*t]d 
koledar — 6.30—6.35 NaP° ^
za turiste — 7.00—7.15 
ved časa, poročila, vremeO,^ 
napoved, pregled tiska, 
ski koledar, prireditve “O y 
in objava dnevnega spore? ✓ 
7.40 Pogovor s poslušal^ /
8.00 Mladinska radijska 
M. Matošec: Trata na V 
ulice — 8.26 »Pomlad 
in druge drobne kiav"1^ 
skladbe skladatelja C. / 
sgena — 8.41 Vesela £oci ,Tref'
9.00 Poročila — 9.05 Od-V 
ture do kola — 10.00 Se $ 
nit.e, tovariši. ... Vlado /mic, mvansi . . . vien-»y • -
lenčak: Partizanski utrid^
10.30 VI. zabavno-glasbena 
tineja — 11.30 Nedeljska .jji 
portaža — 11.50 Lepe

12.00, Poročila — 12.03 •,-/
poslušalci čestitajo

■............ <-
in objava dnevnega spore®vo
1 15 čhV.Tf/vc4*il n ir, '

zdravljajo - I. — 13.00 -_vv 
ved časa, vremenska /

13.15 Obvestila 
glasba — 13.30 Za našo '
14.00 Koncert pri vas d0IV*jP
14.15 Napoved časa. P01 j5” 
in vremenska napoved 'To y 
George Shearing z 2°3he ,
15.30 Priljubljene skiad° p 
raznih priredbah — 16.0 gj' 
moreska tega tedna —

16.20 OP J
Prttfjf'

melodijami — 17.00 Poro

škov: Ločitev
popevkami in 
) dl jami — 17.00 *

17.05 Igra pianist George * ?.<- 
— 17.15 Radijska igra — tf.V 
Dostojevski: Krokodil 
Marjan Kozina: Proti
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